
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر اباغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

بیماری های اپیدمی بی سابقه نیستند اما عموماً به یک 
منطقه یا جغرافیا محدود می شــدند. شاید برای اولین بار 
باشد که سراسر جهان به چنین فاجعه ای مبتا شده  است 
بنابراین نباید براحتی از آن گذشت. تجلی همه گیری کرونا 
را به طور حتم در ســینما، ادبیات و تئاتر جهان خواهیم 
دید. اگر ما انسان های زنده ای هستیم طبعاً حس درونی مان 
را بعدها روی کاغذ خواهیم آورد و جلوی دوربین یا روی 
صحنــه خواهیم برد. باید تجربــه درونی این دوران را به 
نســل های بعدی که چنین تجربه ای  نداشــتند، منتقل 
کنیم. اما از اان خیلی زود اســت اگــر بخواهیم منتظر 
بازتاب فاجعه بشــری کرونا در سینما یا دیگرعرصه های 
فرهنگ باشیم. پرداختن به عمق مسأله و تبعات هراس و 

وحشتی که جهان تجربه کرد نیاز به زمان دارد.
 اول باید از زیر ســایه شــر این ویروس بیرون بیاییم 
و آن وقــت ببینیم که این دوره در ســینما و ادبیات مان 
چه بازتابی خواهد داشــت. البته چنین تجربیاتی )هراس 
و وحشت( در تاریخ ســینما بی سابقه نیست مثل دوران 
فاشیسم هیتلری که به شکل روشنی در سینمای وحشت 
آلمان و به عنوان نمونه در» نوســفراتو، سمفونی وحشت« 
یا برخی آثار فریتس انگ تجلی پیدا کرد. بر این اســاس 
نمی شود توقع داشت که بسرعت شاهد بازتاب وقایع امروز 

در آثار فرهنگی باشیم.
 اگرچه ممکن است آدم های فرصت طلب در حد اشاره 
و در قالــب دیالوگ از کرونا بگوینــد اما اینها بازتاب های 
آنی اســت و ارزش ماندگاری و هنری ندارد. من امیدوارم 
سینماگرانی که درباره کرونا فیلم می سازند به این مسائل 
توجه داشــته باشــند که همه گیری این ویروس با جهان 
و بخصوص کشــورمان چه کرد، بــه رابطه این بیماری با 
سیســتم و حکومت بپردازند و تأثیــر آن بر روح و روان 

آدمی را مورد توجه قرار دهند.
 آنچه مهم است و بعدها باید در سینما جلوه پیدا کند 
تاطم روح و روان انســان ها و وضعیت مردم ایران است؛ 
مردمی که با وجــود آگاهی از احتمال باای ابتا به این 
بیماری برای قوت ایموت شــان مجبور بودند در صف ها 
بایســتند یا در کوچــه و بازار و مراکز شــلوغ و پرخطر 
رفت وآمد کنند. توقع این است تمام این مسائل به نوعی در 
آثار انسان های شعورمند و آگاه به جامعه که دارای نگرش 
تحلیلی هستند متجلی شود؛ اینکه چه کسانی می توانند 
این فضا را ترسیم کنند به طور حتم فیلمنامه نویس هایی 
که شاخک هایشــان نســبت به وضعیت جامعه و فضای 
اجتماعی امروز حســاس است و شــرایط جهان را خوب 
می شناسند می دانند که ملت ایران دو وحشت مضاعف را 

توأمان تجربه می کند.
 وحشت از جنگ و حمله نظامی و به سرانجام نرسیدن 
برجام و دیگری کرونا. من نمی گویم یکه شــناس باشیم 
و مثــاً فقط از اصغر فرهادی توقــع چنین نگاه عمیق و 
دقیقی داشــته باشیم. مسلماً این امر از عهده فیلمسازان 
جوان مان برمی آید به شــرط آنکه شناخت داشته باشند، 
این پوسته ظاهری را بشکافند و به عمق برسند تا اثرشان 

برای سال ها ماندگار شود.
همچنان که جنگ جهانی دوم به پایان رسیده اما هنوز 
فیلم »رم شهر بی دفاع« روبرتو روسلینی جزو شاهکارهای 
تاریخ سینما محسوب می شود. تمام فیلم های نئورئالیستی 
از شاهکارهای سینما هستند چون به عمق درد پرداخته اند. 
در »دزد دوچرخه« ویتوریو دســیکا تمام آنچه را از درد 
و رنج و بیکاری و فقر و فاقه جنگ ایجاد شــد ، می توان 
دید. باید فیلمنامه نویســی در حد و اندازه چزاره زاواتینی 
داشته باشیم که بتواند تبعات این بیماری و تأثیراتش بر 
جامعه را نشان بدهد. برای این امر ازم است روانشناسی 
بداند، از جامعه شناســی شناخت داشته باشد و نسبت به 
تاریخ آگاه باشد و... من به آینده سینمای ایران در ارتباط 

با کرونا امیدوارم.
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دردسر نبودن برنامه كشت و بازارهاي
 ناپايدار صادراتى

مشكل كشاورزان در فصل برداشت

 تولید زیاد یا کاهش آن، مشکلی است که هر سال به صورت متناوب در کشت برخی 
محصوات تکرار می شود و در این میان بیشترین ضرر به کشاورزان می رسد. یک سال 
پیاز نایاب می شود و قیمت آن باا می رود سال بعد کشت پیاز زیاد است و قیمت آن 
تا حدی پایین می آید که کشاورز حتی رغبتی به فروش ندارد چون هزینه حمل و نقل 
بیشــتر از سود فروش است. مهمترین دلیلی که برای تکرار این مشکل در بازار تولید 
عنوان می شود نبود برنامه کشت یا همان برنامه الگوی کشت است که سال ها از تدوین 

آن می گذرد اما هنوز نهایی نشده و به مرحله اجرا نرسیده است.
حســین اصغــری، مدیرکل دفتــر امور محصــوات علوفه ای و جالیــزی وزارت 
جهادکشاورزی، در گفت و گو با »ایران« به علت های دیگری برای ناپایداری تولید اشاره 
می کند. برنامه الگوی کشــت به صورت جدی از ســال 93 در دستور کار وزارت جهاد 
کشــاورزی قرار گرفت و بخش های از آن تدوین شــد. اما فعاان این حوزه می گویند 
هیچ گاه برنامه کشت به صورت رسمی به استان ها اباغ نشده است. فعاان بخش خصوصی 
در حوزه کشاورزی به این نکته اشاره می کنند که اصاح الگوی کشت و تدوین آن از 
برنامه های اصلی وزارت جهاد بوده اما اینکه اجرا شده است یا خیر و اگر اجرا شده چقدر 

موفق بوده اطاعات رسمی منتشر نشده است.
مدیرکل دفتر امور محصوات علوفه ای و جالیزی وزارت جهادکشاورزی اما با اشاره به 
تولیدات در استان های مختلف گفت: برنامه کشت بر اساس 3 شاخص فصلی، استانی و 
محصولی است. این برنامه براساس نیاز داخلی که تازه خوری است، بر اساس نیاز صنایع 
و براساس افقی که از میزان صادرات داریم تدوین و تنظیم و به استان ها اباغ می شود.

او افزود: چون سبزی و صیفی در کشور در 4 فصل کشت می شود 4 بار در سال به 
استان ها برنامه می دهیم. در هر فصلی میزان کشت هر محصول در استان ها به تفکیک 
مشــخص می شود. نوع محصول هم کاماً مشخص می شــود. مثاً در مورد محصول 
سیب زمینی در جنوب کرمان در برنامه مشخص است که در هر فصل چه کشتی و در 
چه سطحی باید کشاورزان اقدام به تولید کنند. البته این برنامه با مشورت جهادهای 

کشاورزی استان ها تدوین می شود.
با اینکه این مقام مســئول در وزارت جهاد کشــاورزی تأکید دارد که هر سال و در 
هر فصل، کشت بر اساس برنامه است اما مشکات کشاورزان برای تولید به میزان نیاز 
همچنان وجود دارد. برای مثال سال گذشته تولید باای خیار در جنوب کرمان و افت 
شــدید قیمت آن باعث زیان کشــاورزان شد طوری که آنها حتی برای فروش تمایلی 
نداشتند چون هزینه حمل بیشتر از سود آن بود. امسال هم این مشکل در کشت پیاز 

وجود دارد و پیاز روی دست کشاورزان مانده است.
مدیرکل دفتر محصوات جالیزی اما به این نکته اشاره می کند که دلیل اصلی افزایش 
یا کاهش تولید یک محصول به طور مکرر به خاطر اجرا نشدن برنامه کشت است. اصغری 
گفت: اقدام به کشــت کشاورزان براساس وضعیت قیمتی محصول در سال گذشته و 

پیش بینی از بازار آتی است نه بر اساس برنامه ای که به آنان داده می شود. مثاً در مورد 
پیاز، کل برنامه ای که به منطقه جنوب کرمان برای تولید زمستانه اباغ شد 5 هزار و 500 
هکتار بود اما بیش از 15 هزار و 500 هکتار کشت پیاز در این منطقه انجام شده است. 
به این ترتیب با حجم زیاد محصول مواجه می شویم که قابلیت نگهداری هم ندارد. در 
واقع مشکل اینجاست که برنامه کشت در کشور ما تابع شرایط بازار است اگر محصولی 
امسال خوب بفروشد سال آینده عمده کشاورزان آن محصول را کشت می کنند و بالعکس.

اصغری گفت: به دلیل رعایت نکردن برنامه کشت هر سال شاهد تولید بسیار بیشتر 
از نیاز برخی محصوات و کاهش تولید و افزایش قیمت محصوات دیگر هستیم. تجربه 
نشــان داده سال هایی که سطح اجرایی با سطح اباغی همخوانی دارد از تعادل نسبی 
در قیمت که هــم منافع تولیدکنندگان هم منافع مصرف کنندگان را تأمین می کند، 

برخوردار هستیم.
مشکل دیگری که در تولید وجود دارد، برنامه صادراتی است. بارها شاهد بوده ایم که 
مثاً صادرات محصولی به طور ناگهانی و با دستورالعملی ضربتی قطع می شود. فعاان 
اقتصادی می گویند این دستورالعمل ها موجب از دست رفتن بازارهای صادراتی می شود 
و با اینکه به کشاورزان برای کشت و صادرات آن اطمینان داده شده، قطع صادرات باعث 

افت قیمت محصول و افزایش آن نسبت به میزان تقاضا است.
مدیــرکل دفتر امور محصوات علوفه ای و جالیزی در این خصوص گفت: بازارهای 
صادراتی نامشخص است، پس یا باید با پایبندی به برنامه میزان تولید را مدیریت کنیم، 
یا بازار صادراتی مطمئن را پیدا کنیم و توسعه دهیم. اتفاق دیگری که موجب افزایش 
قیمت محصول می شود این است که بازارهای صادراتی در زمان کوتاه محصول زیادی 
از ما می خواهند همین موضوع باعث افزایش مقطعی قیمت ها می شوند. مثاً در حال 
حاضر صادرات پیاز به نسبت بسیار زیادی صادر می شود تا تولید زیاد آن موجب کاهش 
قیمت و ضرر و زیان کشاورز نباشد. همچنین خرید تضمینی و حمایتی پیاز در حال 

انجام است و سازمان تعاون روستایی مسئولیت آن را بر عهده دارد.
با اینکه تولید زیاد یک محصول موجب کاهش قیمت آن می شود اما این کاهش قیمت 
فقط دامن کشاورز را می گیرد و محصوات در بازار کاهش قیمت ندارند و حتی ممکن 
است با قیمت باا به دست مصرف کننده برسد. مدیرکل دفتر محصوات جالیزی هم 
این موضوع را تأیید می کند و می گوید »فاصله قیمتی بین خرید یک محصول سر زمین 
و فروش آن بیش از 3 برابر است که این مشکل مربوط به توزیع و تنظیم بازار است.«

در بازار تولیدات کشاورزی، با اینکه بر اساس آمار، میزان تولید مناسب و بر اساس نیاز 
و یا حتی بیشتر از آن است اما قیمت محصوات افزایشی است. به گفته اصغری »هزینه 
تولید در سال 99 نسبت به سال های قبل بسیار باا رفته است. بنابراین مقایسه قیمت 
محصوات با سال های 98 و 97 مقایسه ای درست نیست. یارانه کود و سموم برداشته 

شد و قیمت ها به خاطر افزایش هزینه باا رفته است.«

بازتاب همه گیری کرونا در آثار 
فرهنگی به زمان نیاز دارد

اقتصاد ایران در حال حاضر با رکود عمیق و نرخ تورم باا روبه رو است که در 
کنار آن باید تحریم ها را هم اضافه کرد. بدون شک در علم اقتصاد و سیاست برای 
حل چنین مشکاتی راهکارهای مشخصی وجود دارد. در حالی که کشورهای 
همسایه مان مانند عراق با توجه به مشکاتی که از نظر امنیتی و... دارد اما نرخ 

تورم شان پایین است که بخش عمده ای از آن به نبودن تحریم برمی گردد.
تحریم ها بر اقتصاد ایران مشــکات عدیــده ای را حادث کرده اند هر چند 
برخی ها معتقدند که تحریم به خودی خود سرمنشأ تمام مشکات کشور نیست، 
بلکه مشکل عدم استفاده از ابزارهایی است که در علم اقتصاد وجود دارد. اما اگر 
به اتفاقات اخیر در کشور برگردیم متوجه اثرات تحریم بر اقتصاد می شویم. بویژه 
در محصواتی که خودکفا نیستیم یا نمی توانیم خودکفا شویم و باید راه های 
هزینه بر و درازی را بپیماییم. مانند واردات نهاده های دامی که تقریباً نیمی از 
آن وارداتی اســت یا تأمین واکسن کرونا که باید از طریق خرید ارزی صورت 
گیرد؛ و از آنجا که بانک مرکزی تحریم است و امکان تبدیل دار به ریال برای 
ایران هم فراهم نیست - اصطاحاً تحریم »یو ترن« )U TURN( - اثرات تحریم را 
در زمان های مشخص کاماً بر اقتصاد حس می کنیم که نمونه های آن بحران مرغ 
یا تأمین دیرهنگام واکسن است و تا زمانی که تحریم ها برداشته نشوند اقتصاد 

ایران هر از چندگاهی شاهد این اتفاقات در بخش های مختلف خواهد بود.
 اما این تنها یک بخش از مشکات اقتصادی کشور است، مشکات دیگر 
امــا در بخش های دیگر هم وجود دارد. برای مثال متأســفانه در ایران بنا به 
دایل مختلف و بویژه پس از بر ســر کار آمــدن دولت نهم فضا برای حضور 
نخبگان و کارشناسان اقتصادی در مراکز تصمیم گیری و اجرایی بسیار محدود 
شد و همین امر ضربه ای به دستگاه سیاستگذاری ها زد. یکی از این ضربه های 
سیاســتگذاری غیرکارشناسی را می توان در عدم تخصیص مناسب منابع در 

طرح های عمرانی ذکر کرد.
در شرایطی که آینده تحریم ها هنوز مبهم است و در بهترین حالت ممکن 
اســت تنها بخشی از تحریم ها برداشته شــود با توجه به افزایش هزینه های 
جاری دولت، دولت نمی تواند اولویت را به بخش عمرانی کشور بدهد. در سال 
1356 که اوج فعالیت های اقتصادی در ایران بود از هر دار نفتی 42 ســنت 
آن صرف هزینه های عمرانی می شــد و پروژه های بزرگ مانند فواد مبارکه و 
کارخانه آلومینیوم ســازی و ماشین ســازی و ذوب آهن و فواد خوزستان که 
از بنگاه های بزرگ اقتصادی هســتند از طریــق بودجه عمرانی تأمین منابع 
می شدند، درحالی که هم اکنون به دلیل تحریم ها عماً امکان چنین اقداماتی 
وجود ندارد. همچنین در دوران ســازندگی توانستیم ضریب دار های نفتی و 
فعالیت های ماندگار اقتصادی را تا حد 38 سنت برسانیم که در سال 72 اتفاق 
افتاد اما بتدریج با بزرگ شــدن دولت سهم بودجه های عمرانی کاهش پیدا 
کرد. یعنی در طول ســه سال گذشته کشور دارای بودجه عمرانی مناسب به 
خاطر تحریم ها نبوده است. با این حال با استفاده از منابع داخلی که آن هم 
به سختی صورت می گیرد هر هفته پنجشنبه شاهد افتتاح طرح هایی هستیم 
که نشان دهنده این است که اگر چنانچه بخواهیم در اصل می توانیم طرح های 
بزرگ پتروشیمی را به عمل برسانیم. یعنی ایران دارای توانایی است. پس باید 
به این نکته که رهبر معظم انقاب هم بارها عنوان کردند آنچه مهم اســت 

تقویت بخش ریالی اقتصاد است. 
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وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اینکه 
توســعه شــهر و رفع حاشــیه نشینی و 
ساماندهی چابهار به همراه توسعه فرودگاه 
و بنــدر توامــان در حال انجام اســت از 
بهر ه برداری راه آهن زاهدان-چابهار حداکثر 

تا سال 1401 خبر داد.
به گــزارش روابط عمومــی وزارت راه 
و شهرســازی، محمد اســامی وزیر راه و 
شهرسازی در ســفر به چابهار و بازدید از 
آن بندر، در خصوص احداث پروژه یکهزار 
واحــدی در مرادآباد، گفــت: چابهار یکی 
از قطب هــای بزرگ اقتصــادی و صنعتی 
کشــور خواهد شد و برای ما مهم است که 
زیرساخت های منطقه توسعه یابد که اینکار 
در حال انجام اســت. در راســتای توسعه 
چابهار، هم بندر توســعه یافته است و هم 
فرودگاه در برنامه توسعه قرار دارد. متعاقب 
توســعه بندر و فرودگاه، ایجاد سکونتگاه 
و شهر ســکونتگاهی که بتواند ترکیبی از 
فعالیت و ســکونت را در درون خود جای 
بدهــد در برنامه قرار گرفت.  از گذشــته 
شــهر جدید تیس برای این مهم طراحی 
شــده بود که سال گذشته ساختار حقوقی 

شهر را تشکیل دادیم.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: طراحی 
شــهر بر اســاس طــرح جامعــی که در 
شــورای عالی شهرسازی و معماری مصوب 
شده بود برای اجرا اباغ شد. در حال حاضر 
پیمانکار و شرکت های سرمایه گذار در حال 
ایجاد ساختار و کالبد شهر جدید هستند که 

زیرساخت ها نیز در حال اجراست.
عضو کابینه دولــت دوازدهم افزود: در 
طرح اقدام ملی مسکن ثبت نام برای مردم 

چابهار انجام شده است و احداث پروژه های 
مســکونی برای پوشــش دادن به تقاضای 
مردم آغاز شده است. شهر جدید تیس یکی 
از شهرهای مدرن و فاخر کشور خواهد بود.

اســامی تصریح کرد: به منظور توسعه 
همه جانبه چابهار، موضوع مهمی را که در 
شهر چابهار در دستور کار داریم ساماندهی 
چابهار و مقابله با حاشیه نشــینی است.  به 
همین منظور، برای مردم ساکن در منطقه 
و همچنیــن مردمــی که به سیســتان و 
بلوچستان مهاجرت کردند، تعیین وضعیت 
و هویت انجام شــد و اینــکار برای لحاظ 

شناسایی جمعیت و سکونتگاه مناسب  هم 
برای روستاهای چابهار و هم برای مناطق 

حاشیه چابهار حاشیه  نشینی انجام شد.
رفع کامل حاشیه نشــینی امســال در 

چابهار محقق می شود
وزیــر راه و شهرســازی توضیح داد: 
رفــع  بــرای  تاریخــی  کار  بزرگتریــن 
حاشیه نشــینی بــا نقش ارزنــده ای که 
اســتاندار و مسئوان محلی ایجاد کردند 
از ســال های 98 تاکنون انجام شد و در 
دست اجراست.  این امر نیازمند آن است 
کــه مردم در مناطق مــورد هدف برنامه 

مشــارکت کامل داشته باشند و به یاری 
خداوند در 1400 پدیده ســکونتگاه های 
غیررسمی و ســازه های ناپایدار را جمع 
کنیم و مردم در ســکونتگاه های مناسب 

کنند. زندگی 
اسامی در خصوص تازه ترین وضعیت 
راه آهن چابهار، اعام کرد: فعالیت راه آهن 
بــه خوبی در همه جبهه های آن در حال 
انجام اســت. اگرچه در این ســال های 
کرونایــی در اجــرای پــروژه راه آهن به 
مشــکات خاصی برخــورد کردیم اما به 
یاری خداوند قبل از فرصت اتمام خدمت 

دولت دوازدهم دو بخش از این راه آهن 
را افتتاح خواهیم کرد و باقیمانده آن در 
انتهای سال انجام می شود. حداکثر اوایل 
سال 1401 مردم صدای حرکت قطار را 
در چابهار از طریق زاهدان خواهند شنید.

سیستان  بزرگراه های  به  200کیلومتر 
افزوده می شود و بلوچستان 

وزیر راه و شهرسازی در خصوص باند 
دوم چابهار-زاهــدان نیــز گفت: کریدور 
شــمال-جنوب و بخش های باقیمانده ای 
که داشــته و تا چابهار اســت تماما یا در 
دست مطالعه یا در دست اجراست و یا در 
حال بهره برداری است. در شمال و جنوب 
استان طی امسال بیش از 200 کیلومتر 

به بزرگراه های استان افزوده می شود.
ادامه داد: بودجــه عمرانی  اســامی 
استان در ســال 98 نسبت به سال 97، 
چهاربرابــر افزایــش یافــت. از98 و 99 
نیــز 10 برابر افزایس یافت. امســال نیز 
حداقل هشــت برابر نســبت به سال 99 
بودجه عمرانی اســتان افزایش یافت. به 
یاری خداواند در اســتان تحول اساسی 

انجام می شود.
وی افــزود: تعیین وضعیــت راه های 
روستایی استان نیز در حال انجام است. 
در این هفته برای 31 اســتان طرح های 
راه های روستایی را که سند برنامه مصوب 
است 5 هزار میلیاردتومان کار عمرانی در 
راه های روستایی است به همه استان ها 
اباغ شده اســت. اولویت اجرایی فراگیر 
ما 20 خانوار به بااســت که با این سند 
برنامــه یک تعادل و توازن منطقه ای در 

بیفتد. اتفاق  توسعه و محرومیت زدایی 

افزايش بودجه عمرانى سیستان و بلوچستان از سال ۹۷ 

واكسیناسیون؛ چالش كیفیت حكمرانی
در کنار عدم قطعیت های اقتصادی که داشتن چشم انداز معیشتی را دشوار کرده، 
عدم قطعیت سامت، ناشی از نامشخص بودن برنامه واکسیناسیون به طور آزاردهنده 

فشار به جامعه را افزون کرده است.
متخصصان پزشــکی از ابتدا پیش بینی می کردند که نحوه گسترش بیماری 
کرونا و قابلیت کنترل آن، به دو مقطع قبل از ساخته شدن واکسن و پس از آن، 

قابل تفکیک حیاتی است.
مرحله اول، دورانی مرارت بار و ســخت است که در آن، نقش اصلی را بیش از 
دولت ها، آحاد مردم ایفا می کنند؛ به طوری که همه چیز وابسته به میزان رعایت 
پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی توسط آنان است. نقش دولت در 
این مرحله، هرچند بسیار با ارزش، اما محدود به اطاع رسانی، اعمال محدودیت ها 
و پشــتیبانی های درمانی و حمایت های مقطعی معیشتی است. در این مرحله، 
بیماری گاه آرام می گیرد و غرور و سرمســتی می آفریند و گاه عصیان می کند و 

بی رحمانه کشته می گیرد.
اما در مرحله دوم، برنامه واکسیناسیون و اجرای آن، فعالیتی به غایت پیچیده 
است. به گونه ای که بخش صنعتی تولید انبوه واکسن، بسیار بزرگ تر از بخش پزشکی، 
بخش سازماندهی اجتماعی و نهادی آن به مراتب پیچیده تر از بخش صنعتی و 
بااخره، بخش اجرایی آن، به عنوان فعالیتی برخوردار از دقت فنی باا که باید در 
مقیاس های بزرگ چند ده میلیونی و حتی چند صد میلیونی ظرف مدت کوتاهی 
به اجرا درآید، بســیار بسیار دشوارتر از بقیه ابعاد است که از قضا، به طورکامل با 

تصدی کامل دولت ها انجام می شود.
 از این رو است که کیفیت نهادهای اداره کننده کشورها، تعیین کننده چگونگی 
پایان موفقیت آمیز یا فاجعه بار این طغیان رخ نمایانه طبیعت خواهد بود. طبیعی 
است که رعایت های فردی و محدودیت های مقرراتی مرحله اول، تابع عوامل متعدد 
رفتاری، روحی و شرایط معیشتی مردم است و در نتیجه در جوامع مختلف الگوهایی 
متفاوت دارد. کاربرد اعمال محدودیت ها و اثربخشــی شعارهایی از قبیل »ما در 
خانه می مانیم« برای مدتی محدود است. اگر این مرحله از مدتی طوانی تر شود 
و جامعه احساس کند که رخت بربستن کرونا از کشور به این سادگی ها نیست و 
این بیماری در کشور ما، مانند بسیاری مشکات دیگر، وقتی می آید دیگر ماندگار 
می شود، آن گاه رفتارها در مقابل بیماری از زمانی به بعد ناسازگار با کنترل بیماری 
و غیر قابل مدیریت می شود و نکوهش مردم و بازگرداندن آنها به یک نظم مهارپذیر، 
نشدنی خواهد بود. شکل گیری یک چشم انداز مثبت یا منفی نسبت به چگونگی 
حل مساله، نقشی بسیار مهم در سرنوشت این بای بزرگ دارد. شاید فاجعه ای که 
به دنبال تعطیات نوروز امسال رخ داد و در پی آن، امروز هرکس در محیط اطراف 
خود، خبر فوت عزیزی را دریافت می کند، ناشی از شکل گیری این چشم انداز باشد. 
گویی یک جمع بندی فراگیر شکل گرفت که ظاهرا این محدودیت ها تمام شدنی 
نیســت و کرونا در میان مشکات عدیده کشور گم است و چشم انداز مشخصی 
برای پایان مســاله متصور نیست. درنتیجه، ظرفیت روحی جامعه، محدودیت از 

این بیشتر را برنتابید.
الگوی جغرافیایی جهانی گسترش کرونا و شدت آسیب های آن، در مرحله تا 
قبل از تولید انبوه واکسن، به جز دیر و زود بودن خسارات، کم و بیش در کشورهای 
مختلف مشابه بود. هرچند در ابتدا عمدتا این کشورهای پیشرفته بودند که درصد 
ابتای باا و نرخ مرگ و میر زیاد را به نمایش گذاشتند. اما امروز با گذشت حدود 
14 ماه از آغاز آن و ورود به مرحله تولید واکسن، به تدریج الگویی متفاوت در حال 

شکل گیری است.
 در شــماری از کشورهای پیشرفته تا پایان ماه قبل میادی، گروه های قابل 
توجهی از جامعه، شــامل جامعه پزشکی، بیماران خاص و گروه های سنی باای 
65 سال و حتی در برخی موارد، درصد قابل توجهی از جمعیت در سنین پایین تر 
هم توانســته اند واکسن دریافت کنند و روزانه در مقیاس های بعضا میلیونی، کار 
واکسیناسیون در حال انجام است و درنتیجه، آمار خسارات در این کشورها، با سرعت 
نسبتا زیادی در حال کاهش است. آنچه امروز در کشورهای مختلف جهان مشاهده 

می کنیم، شکل گیری تکاپویی ویژه برای تامین واکسن از سوی دولت ها است.
آمارها نشان می دهد که به عنوان مثال، دولت کانادا حدود 5 برابر، دولت آمریکا 
حدود 2 برابر و تعداد دیگری از کشورهای اروپایی تا چند برابر جمعیت کشورشان 
واکســن پیش خرید کرده اند. گزارش های مختلف بین المللی نشان می دهد که 
تکاپویی زیاد از ســوی دولت های دیگر کشورهای جهان نیز برای واکسیناسیون 
مردمشــان از مدت ها پیش آغاز شده و همه درصدد بوده اند که بتوانند در صف 
طوانی سفارش خرید، در جایی جلوتر قرار گیرند. شدت این تکاپو به گونه ای است 
که کلیدواژه ای جدید تحت عنوان »دیپلماسی واکسن« با محوریت این موضوع که 
تامین واکسن، محور تعامات میان کشورها شده، ابداع شده است. خاصه آنکه 
امروز در سطح جهان، واکسن کرونا، یک دغدغه قطعی به مقیاس یک یک مردم 
کره زمین است. بنابراین به نظر می رسد ظرف یک سال آینده، چگونگی تامین و 
تزریق واکسن درکشورهای مختلف جهان، به آزمون مهمی برای ارزیابی کیفیت 

حکمرانی آنها بدل خواهد شد.
در کشــور ما هنوز برنامه مشــخصی برای واکسیناسیون اعام نشده است و 
نمی توان فهمید که موضوع واکسن، در صف متراکم مسائل متعدد ریز و درشت، 
جایگاه چندم را دارد. حتی مشخص نیست که هدف از واکسیناسیون تامین »ایمنی 
فردی« اســت که با تزریق شخصی و پراکنده واکسن از طریق بخش خصوصی 
حاصل می شود یا هدف، تامین »ایمنی فراگیر« است که فقط با محوریت دولت و 

در مقیاس انبوه قابل انجام است.
درســت مانند این اســت که امنیت جامعه را به جای آنکه به پلیس بسپاریم، 
مجوز اســتخدام محافظ شخصی صادر کنیم. بنابراین تعجب ندارد که در دنیای 
امروز، هرچند تولید واکسن خصوصی است، اما به کارگیری آن در انحصار دولت ها 
اســت. آنچه در مورد کشورمان ذکر شد، نشانه هایی نگران کننده حتی از مرحله 
ادراکی آن است که نگرانی های بعدی در مورد چگونگی پیشبرد کار در ماه های 

آینده را به دنبال دارد.
تــا به امروز، هیچ کس نمی داند که »در چه تاریخی« امکان دریافت واکســن 
را خواهد داشــت وعاوه بر آن، مشخص نیست که احیانا حق انتخابی برای نوع 
واکسن، البته از میان انواع مجاز، وجود خواهد داشت یا خیر؟ توجه داشته باشیم 
که به موازات تاش های زیاد برای واکسیناسیون، همچنان پدیده مهم میزان تمایل 
به دریافت واکســن در جوامع مختلف، از جمله جامعه ما هم وجود دارد.به عنوان 
مثال، نظرسنجی های به عمل آمده از فرانسه و ژاپن، نشان می دهد که حدود نیمی 
از مردم این دو کشور، تمایل به واکسیناسیون ندارند. بنابراین اطمینان نسبی به 
نوع واکسن، برتمایل مردم به دریافت واکسن هم اثر می گذارد و این تمایل، خود 

بر قدرت مهار بیماری در زمان حال، اثر تعیین کننده دارد.
 آنچه از دور می توان مشاهده کرد این است که هر از چندی خبری می رسد 
که چند ده هزار واکســن از کشــوری وارد کشورمان شده است. مشخص نیست 
که این میزان واکسن چه بخشی از برنامه چند ده میلیونی و چه بسا فراتر از صد 
میلیونی واکسن مورد نیاز کشور را قرار است تامین کند و عاوه بر آن، آیا اگر حد 
تنوع واکسن های مورد استفاده از میزانی فراتر رود، با توجه به عدم قطعیت هایی که 
در درجه موثر بودن هر واکسن وجود دارد، آیا این حد از تنوع، می تواند دستیابی 
به »ایمنی عمومی« را محقق سازد و آیا می توان به ارزیابی اثر بخشی هر واکسن 

امیدوار بود یا خیر؟
در مورد واکسن های ساخت داخل که ظاهرا قرار است بار اصلی برنامه ایمنی 
عمومی را به دوش کشد، تنها اطاعاتی بسیار پراکنده و آن هم از طریق مصاحبه های 
مختلف افرادی که معلوم نیست چقدر به لحاظ اداری یا حرفه ای معتبر هستند، 
از صدا و سیما پخش می شود که نمی توان تشخیص داد چقدر اغراق آمیز و چقدر 

واقعی است.

 
امام جمعه تبريز: صاحبان صنايع انفاق كنند 

نماینده ولی فقیه در آذربایجان شــرقی و امــام جمعه تبریز با تاکید 
بــر اهمیت کمک به نیازمندان، گفــت: صاحبان صنایع و فعاان عرصه 

اقتصادی از فیوضات ماه رمضان بهره ببرند و انفاق کنند.
 حجت ااســام والمسلمین محمدعلی آل هاشم در جلسه هماهنگی 
جشــن گلریزان مجازی در تبریز، از فعاان اقتصادی برای مشارکت در 
این جشن دعوت کرد و افزود: از تاشگران عرصه های اقتصاد و صاحبان 
صنایع و خیران درخواست می کنم برای آزادسازی زندانیان جرایم غیرعمد 

در جشن گلریزان مشارکت کنند.
وی اظهار داشــت: با توجه به شــرایط اقتصادی حاکم بر کشور، باید 
صاحبان صنایع که مجاهدان تولید کشور و در صدد گسترش تولید ملی 
هستند، از دسترنج خود برای رفاه و آسایش خانواده ی زندانیان نیز انفاق 
کنند که هرکسی در این عرصه وارد شود سزاوار آفرین و قدردانی است.

 حجت ااسام والمسلمین آل هاشم با بیان اینکه خانواده های افرادی 
که به علت فشــارهای مالی زندانی شــده اند نبایــد دچار رنج و زحمت 

شــوند، اضافه کرد: به امید خدا با فعالیت ارزشــمند ســتاد دیه استان، 
باز هم تبریز و آذربایجان در زمینه آزادســازی زندانیان جرایم غیرعمد 

پیش قدم خواهد شد.
رئیس کل دادگســتری آذربایجان شــرقی نیز در این جلســه، گفت: 
با زندانی شــدن افراد در پی محکومیت مالی، خانواده آنان نیز آســیب 

می بینند و زمینه برای جرایم بعدی فراهم می شــود که تاش دســتگاه 
قضایی طی ســال های اخیر بر حبس زدایی و اســتفاده از مجازات های 

جایگزین بوده است.
موسی خلیل اللهی افزود: باید از ظرفیت خیران برای آزادی کسانی که 
به علت تصادف، بدهی و حادثه حین کار و مهریه زندانی شده اند، استفاده 
کنیم.مدیر ســتاد دیه آذربایجان شــرقی نیز با اشاره به اینکه هم اکنون 
در این اســتان 321 نفر زندانی جرایم غیرعمد وجود دارد، مبلغ بدهی 
آنان را 175 میلیارد تومان اعام کرد.ســعید تقی پور ابراز امیدواری کرد 
در جشــن گلریزان غیرحضوری امسال که هفتم اردیبهشت همزمان با 
وادت امام حســین مجتبی )ع( برگزار می شــود، زمینه آزادسازی این 
افراد فراهم شــود.وی با بیان اینکه ســتاد دیه استان از هم اکنون آماده 
جمع آوری کمک های مردمی و خیران است، یادآور شد: جشن گلریزان 
امسال تنها منحصر به شب وادت کریم اهل بیت نیست و در طول ماه 

مبارک رمضان برگزاری این جشن ملی تداوم خواهد داشت.

 
  

رشد تولید ۱۶ كاای منتخب صنعتى در سال ۱۳۹۹

داوطلبان شوراها در آذربايجان شرقى از اقدامات شائبه برانگیز پرهیز كنند
سرپرست معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
دادگستری کل آذربایجان شرقی گفت: داوطلبان ششمین 
دوره از شــوراهای اســامی و کارکنان شهرداری های 
استان به خصوص تبریز از هرگونه اقدامات شائبه برانگیز 

انتخاباتی پرهیز کنند.
احمد موقری در نشست ستاد پیشگیری از جرایم و 
تخلفات انتخاباتی که با حضور مدیران شــهردای تبریز 
برگزار شد، با اشاره به اینکه انتخابات راه و رسم و مبنای 
عملی شدن شعار نقش مردم در تعیین سرنوشت نظام 
سیاســی و حاکمیت اســت و بر همین اساس موضوع 
پاســداری و صیانت از آن ضرورت دارد، افزود: دستگاه 
قضایی تــاش دارد در حد تذکر بــا تخلف ها برخورد 
کنــد اما در صورتی که تذکرها مورد توجه قرار نگرفت 
و شــاهد سوءاستفاده از امکانات شــهرداری و دولت و 
نیز اســتفاده ابزاری از وظایف شهرداری باشیم به طور 
قطع با تشکیل پرونده قضایی بر اساس قانون قاطعانه با 
متخلفان برخورد خواهد شــد.وی با بیان اینکه با وجود 
دشمنان نظام جمهوری اسامی موضوع انتخابات همیشه 
مورد توجه نهادهای بین المللی بوده است، اظهار داشت: 
دشمنان نظام هر زمان به دنبال نقطه ضعفی هستند تا 
از آن علیه نظام جمهوری اسامی و ایجاد هجمه علیه 
انتخابات استفاده کنند که بر همین اساس یکی از وظایف 
اصلی نهادهای دولتی و عمومی جلب مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات است که قوه قضائیه نیز در کنار صیانت 

و حفظ سامت انتخابات بر آن تاکید دارد.

موقــری اضافه کرد: در راســتای آزادی اجتماعی و 
اطمینان خاطر رای دهندگان ازم است تا برای پاکسازی 
محیط و فضای انتخاباتی اقداماتی انجام شده و از هرگونه 
عمل مخاطره آمیزی که آزادی و سامت انتخابات را زیر 
سوال می برد، جلوگیری شــود که این موضوع یکی از 
اولویت های اساسی قوه قضائیه بوده و در راستای تحقق 
این مساله ستاد پیشگیری از جرایم و تخلفات انتخاباتی 

تشکیل و گام هایی برداشته شده است.
وی تجربه سال های گذشته در خصوص سوءاستفاده از 
امکانات دولتی و نهادهای عمومی به خصوص در انتخابات 
شورای شهر را نگران کننده خواند و یادآور شد: ضرورت 

دارد مدیران حراست دستگاه های دولتی و عمومی با توجه 
به تجربه دوره های گذشته اقدامات ازم برای پیشگیری 
از وقوع جرایم و تخلفات انتخاباتی را در مجموعه خود 
به عمل آورند.سرپرست معاونت اجتماعی و پیشگیری از 
وقوع جرم دادگستری کل آذربایجان شرقی هدف قانونگذار 
از تشکیل شوراهای اسامی را توسعه شهرها و روستاها 
برشمرد و خاطر نشان ساخت: رسالت این نهادهای مدنی 
به هیچ عنوان دخالت در عزل و نصب ها که متاسفانه در 
دوره های گذشته شاهد بودیم، نیست.»موقری« قانون 
را در هــر حالتی فصل الخطاب خوانــد که باید رعایت 
شــود و ادامه داد: بر همیــن مبنا صیانت و حفاظت از 

آزادی و ســامت انتخابات و امانت داری از آرای مردمی 
جزو اولویت های دســتگاه قضایی است.وی ادامه داد: 
با هرگونه ســوء استفاده از اموال عمومی و بیت المال و 
سوءاستفاده از مقام و موقعیت اجتماعی و جایگاه دولتی 
علیه یا له کاندیداها، تخریب وجهه نامزدها در فضاهای 
عمومی و اجتماعی، تخریب وجهه نظام و دستاوردهای 
نظام به منظور تبلیغات، ســوء استفاده از اقوام و فرق و 
مذاهب در راستای اهداف انتخاباتی و ایجاد بی نظمی و 
تخریب ستادها و صندوق های انتخاباتی قاطعانه برخورد 
خواهد شــد.»موقری« با بیان اینکه بر اســاس قانون 
برای هرگونه استفاده از امکانات و اموال دولتی و حتی 
دخالت مراجع دولتی در انتخابات مجازات حبس تعیین 
شده، گفت: برای آغاز فعالیت های تبلیغاتی زودهنگام 
در جریان انتخابات ریاســت جمهوری، انجام هرگونه 
فعالیت انتخاباتی کارمندان دولت در ســاعات اداری و 
سوء اســتفاده از امکانات و اموال دولتی وزارتخانه ها و 
موسسات وابسته به دولت و نهادهای عمومی از یک تا 6 
ماه حبس تعیین شده است.وی با اشاره به ظرفیت های 
 )www.sajam.scpd.ir( سیستم جامع اطاعات مردمی
در راستای پیشگیری از وقوع جرایم و رسیدگی سریع 
و قاطع به تخلفات و جرایم، اظهار داشت: سامانه سجام 
در کنار ستاد پیشگیری از وقوع جرایم انتخاباتی فعال و 
آماده دریافت هرگونه تخلفات و جرایم انتخاباتی است 
و مــردم می توانند تخلف های انتخاباتی را از طریق این 

سامانه اعام کنند.

 محموله تجهیزات خط تولید واكسن وارد ایران شد
طبق اعام مسئوان گمرک ایران، محموله قطعات و تجهیزات خط تولید واکسن کرونا صبح امروز وارد و ترخیص شده است.

آنطور که ارونقی - معاون فنی گمرک ایران - به ایسنا اعام کرد این محموله صبح امروز)شنبه( توسط هواپیمایی ماهان و از چین به فرودگاه امام خمینی )ره( وارد شده و تحت نظارت گمرک در حداقل زمان تشریفات گمرکی آن انجام و 
با حمل یکسره از پای پرواز ترخیص و تحویل مسئوان مربوطه شده است.  

وی افزود: محموله وارد شده حاوی قطعات خط تولید واکسن کرونا شامل تجهیزات clean room و قطعات دستگاه شستشوی ویال است .
گفتنی است؛ تا کنون و طی چند مرحله ای که ایران اقدام به واردات واکسن کرونا کرده است )از نیمه بهمن ماه تا دوم اردیبهشت ماه سال جاری( در مجموع بیش از دو میلیون دوز واکسن وارد و در اختیار وزارت بهداشت قرار گرفته است. 
شش محموله 620 هزار دوزی واکسن روسی، دو محموله 650 هزار دوزی  واکسن چینی ، 125 هزار دوز واکسن هندی و 700 هزار و 800 دوز واکسن کوواکس از کره جنوبی، مجموع واکسن وارداتی به ایران تا کنون را تشکیل می دهد.

با وجود شرایط سخت تحریمی و محدودیت هایی که بیماری کرونا برای 
کسب و کارها به وجود آورد، اما خوشبختانه به همت تولیدکنندگان کشور از 
25 کاای منتخب صنعتی 16 کاا در سال گذشته)12 ماهه 1399( با افزایش 

تولید روبرو بوده است.
به گزارش شــاتا، بر اساس آمار ارائه شــده از سوی معاونت طرح و برنامه 
وزارت صمت)دفتر مدیریت داده، آمار و فناوری اطاعات( در سال گذشته)12 
ماهه 1399(، تولید انواع خودرو ســواری 19.1 درصد افزایش داشته و تولید 
محصوات دیگری در این حوزه از جمله وانت با افزایش 6.5 درصدی، تولید 
کمباین با افزایش حدود 44.5 درصدی و تولید تراکتور با افزایش حدود 15.9 

درصدی روبرو بوده است.
همچنین تولید کامیون، کامیونت و کشنده در سال گذشته)12 ماهه 1399( 

نیز افزایش 53.6 درصدی داشته است.
همچنین در 12 ماهه 1399 تولید اســتیک خودرو افزایش 20 درصدی 

داشته است.در این مدت تولید نئوپان با افزایش 10.3 درصدی و فیبر با افزایش 
4.4 درصدی روبرو بوده است. همچنین تولید دوده افزایش 16.8 درصدی و 

تولید الیاف اکریلیک افزایش 196 درصدی داشته است.
در زمینه تولید نخ سیستم پنبه ای و ترکیبی الیاف مصنوعی نیز افزایش 

17.2 درصدی را شاهد بوده ایم.
از ســوی دیگر در 12 ماهه 1399 تولید کارتن 4.6 درصد افزایش داشت. 
همچنین تولید روغن صنعتی و موتور تصفیه اول با افزایش 6.4 درصدی روبه 
رو بوده است. تولید محصوات پتروشیمی نیز با افزایش 8.9 درصدی مواجه بود.

در زمینه تولید انواع کفش و پاپوش افزایش 2.3 درصدی داشته ایم و در 
حوزه لوازم خانگی نیز علیرغم اینکه شــرکت های خارجی کشورمان را ترک 
کرده بودند، اما به همت جهادگران عرصه تولید، در تولید ماشین لباسشویی 

افزایش بیش از 51 درصدی داشته ایم.
گفتنی است که بر اساس آمار ارائه شده از سوی معاونت طرح و برنامه وزارت 
صمت)دفتر مدیریت داده، آمار و فناوری اطاعات( در سال گذشته)12 ماهه 
1399(9 کاای منتخب معدنی و صنایع معدنی نیز با افزایش تولید مواجه بود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1400/02/06

شماره : 1076

رییس جمهور گفت: بانک مرکزی برای وارد 
کردن واکسن کرونا عاوه بر مبالغی که تاکنون 
تخصیص یافته، مبلغ یکصد میلیون دار ارز با 

نرخ 4200 تومانی در نظر گرفته است
حجت ااســام والمسلمین دکتر حسن 
روحانی در جلسه هیات دولت، با بیان اینکه در 
مذاکرات احیای برجام ما عین اجرای برجام را 
می خواهیم نه یک کلمه کمتر و نه یک کلمه 
بیشتر و برجام پاس نمی خواهیم، گفت: امروز 
همه مــی دانند که تنها راه حل این معضل، 

اجرای کامل توافق هسته ای برجام است.
وی تاکید کرد: این کار ســه مرحله دارد، 
مرحله اول رفع کامل تحریم ها اســت که بر 
عهده آمریکا اســت که این تحریم ها را وضع 
کــرده و البته دیگران نیز باید کمک کنند و 
هرگونه تحریمی که به بهانه های مختلف و با 
برچسب های جدید اعمال شده باید لغو شود.

روحانی تصریح کرد: گام دوم راستی آزمایی 
است که بعد از لغو تحریم ها انجام خواهد شد 
و گام سوم هم بازگشت به تعهدات برمبنای 

توافق برجام است که ما انجام خواهیم داد.
روحانی در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به شرایط بیماری کرونا در کشور و با 
تاکید بر اینکه سامت مردم از اهمیت باایی 
برخوردار اســت، افــزود: از امروز باید جهان 
پــس از کرونا را ببینیم و خــود را برای آن 
شرایط آماده و تقویت کنیم. کرونا باعث شد 
تصور بشر مبنی بر اینکه با پیشرفت های علم 

پزشکی دوران بیماری های عفونی و مسری به 
ســر آمده باطل شود و برای دوران پسا کرونا 
باید این نگاه اصاح شود.رئیس جمهور اظهار 
داشت: اگر لطف و هدایت خدا نبود و در دولت 
یازدهم طرح تحول سامت اجرا نمی شد، امروز 
مقابله با شــیوع کرونا بسیار سخت تر و شاید 
غیرممکن بود. یکی از مهم ترین موضوعاتی 
که باید در دوران پســاکرونا مدنظر ما باشد 
موضوع سامت و لزوم ارتقای زیرساخت های 
آن است.روحانی ادامه داد: از سوی دیگر کرونا 

اهمیت گسترش فضای مجازی و الکترونیک 
و دیجیتالی شدن زندگی مردم را بیشتر عیان 
کرد. تا چند سال قبل وقتی صحبت از فضای 
مجازی می شد مسائل فرهنگی، اجتماعی و یا 
سیاسی در آن مطرح می شد، اما امروز اقتصاد، 
آموزش و بخش قابل توجهی از معیشت مردم 
نیز به این فضا منتقل شده و وابستگی عمیقی 
به فضای مجازی پیدا کرده است.رئیس جمهور 
خودکفایــی در تولید مواد غذایی ضروری را 
نیز از دیگر الزاماتی برشمرد که باید در دوران 

پساکرونا مورد توجه جدی قرار گیرد و تصریح 
کرد: در دولت تدبیر و امید تولید محصوات 
کشــاورزی بیش از 30 میلیون تن افزایش 
داشته که رقم قابل توجهی است. همچنین 
دیروز در جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی 
دولت تصویب کردیم که عــاوه بر افزایش 
قیمت خرید تضمینی گنــدم، جایزه ای نیز 
برای تحویل سریع تر گندم از سوی کشاورزان 

به دولت تعیین شود.
روحانــی با بیان اینکه در جلســه دیروز 

ستاد هماهنگی اقتصادی همچنین موضوع 
واکسیناســیون مــورد بحث قــرار گرفت، 
خاطرنشــان کرد: ازم است محدودیت هایی 
که تحریم های آمریکا در مسیر خرید واکسن 
از خارج برای مــا ایجاد به خوبی برای مردم 
تشریح شود تا عمق جنایات آنها روشن شود. 
موضوع اجرای فاز سومی آزمایش واکسن های 
در حال ساخت در کشورمان نیز مثل بعضی 
کشورهای دیگر مطرح شد که مورد موافقت 

ستاد ملی مقابله با کرونا قرار نگرفت.
رئیس جمهور با بیان اینکه بانک مرکزی 
برای وارد کردن واکسن کرونا عاوه بر مبالغی 
که تاکنون تخصیص یافته، مبلغ یکصد میلیون 
دار ارز بــا نرخ 4200 تومانی در نظر گرفته 
اســت، افزود: بخش خصوصی با هماهنگی 
وزارت بهداشــت می تواند اقــدام به واردات 
واکسن کرونای مورد تایید این وزارتخانه کند.

وی در ادامه تاکید کرد: اگر کســی برخاف 
برنامه ریزی انجام شــده و سند ملی مصوب 
واکسیناســیون عمل کند، باید به اشد وجه 
مجازات شود.روحانی در پایان سخنان خود با 
تاکید بر اینکه در برنامه هسته ای،  در برنامه 
واکسن، در برنامه مقابله با کرونا، در معیشت 
مــردم و در تولید هیچ نظــری به انتخابات 
نداریم، گفت: هیچ کاری به نتیجه انتخابات 
نداریم، انجام این کارها وظیفه ماست. حتی اگر 
انتخابات در 1400 نبود، مثا در 1401 بود، 
باز همه اینها را با همین قدرت انجام می دادیم.

رشد اقتصادی در سایه گفت وگوی ملی
مســیر توسعه با دشوارها و گسست های زیادی همراه است؛ هموار شدن 

این مســیر تنها با گفت وگوی ملی ممکن است.
با مروری بر تجربه توســعه کشــورهای موفق جهان می توان  دریافت که 
جریان توســعه همواره همراه با عزم ملی بوده  اســت. بــه بیان دیگر ملتی 
در این مســیر به موفقیت دســت یافته که توانسته نیرو و همت تمام اقشار 
جامعه و دولتمردان را همســو کند و با اســتفاده از این نیرو به پیش برود. 
این همســویی را می توان در قالب وحدت ملی و یک خواســتن بزرگ که از 
سوی تمام آحاد جامعه تکرار می شود و دراصل همگان منافع خود را در آن 
می بینند، تصویر کرد. با عنایت به این واقعیت، در یک جامعه در حال توسعه 
می تــوان ارتباط تنگاتنگی بین گسســت های اجتماعی و میزان موفقیت در 
جریان توسعه برقرار کرد؛ گسست هایی که وحدت ملی و درواقع رسیدن به 
همسویی و هم صدایی در جریان توسعه و تصور منافع مشترک )توسعه برای 
همــه( را تهدید می کنند. جامعه ایران امروز گرفتار گسســت های متعددی 
است که مانند موانعی بزرگ بر سر راه توسعه کشور قرار گرفته اند و شانس 
دستیابی به موفقیت را به شــدت کاهش می دهند. مهم ترین این گسست ها 

را به شرح زیر می توان برشمرد:
1-در چند دهه گذشته سیاست های ناکارآمد اقتصادی و دشواری هایی که 
کشورمان با آنها روبه رو بوده، شرایطی را ایجاد کرده که فاصله طبقاتی بین 
دو گروه فقیر و غنی به طرز معنی داری تشــدید شده  است. به ویژه گسترش 
مناســبات رانتی در جامعه موجب شــده جایگاه طبقاتی و درآمدی افراد با 
توجــه به ارتباطات و قــدرت ابی آنان تعریف شــود. بدین ترتیب اکثریت 
فقیــر جامعه که دغدغه های خاص خود را داشــته و موفقیت گروه غنی را 
نه در ســایه سخت کوشی و نبوغ که متأثر از روابط شان با کانون های قدرت 

می دانند، طبعا حاضر به همســویی با گروه برخوردار نیستند.
منطقه ای 2- گسست 

رشــد اقتصــادی نامتوازن موجب شــده فاصلــه مناطق کشــور از نظر 
فرصت های سرمایه گذاری و امکانات زیرساختی به سرعت افزایش یابد. به ویژه 

مناطق مرزی کشــور مشمول بی توجهی مضاعف قرار گرفته اند. 
در چنین شــرایطی پدیده های نامطلوبی چون کولبری در مناطق مرزی 
غرب کشــور و ســوخت بری در مناطق مرزی شــرق رواج یافته  است. طبعا 
نابرابری منطقه ای و رشــد نامتوازن مناطــق می تواند به همدلی در جریان 

برساند. آسیب  توسعه 
3- بی اعتنایــی به حقوق مالکانه جمعیت بومی

عــاوه بر عواملی از نوع توزیع نامتوازن امکانات توســعه ای بین مناطق، 
نادیده گرفتن ســهم جمعیت بومــی از منابع و ثروت های منطقه نیز به نوعی 
گسســت منطقه ای را تشدید کرده  است. برای نمونه اجرای طرح های بزرگ 
انتقال آب آن هم در شــرایط خشک ســالی منتهی به گسترش نارضایتی در 
برخی مناطق شــده  است یا واگذاری اراضی منابع طبیعی در برخی مناطق 
بــه بهره برداران خاص و درنتیجه محروم ماندن جمعیت بومی از این دارایی 
که آن را حق مسلم آبا و اجدادی خود تلقی می کنند، یا بهره برداری از معادن 
آن هم توســط بهره برداران خاص که فقط آلودگی زیســت محیطی را نصیب 
منطقــه می کند، یکی از عوامل تهدید کننده وحدت ملی اســت  و به عنوان 

عامل شــتاب دهنده گسست منطقه ای عمل می کند.
قومی 4-مسائل 

ســرزمین ایران از دیرباز سکونت گاه اقوام ایرانی بوده که درعین داشتن 
تاریخ و ارزش های فرهنگی مشــترک، آداب و رسوم و فرهنگ خاص خود را 
دارند. این تفاوت های فرهنگی می تواند و باید به عنوان سرمایه ای در جریان 
توسعه به کار گرفته  شود ولی بی توجهی به این مسئله موجبات ایجاد فاصله 
بیشــتر بین اقوام و تغییر تفاوت های قومیتی از یک سرمایه و فرصت به یک 

معضل و تهدید را فراهم می سازد.
5- مسائل مذهبی

در طول تاریخ پیروان ادیان و مذاهب در ســرزمین ایران در کمال صلح 
و آرامش زیســته اند، و در تاریخ ایران نشــانی از جنگ و جدال مذهبی از 
آن نوعی که در برخی کشــورها وجود داشــته، یافت نمی شــود. بااین حال 
هــر گونه بی تدبیری می تواند این تفاوت را نیز به یک تهدید مبدل ســازد. 
در صورتی که ایران امروز می تواند کما فی السابق در سایه تدبیر و خردورزی 
الگویی ماندگار و آموزنده از همزیســتی پیروان مذاهب و ادیان را به جهان 

آشفته امروز ارائه کند.
6- تقابل بین بخش ســنتی و بخش مدرن

توسعه اجتماعی و اقتصادی نامتوازن در کشورهای درحال توسعه معموا 
تقابل بین دو بخش سنتی و مدرن را گسترش داده  است. زیرا جریان توسعه 
به ویــژه در مراحل اولیه خود طبعا قادر نبوده تمامــی جامعه را تحت تأثیر 
خود قرار داده و به یک میزان تغییرات اجتماعی و فرهنگی را در آنها ایجاد 
کند. بدین ترتیب فاصله بین دو بخش ســنتی و مدرن نیز می تواند به عنوان 
یک گسســت مهم در مســیر توسعه همه جانبه کشــور ظاهر شده و جریان 

پیشــرفت را کند یا حتی متوقف سازد.
7- گسست سلیقه سیاسی

وجود ســلیقه ها و گرایش های مختلف سیاسی در هر جامعه امری کاما 
طبیعی محسوب می شود و درواقع باید نبود این اختاف سلیقه را غیرطبیعی 
تلقی کرد. بااین حال شــیوه نگرش به ســلیقه های مختلف سیاسی می تواند 
این پدیده را به یک فرصت یا یک تهدید مبدل ســازد. شــکل گیری احزاب 
فراگیر و رقابت حزبی ســالم در چارچوب قوانین می تواند درعین احترام به 
سلیقه ها و بینش های متفاوت در میدان سیاست، شرایط باثباتی برای کشور 
پدید آورده و محصولی ارزشــمند به نام شایسته ســااری را نصیب جامعه 
کند. در مقابل بی اعتنایی به این پدیده می تواند رقابت سیاســی را وارد ریل 
تخریب ســاخته و بنیان جامعه را در معــرض خطر قرار دهد. به بیان دقیق تر 
رقابت سیاسی در یک جامعه امروزی می تواند کم هزینه و پردستاورد یا پرهزینه 
و کم دســتاورد باشــد. برخورد حاکمیت و نظام اداری و قانونی کشور با احزاب 
سیاسی تعیین کننده میزان هزینه و نوع دستاورد هر جامعه است. در شرایط فعلی 
متأسفانه رقابت سیاسی در جامعه ما از نوع دوم است. بارزترین شاهد این مدعا 
بیانیه اخیر وزارت خارجه در مورد برخورد تخریبی برخی رسانه های برخوردار از 
امکانات عمومی با جریان مذاکرات وین است. در شرایطی که طرف مقابل ایران 
از حمایت کامل رسانه ای در کشور خود و حتی در سطح جهان برخوردار است، 
تیم مذاکره کننده ایرانی از یک ســو باید مراقب رفتار و حرکات حریف خود بر 
سر میز مذاکره باشد و درعین حال شدیدترین موج تخریب را از جانب خودی ها 
تحمل کند. این وضعیت را می توان با شرایطی مقایسه کرد که یک تیم ورزشی 
در یک مســابقه حساس ملی حاضر شده و تماشاگران خودی به جای تشویق و 
دادن روحیه به آنان به تشویق تیم حریف پرداخته اند! با کنار هم گذاردن این 
مجموعه گسست های جدی می توان  گفت جریان توسعه کشور با دشواری مواجه 
است  و بدون درمان این گسست ها دستیابی به توسعه بسیار دشوار خواهد بود. 
بــه باور نگارنده اولین قدم در راه درمــان این بیماری و کاهش آثار منفی این 
 گسست ها گسترش گفت وگوی ملی است؛ گفت وگویی سازنده با الگوی قرآنی

 جــدال احســن که می تواند ســرآغاز رســیدن به درکی بااتــر در مورد 
شــرایط حســاس جامعه و ضرورت طی مراحل توسعه باشــد  و همگان را 
به این باور برســاند که بقا و ســربلندی جامعه امروز ایــران در گرو تفاهم 
 و همدلی اســت، همدلــی همه آحاد جامعه و همه کنشــگران سیاســی،

 فرهنگی و اجتماعی.

اختصاص ۱۰۰ میلیون دار برای واردات واكسن كرونا

 
FATF و روابط بانکى؛ موضوعى سیاسى يا اقتصادی؟ 

حدود 3 ســال از جدی شــدن پیوســتن ایــران بــه FATF می گذرد 
 و در ایــن مــدت اظهارنظرهای بســیاری را در برداشــت؛ بــا این وجود

 نگاه ها به چالش حل این پرونده بخشــی سیاسی و بخشی نیز اقتصادی و 
بانکی است.

این روزها با داغ شدن بحث پیوستن به مقررات  FATF یا همان گروه ویژه 
اقدام مالی، ســوال های زیادی درباره چیستی این گروه مطرح می شود که 

گاهی با پاسخ های اشتباه و غیرفنی در این باره مواجه می شویم.
گروه ویژه اقدام مالی، یک ســازمان بین دولتی است که توسط 7 کشور 
صنعتی در سال 1989 تاسیس شد و در حال حاضر توسط 38 کشور مدیریت 
می شــود که با نگرش توسعه برای مبارزه با پولشویی فعالیت می کنند. این 
سازمان 40 بند دارد که هر کشور عضو باید به آنها عمل کند تا در فهرست 
سیاه FATF قرار نگیرد. در نتیجه برخاف اظهار نظرات اشتباه، این ساز و کار 
دســتپخت چند کشور خاص نیست که بخواهند بر کشورهای عضو تسلط 
داشته باشند. کشورهایی مانند روسیه و چین عضو FATF هستند و طبیعتا 
خواســتار به تله افتادن نیســتند.به گفته برخی، ایران در صورت پیوستن 
به این ســازمان با حمایت چین و روســیه می تواند از سیاسی کاری برخی 
کشورهای غربی مصون بماند و عاوه بر این مبادات بانکی و نقل و انتقاات 
پول و حتی مراودات با کشورها را نیز سهل تر خواهد کرد.شاید جالب باشد 
که بدانید لبنان، ســوریه و یمن و حتی ونزوئا که شدیدترین تحریم ها را 
تحمل می کنند نیز عضو FATF هستند. ازم به ذکر است که توصیه های این 
سازمان، پشتوانه حقوقی سازمان ملل متحد را دارد.با این حال، ایران هنوز 

درباره پیوستن به FATF تصمیم نهایی را نگرفته و این موضوع با وجود تاکید 
رهبر معظم انقاب مبنی بر بررسی دوباره و تصمیم گیری در این خصوص 
همچنان مسکوت مانده است. این در حالی است که جلسه 18 فروردین امسال 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام که قرار بود با موضوع بررسی FATF برگزار 
شود به دلیل مخالفت ستاد ملی مقابله با کرونا، لغو شد.محمدجواد ایروانی 
عضو این مجمع به تازگی اعام کرد: بررسی این لوایح بعد از رفع تحریم ها 
موضوعیت دارد، بنابراین قرار نیست تا پایان به  نتیجه رسیدن مذاکرات وین 
این لوایح بررسی شوند. مراودات تجاری و نقل و انتقاات مالی از مهم ترین 
 FATF مباحثی است که به گفته موافقان این طرح، با پیوستن یا نپیوستن به
دستخوش تغییرات خواهد شد.در همین باره حسن روحانی رئیس جمهوری 
معتقد است: بدون تصویب لوایح FATF روابط بانکی ما با دنیا به راه نمی افتد. 

فردا اگر به مشکل بانکی در دنیا خوردیم، مردم نگویند دولت ناکارآمد بود. 
همه کشورها تاش می کنند رتبه بااتری را در FATF کسب کنند ولی ما 
ایستادیم تماشا می کنیم.وی ادامه داد: همه باید واضح با مردم صحبت کنند. 
وقتی این لوایح اجرا نمی شود، یعنی مردم باید پول بیشتری بدهند. تمام 
کشورهایی که دوست ما هستند و با ما کار می کنند، به ما توصیه می کنند 
اگر به FATF ملحق نشوید، ارتباطات بانکی با ما قطع می شود. اگر لوایح اجرا 

نشد، به مردم توضیح دهیم چقدر این کار هزینه دارد.
عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی نیز می گوید: FATF جزو ضرورت 
های فعالیت بانکی است که اگر تصویب نشود به خصوص در زمانی که تحریم 

ها برداشته شود، در مبادات بانکی دچار مشکل می شویم.
 FATF محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام یکی از مخالفان
اســت که در این باره می گوید: اقدام اخیر شورای FATF در دست گذاشتن 
بر روی دو مورد خاص مشکوک است، آیا این دخالت یک گروه خارجی در 
مسائل داخلی ایران نیست؟محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسامی 
نیز معتقد است: FATF می خواهد کشورهایی که خاف جریان سرمایه داری 
حرکت می کنند را از دسترسی به نظام مالی جهانی محروم کند.در این میان 
به نظر می رسد با وجود دیدگاه متناقض و موافقان و مخالفانی که وجود دارد، 
این موضوع همچنان در باتکلیفی قرار دارد و باعث می شود تصمیم نهایی 
واحدی در این باره اخذ نشود. به هر حال مسلم است که فارغ از هرگونه بحث 
سیاسی باید به این موضوع اقتصادی نگریست تا بیش از این باعث هزینه های 

هنگفت برای اقتصاد ایران نشود.

نرخ سود سپرده و تسهیات بايد متناسب باشد
یک کارشناس پولی و بانکی گفت: نرخ سود سپرده ها تسهیات باید با هم 
متناسب باشــد که در حال حاضر اینگونه نیست. برای یک بانکدار نرخ سود 

سپرده مهم نیست، بلکه رابطه بین این دو مولفه دارای اهمیت است.
یک کارشناس پولی و بانکی معتقد است: نرخ مصوب سود بانکی عاوه بر 
اینکه الزام قانونی است و تخلف از آن جرم است، یک ضرورت و امری ایده آل 
و حیاتی  برای بانک  هاســت، یعنی با این دو منطق اکثریت قریب به اتفاق 
بانک ها معتقد و متعهد به اجرای مصوبه شــورای پول و اعتبار هستند، مگر 
چند بانک بسیار اندک که با کسری شدید منابع و ریسک نقدینگی مواجه اند.  
محمد ربیع زاده تصریح کرد: بانک ها به نرخ  مصوب سود سپرده کنونی 
پایبند هستند و تمایلی به رعایت نکردن آن ندارند چرا که اصاحات ساختاری 
و مالی برایشان اهمیت راهبردی دارد. فرض کنید اگر نرخ سود سپرده باای 18 
درصد پرداخت کنند، طبیعتا قیمت تمام شده پول هم باا می رود و صورت 
های سود و زیان بانک ها را به آتش می کشد؛  اتفاقی که مورد قبول هیچ ذی 
نفعی در بانک ها نیست.  وی ادامه داد: هیچ مدیر ارشدی اعم از مدیر عامل یا 
اعضای هیات مدیره هم در تصمیم سازی و سیاست گذاری و هم در اجرا، نه 
تنها نمی خواهند بیشتر از نرخ مصوب سود سپرده به سپرده گذاران پرداخت 
کنند بلکه حتی اگر نرخ ســود پایین تر هم بیاید، رضایت بیشــتری دارند و  
برای عملکردشان در موفقیت بانک مطلوبیت بیشتری دارد. چنانچه مشاهده 
شد وقتی نرخ سپرده های کوتاه مدت کاهش یافت برخی بانک های بزرگ با 
اصاح مثبت صورت های مالی خود مواجه شدند به عنوان نمونه برخی  از بانک 
های بزرگ به اندازه کل منابع یک بانک خصوصی سپرده کوتاه مدت داشتند و 
مجبور بودند در بازار رقابت و نگهداری منابع خود و مدیریت ریسک نقدینگی 
به تمام ســپرده های کوتاه مدت  نرخ ســود باا پرداخت و زیان آن را تحمل 
کنند؛ اما به محض اینکه نرخ سود سپرده کاهش یافت و به 10 درصد رسید، 
اصاح نسبی صورت های مالی و کاهش زیان و یا افزایش، سودآوری اتفاق افتاد.  
این کارشناس پولی و بانکی گفت: ممکن است در برخی شعب بانک ها، برای 
رقابت بین بانکی تمایل به پرداخت نرخ سود سپرده بااتر از نرخ مصوب وجود 
داشته باشند تا به منابع آن شعبه اضافه شود؛ اما در مجموع نظام بانکی بعید 
است مدیریتی بخواهد نرخ سود سپرده باا پرداخت کند، مگر اینکه با مشکات 
نقدینگی شدیدی مواجه باشد و نتواند از بازار بانکی کسری خود را جبران کند. 
اما در هر حال اکثر بانک ها  به نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار، هم از 
نظــر الزام قانونی و آگاهی از تبعات قانونی و انضباطی آن و هم از نظر توجیه 
مالی و مراقبت از حفظ سودآوری بانک تحت مدیریت پایبند و متعهد هستند.  
ربیع زاده با تاکید بر اینکه باید نرخ سود سپرده و نرخ سود تسهیات براساس 
منطقی قوی با هم تناسب داشته باشد، اظهار کرد: نکته مهمی که در این میان 

مطرح می شود این است که نرخ سود سپرده ها و نرخ سود تسهیات باید با 
هم متناسب باشد که در حال حاضر اینگونه نیست. برای یک بانکدار نرخ سود 
سپرده ها مهم نیست بلکه رابطه بین نرخ این دو مولفه )یعنی نرخ سپرده و نرخ 

تسهیات( و نرخ وکالت و حاشیه واسطه گر مهم و حیاتی  است.  
وی افزود: به نظر می رسد نگاه سیاسی و غیر کارشناسی در  سیاست گذاری 
نرخ سود بانکی حاکم است و تصمیم ها بیشتر متاثر از مسائل سیاسی است 
تا مســائل کارشناسی و فنی.  این کارشناس پولی و بانکی با اشاره به آخرین 
مصوبه ای که برای نرخ سود سپرده ها اباغ شد، گفت: از شورای پول و اعتبار 
به قوه مقننه بازار پول تعبیر می کنند که در آخرین مصوبه این نهاد کلیدی و 
تاثیر گذار در اقتصاد کشور، سقف نرخ سود سپرده با تغییراتی همراه بود، اما 
نرخ ســود تسهیات بدون تغییر همان 18 درصد برای همه بخش ها و همه 
بانک ها باقی ماند که اینگونه تصمیم ها قطعا تبعات منفی مالی، اقتصادی و 
حتی اجتماعی به همراه خواهد داشت و مدیریت بانک ها را با انواع پارادوکس 
ها و تناقض ها مواجه می کند.  به گفته ربیع زاده، بانک ها هزینه های عملیاتی 
و غیر عملیاتی دارند و اینگونه نرخ گذاری یک طرفه و دستوری، هم صورت 
های مالی بانک ها را ناتراز کرده و هم ده ها ریسک به بانک و جامعه تحمیل 
می کند. هیچ منطقی چنین سیاست گذاری را نمی پذیرد که برای  خرید و 
فروش یک کسب و کار چنین نرخ گذاری دستوری شود و بعد از آن کسب و 
کار خواسته شود بدون هیچ چالشی هم وظایف خود را به خوبی انجام دهد و 
هم همه قوانین را رعایت کند. معروف است که  گفته می شود تورم قانون فساد 
می آورد. باید این را اضافه کنیم که منطق اشتباه قانون هم تورم قانون می آورد. 
 بدون تعارف باید گفت که سیاستمداران و تصمیم گیران خارج از نظام بانکی 
نگاهی سیاسی و یک طرفه به بانک ها دارند. تمایل اینگونه تصمیم سازان و 
تصمیم گیرندگان، با هر انگیزه ای به کاهش یا تثبیت نرخ سود تسهیات و عدم 

توجه به لزوم تناسب این نرخ با نرخ تجهیز منابع مورد نیاز )نرخ سود سپرده 
ها( موضوع بسیار عجیبی است که شاید فقط در کشور ما مشاهده می شود.  
وی با اشاره به اینکه بیش از 25 ریسک متوجه کسب و کار بانک ها  است، 
تصریح کرد: یکی از این ریسک ها،  ربسک نقدینگی است؛ که یکی از عوامل  
مهم آن، این است اگر مردم در بانک سپرده گذاری نکنند و تسهیات گیرنده 
ها نیز تسهیات خود را بر نگردانند،  یا به موقع بر نگرانند، آن بانک با کسری 
شــدید مواجه خواهد شد که یا از بین بانکی استقراض می کند )که تا حدی 
منطق مالی دارد( و یا ناخواسته نزد بانک مرکزی بدهکار می شود و به اصطاح 
حسابش نزد بانک مرکزی قرمز می شود که عملی تورم زاست. وقتی با یک 
قیمت گذاری دســتوری بانک ها مجبورند منابع خود را تا سقف 18 درصد 
تسهیات دهند و تا نرخ 18 درصد هم منابع مورد نیاز، خود را برای تسهیات 
تجهیز کنند مثل روز روشن است که گرفتار ریسک نقدینگی و انواع بیماری 
های دیگر خواهند شــد. نرخ تورم بااتر از 18 درصد و جاذبه های بازارهای 
مالی و غیر مالی دیگر و عدم تمایل سپرده گذاران با نرخ 18، هزینه های غیر 
عملیاتی بااتر از 3 درصد بانک ها و نرخ شکنی تعداد بسیار بسیار اندک از بانک 
های پروژه ای باعث آشفتگی بازار پول می شود. امری که چند بار بازی نرخ 
دستوری سود را به هم زده و این بار هم اگر به هم نزند تبعات آن معلوم است.  
این کارشناس پولی و بانکی با بیان اینکه اگر ریسک نقدینگی چند بانک 
یا موسسه پروژه محور مدیریت شود،  بانک های دیگر هم از نظر منطق مالی 
درون سازمانی و هم از نظر قانونی متعهد و ملزم به رعایت نرخ  سود سپرده 
ها تا 18 درصد و نرخ ثابت 18 درصدی تسهیات هستند. البته با فرض غیر 
منطقی بودن اینگونه نرخ گذاری.  وی در پایان گفت: نتیجه اینکه برای یک 
بانکدار اگر نرخ سود سپرده ها یک درصد هم شود اهمیتی ندارد مهم آن است 
که اوا با این نرخ تجهیز بتواند در بازار پول سهم بازار خودش را داشته باشد 
و متناسب با سرمایه خودش )متناسب با کفایت سرمایه و فعا  دوازده و نیم 
برابر سرمایه( این منابع را تسهیات دهد. یعنی دارایی با کیفیت ایجاد نماید. 
برای اینکار باید نرخ تســهیات متناسب با نرخ تجهیز و شرایط صورت های 
مالی خودش باشد. دوم اینکه عاوه بر توان رقابت با رقبای داخلی، توان رقابت 
با ســایر بازارها )مســکن، بورس و صندوق ها، طا، ارز، اوراق دولتی، سرمایه 
گذاری های شخصی و ... ( را داشته باشد. سوم اینکه اگر نرخ سود سپرده را 
یک متغیر کلیدی برای ریسک نقدینگی در نظر می گیریم نرخ سود تسهیات 
)در بانکداری سنتی دنیا، نرخ بهره( خود متغیر کلیدی ریسک های مهم دیگر از 
جمله ریسک اعتباری، حقوقی و ... است و عاوه بر اینکه باید میانگین آن چند 
واحد بیشتر از میانگین سود سپرده ها باشد ارتباط منطقی هم با ریسک های 
اعتباری و ... داشته باشد که در همه دنیا این منطق در بازار پول حاکم است.

 
 

 وال استریت ژورنال از لغو تحریم بانک مركزی ایران خبر داد
روزنامه وال استریت ژورنال نوشت: تحریم هایی که آمریکا در نظر دارد لغو کند شامل تحریم ها علیه بانک مرکزی ایران، شرکت های ملی نفت و نفتکش ها و صنایع اقتصادی مانند فواد و آلومینیوم است.به گزارش ایبِنا از نشریه هیل، 
اگرچه مقامات آمریکا تاکنون حاضر نشده اند اعام کنند که در راستای بازگشت کامل به توافق هسته ای چه تحریم هایی را قرار است لغو کنند اما روزنامه وال استریت ژورنال در گزارشی به برخی از این موارد اشاره کرده است.یک مقام 
وزارت امور خارجه آمریکا بامداد پنج شنبه به خبرنگاران گفت: ایاات متحده به عنوان بخشی از تاش ها برای بازگشت کامل به توافق هسته ای 2015 که دونالد ترامپ رییس جمهوری پیشین آمریکا در سال 2018 از آن خارج شد، نمونه 
هایی از تحریم هایی را که می تواند لغو کند را به ایران ارائه کرده است.اگرچه این مقام آمریکایی حاضر به ارائه این نمونه ها نشد اما روزنامه وال استریت ژورنال به نقل از دو منبع نزدیک به موضوع نوشت: تحریم هایی که ایاات متحده در 
نظر دارد لغو کند شامل تحریم های تروریستی علیه بانک مرکزی ایران، شرکت های ملی نفت و نفتکش ها و صنایع اقتصادی مانند فواد، آلومینیوم و سایر موارد است.وال استریت ژورنال در ادامه به نقل از یک مقام ارشد اروپایی گزارش 
داد که واشنگتن تمایل به کاهش احتمالی تحریم های مربوط به منسوجات، خودرو، حمل و نقل و بیمه و کلیه صنایعی که تحت توافقنامه 2015 بودند، دارد.تاکنون مقامات وزارت امور خارجه آمریکا از ارائه نمونه تحریم هایی که قرار 
است در راستای گفتگوهای وین لغو شوند خودداری کرده اند. دیپلمات های انگلیس، فرانسه و آلمان روز چهارشنبه در گفت وگو با خبرنگاران در وین بیان کردند: ما از گفت وگوهای سازنده ای که  صورت گرفته و از مشارکت مثبت تمام 
طرف ها استقبال می کنیم.آنها با اشاره به پیشرفت های صورت گرفته در مذاکرات خاطر نشان کردند: تمام طرف ها را تشویق می کنیم تا از فرصت دیپلماتیک پیش رو استفاده کنند. نمایندگان کشورهای عضو برجام طی دو هفته گذشته در 
چارچوب کمیسیون مشترک در وین گردهم آمده تا در خصوص فعال کردن این توافق و بازگشت احتمالی آمریکا به آن رایزنی کنند.دور پنجم از هجدهمین نشست کمیسیون مشترک برجام، روز سه شنبه در گراندهتل وین برگزار شد و 
روسای هیات های مذاکره کننده به بحث و بررسی در خصوص آخرین وضعیت گفت وگوهای فنی و پیش نویس های اولیه متون و نحوه تداوم گفت وگوها پرداختند.آن ها توافق کردند عاوه بر دو گروه کارشناسی فعلی )در حوزه لغو تحریم 
ها و هسته ای( هفته آینده یک گروه کارشناسی سوم نیز برای گفت وگو در خصوص ترتیبات عملی مورد نیاز برای اجرایی شدن لغو تحریم ها و سپس بازگشت آمریکا به برجام ایجاد شود.براساس برنامه اعام شده، هیات ها پس از مشورت 

در پایتخت های متبوع خود، هفته آینده ضمن از سر گیری نشست کمیسیون مشترک برجام، گفت و گوهای فنی و کارشناسی را دنبال خواهند کرد.
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ایده روز 
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شماره : 1076

 خبر
 كرمانشاه برای تبدیل شدن به قطب گردشگری نیازمند اجرای 

پروژه تله كابین است
استاندار کرمانشاه با تاکید بر ضرورت اجرای پروژه تله کابین در تاق بستان 
اظهار داشــت: کرمانشاه برای تبدیل شدن به یک قطب مهم گردشگری در 
غرب کشور نیازمند اجرای پروژه های بزرگی مانند تله کابین است.هوشنگ 
بازوند، در نشســت پشتیبانی و رفع موانع پروژه های حوزه میراث فرهنگی و 
گردشگری استان، اظهار داشت: تله کابین یک طرح بسیار مناسب برای جذب 
گردشگران است و این پروژه در اغلب استان های گردشگرپذیر که این امکان 
برای آن ها فراهم بوده، اجرایی شــده است.وی افزود: با برررسی مقایسه ای 
صورت گرفته، شرایط اجرای این پروژه در کرمانشاه به لحاظ دریافت مجوزهای 
میراث فرهنگی بسیار مناسب تر از برخی استانهای همجوار است، ولی متاسفانه 

برای اجرای این پروژه در استان سختگیری های بیشتری لحاظ می شود.
اســتاندار تاکید کرد: مردم کرمانشــاه موافق اجرای تله کابین هستند و 
مدیریت ارشــد استان هم خود را موظف دانسته طی این مدت برای اجرای 
این پروژه رایزنی و پیگیری های ازم را با وزارت میراث فرهنگی و گردشگری 
انجام دهد و بزودی نشســت دیگری با وزارتخانه برای حل مشــکات باقی 

مانده برگزار می کنیم.
بازوند در ادامه سراب نیلوفر را یک پتانسیل بسیار مهم گردشگری توصیف 
کرد و گفت: متاسفانه به دلیل وجود برخی مشکات حقوقی، سالها نتوانسته 
ایم از این ظرفیت برای توســعه گردشــگری کرمانشاه به شکل شایسته ای 
استفاده کنیم. وی ادامه داد: از آب منطقه ای خواسته شده هر چه سریعتر از 
طریق مراجع قانونی مشکات حقوقی مجموعه سراب نیلوفر را پیگیری کند تا 
زمینه سرمایه گذاری برای بخش خصوصی و رونق این مجموعه فراهم شود

دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران معتقد اســت امروز نبرد با کرونا 
دیگر از خط مقدم گذشــته و کادر درمان 
و کارگران به دل خطر رفته اند؛ بنابر این 
نباید بدون اســلحه به جنگ کرونا بروند 
و بحث ایمن ســازی و واکسیناسیون آنها 

مهم است.
هادی ابــوی، با بیان اینکــه کارگران 
مشــاغل ضروری باید مورد حمایت قرار 
گیرنــد، اظهار کــرد: اگر چــه مصوبات 
ســتاد ملی مقابلــه با کرونــا اوا و ازم 
ااجرا اســت ولی باید تکلیف کارگران و 
نیروهای کار مشــاغل ضروری را هم که 
به مردم خدمت می دهند و باید ســرکار 
حاضر شوند روشن کنیم لذا انتظار داریم 
ســتاد ملی مقابله با کرونا از ظرفیت خود 
اســتفاده و با همکاری وزارت کار تکلیف 
کارگران گروههای شغلی ضروری را که در 
شــرایط سخت کرونا باید به فعالیت ادامه 
دهند، مشــخص کند و آنها را در اولویت 

واکسیناسیون قرار دهد.

 حفظ سامت و امنیت نیروهای 
كار مشاغل ضروری

بــه گفتــه وی امروز نبرد بــا کرونا از 
خط مقدم گذشــته است و کادر درمان و 
کارگران به خصوص مشــاغل ضروری به 
دل خطر زده اند لذا نباید بدون اسلحه به 
جنگ کرونا بروند و بحث ایمن ســازی و 
واکسیناســیون آنها مهم است. ابوی ادامه 
داد: کارگران مشاغل ضرور اعم از نانوایان 
که نان دســت مردم می دهند، پاکبان ها 
که وظیفه پاکیزگی شهر را برعهده دارند و 

ماسک و دستکش آلوده و زباله را جمع می 
کنند، رانندگان و پرسنل داروخانه ها که 
شــبانه روز با مردم در ارتباطند، نیروهای 
خدماتی بیمارســتانها، تعمیرکاران، آتش 
نشــانان و ... همه ناچارنــد که در چنین 
شرایطی سر کار باشــند و حفظ سامت 
آنهــا مهم اســت. دبیرکل کانــون عالی 
انجمن های صنفی کارگران با بیان اینکه 
ســتاد ملی مقابله با کرونا باید از ظرفیت 
خود اســتفاده کند و بــا همکاری وزارت 
کار تکلیف کارگران مشــاغل ضروری که 
امنیت و سامت آنها در معرض خطر قرار 

می گیرد را مشــخص کند، اظهار کرد: به 
یکســری از گروههای شــغلی که حضور 
نیروهای کارشان ضروری نیست اعام می 
کنیم که در خانه بمانند تا ایمن باشند ولی 
از برخی نیروهای کار در مشاغل ضروری 
می خواهیم که سرکار بیایند بنابر این ازم 
اســت که ایمنی را برایشان فراهم کنیم 

چون در معرض خطر هستند.

كارگران  درآمد  و  معاش  تامین   
مشاغل غیرضروری

وی در ادامــه تامین معــاش کارگران 

مشــاغل غیر ضرور را مورد اشاره قرار داد 
و افــزود: وقتی یک رســتوران را تعطیل 
می کنیم کارگر دچار مشــکل می شــود 
چون رستورانی که تعطیل شده به کارگر 
حقوق نمی دهد و ماک پرداخت حقوق 
او تعــداد روزهایی اســت کــه کار کرده 
اســت؛ به این ترتیب معیشت او به خطر 
 مــی افتد و برای کارگــر ارزش ندارد که 
به دنبال شــکایت یا گرفتن بیمه بیکاری 

برود.
ابوی متذکر شــد: انتظار ما این است 
که وقتی می دانیم چه مشــاغلی تعطیل 

هستند و نباید باز کنند نیروهای کارشان 
را مــورد حمایــت قرار بدهیــم؛ حداقل 
کارگرانی که بیمه شــده اند و شناسنامه 
دارند بدون گرفتار شدن در پیچ و خم های 
اداری حمایت کنیم تا برای یک لقمه نان 
از خانه خارج نشوند و در معرض بیماری 

کرونا قرار نگیرند.
ایــن مقام مســئول کارگــری درباره 
مشــاغل  کارگران  از  راهکارهای حمایت 
غیرضرور که ناچار بــه تعطیلی و رعایت 
مصوبات ســتاد ملی مقابله با کرونا شده 
انــد نیز، گفــت: ما باید مشــخص کنیم 
که قرار اســت از بودجــه عمومی دولت 
بــه آنها که بیکار می شــوند کمک کنیم 
یــا راههای دیگری بــرای حمایت از آنها 
وجــود دارد. زمانی کــه صنوف خدماتی، 
ها، رســتورانها،  بوتیک  ها،  مســافرخانه 
هتل ها، مراکز گردشــگری و مغازه های 
پوشاک و کیف و کفش را تعطیل می کنیم 
 به فکر معیشــت و درآمد کارگران شاغل

 در آنها هم باشیم.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگــران در پایان تصریح کرد: کســانی 
که زباله های ســطح شهر یا ماسک های 
ریخته شده در گوشه و کنار خیابانها جمع 
آوری مــی کنند با جان خــود بازی می 
کنند. مگر چند درصد مردم شیوه نابودی 
ماســک ها را مــی دانند؟ بنابــر این اگر 
تاکید داریم که مشاغل ضروری در اولویت 
 واکسیناســیون قرار گیرند به جهت حفظ

 سامت و ایمنی آنها است تا عده بیشتری 
به دلیل نیاز به حضور در ســرکار گرفتار 

کرونا نشوند.

نبرد با كرونا، كارگران به دل خطر زده اند!

سررشته را از دست ندهیم 
به گفته ســاح ورزی، فعاان بخش خصوصــی می خواهند دولت از منابع 
به دست آمده ناشی از توافق جدید برجام در آینده، از تولید پشتیبانی کرده 

و از تکرار الگوی سوبسیدپاشی خودداری کند.
در روزهای اخیر اخبار امیدوارکننده ای از شــکل گیری توافقی تازه میان 
ایران و گروه 1+5 به گوش می رسد که می تواند تأثیرات چشمگیری بر تغییر 
وضعیت تعامات بین المللی و شــرایط محیطی اقتصاد ایران داشــته باشد. 
این موضوع حتماً برای فعاان بخش خصوصی مایه خوشــحالی و امیدواری 
اســت اما در کنار این خوشحالی و امیدواری سایه ای از ترس و نگرانی هم 
نســبت به تبعات منفی این تحوات وجود دارد که باید جدی گرفته شود.

حبل المتیــن سیاســتگذاری اقتصاد ایران، برای خروج از این شــرایط 
دشــوار و بحران های پی درپی، بی هیچ تردیدی سیاست های اباغی اقتصاد 
مقاومتی است و مهم ترین نگرانی فعاان واقعی بخش خصوصی اقتصاد کشور 
در موردتوافق جدید این اســت که مبادا گشــایش های بین المللی موجب 
بی توجهی مجدد سیاســتگذاران و کارگــزاران حاکمیتی عرصه اقتصاد به 
اصول اقتصاد مقاومتی شــود. اگر بخواهیم کل آموزه ها و توصیه های نهفته 
در سیاست های اباغی اقتصاد مقاومتی را در یک عبارت خاصه کنیم؛ آن 

عبارت »ساختن اقتصادی درون زا و برون گرا« است.
آنچه فعاان اقتصادی را نسبت به توافق جدید با 1+5 خوش بین و امیدوار 
می کند این واقعیت است که گشایش های ناشی از این توافق می تواند مسیر 
برون گرایــی اقتصــاد ایران را هموار کند و آنچه مــا را در مورد این توافق 
نگران می سازد بی توجهی احتمالی مدیران حاکمیتی به موضوع درون زایی 
اقتصاد، پس از تسهیل دسترسی به دارهای نفتی و سایر درآمدهای ارزی 

ناشی از خام فروشی هاست.
اقتصاد ایران بیش از 6دهه درگیر سیاســت های توسعه نفتی نامتوازن و 
آمرانه و دولت محوری بوده که ساختارهای اقتصاد کان و مناسبات تولید و 
تجارت را دچار اعوجاجات جدی ساخته است. سیاست های اقتصاد مقاومتی 
مسیری روشن، اما دشوار، برای انجام اصاحاتی است که اقتصاد ایران را از 

ایــن اعوجاجات نجات داده و درون زایی آن را احیا می کند.
ترس فعاان اقتصادی بخش خصوصی مشخصاً از این است که با دسترسی 
به منابع آسان و ارزان ناشی از خام فروشی، مدیران حاکمیتی عرصه اقتصاد، 
گرفتن تصمیم های سختی که برای بازسازی ساختاری اقتصاد ایران موردنیاز 
اســت را بازهم به تعویق بیندازند و به نمایش های مبتنی بر پول پاشــی و 
خلق رفاه بادکنکی با توزیع یارانه و توســعه گلخانه ای و دســتوری صنایع 

غیربهره ور و غیرمولد روی بیاورند.
آنچــه را که بــــه طور مشــخص می تــوان به عنوان انتظــارات فعاان 
بخش خصوصی از دولت و ســایر ارکان حکمرانی اقتصادی کشــور برشمرد 

شاید بتوان در عناوین ذیل گنجاند:
یکم: اهتمام به روند بهبود مســتمر فضای کسب وکار از طریق ارائه یک 
برنامه زمان بندی مشــخص و فرادولتی برای ســاماندهی قوانین و مقررات 
حاکم بر فضــای اقتصاد و فرایندهای مقررات گذاری و ارائه خدمات دولتی 
موردنیاز فعاان بخش خصوصی. هرچند بهبود فضای کســب وکار فرایندی 
مســتمر و پایان ناپذیر اســت اما قطعاً با اعمال یک اراده قانونی و سیاسی 
فرادولتی و ســاخت یک اجماع ملی در یک دوره کوتاه 4یا 5ســاله بخش 

مهمی از معضات فعلی قابل مرتفع کردن هستند.
دوم: اصاح ســاختار مالیه عمومی، محدود کردن دسترسی دولت ها به 
منابــع ملی بین نســلی و مدیریت هزینه های دولتــی در قالب یک بودجه 

عملیاتی و با قابلیت پاســخگویی در مورد کارایی و اثربخشی هزینه ها.
ســوم: تمهیدات موردنیــاز ارتقای ضمانت اجرایی قراردادها و توســعه 
ســاختاری حقوق مالکیت در کشــور که نیازمند یک هماهنگی گسترده و 

قدرتمند میان هر سه قوه است.
چهارم: ارائه یک برنامه زمان بندی مشــخص برای حذف همه یارانه های 
فراگیر و غیرهوشــمند از نظام اقتصادی ایران و جایگزینی آن با یک نظام 

حمایت اجتماعی هوشمند.
پنجم: ارائه یک برنامه زمان بندی مشخص برای اصاح نظام بانکی، شامل 
برچیده شــدن بساط سود حقیقی منفی که موجب توزیع رانت و گسترش 
فســاد و افزایش ناکارآمدی در این صنعت اســت و همچنین سازگار شدن 
این صنعت با اســتانداردهای بین المللی با هدف پیوســتن ایران به شبکه 
مالــی- پولی جهانی و نیز ایجاد زیرســاخت های دانش بنیان موردنیاز برای 

ارتقــای کارایی بازار کااها و خدمات مالی و اعتباری.
ششم: اصاح الگوی تنظیم گری دولت در بازارهای گوناگون و حرکت از 
مداخات موردی و غیرقابل پیش بینی قیمت محور، به تنظیم گری هوشمند 
معطــوف به افزایش ثبات و کارایی در بازارها، با حفظ حق مالکیت مردم و 
فعاان اقتصادی بر اموال و دارایی هایشــان.اجرای این شش فقره که بخش 
مهمی از مشکات و موانع در مسیر احیای درون زایی اقتصاد ایران را برطرف 
می کند نیازمند اتخاذ تصمیمات دشــواری اســت و طبیعتاً ممکن است در 
بعضــی گروه های ذی نفع نارضایتی ها و در بخش هایی از اجتماع تاطماتی 
را هم به همراه داشته باشد.فعاان بخش خصوصی واقعی امیدوارند دولت از 
منابع به دســت آمده ناشی از توافق جدید با گروه 1+5 ، به عنوان سرمایه ای 
برای پشــتیبانی از اجرای این شــش اقدام کلیدی استفاده کند و از تکرار 
الگوی آزموده و پرزیان سوبسیدپاشــی و توســعه دامنه دخالت در بازار با 

ابزارهای مالی ناشــی از این منابع جدا خودداری کند.

 
فرصت های كم نظیر »سنقروكلیايى« برای اجرای طرح های گردشگری آبى 

سرپرست اداره  کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کرمانشاه 
گفت: باتوجه به وجود دو سد جامیشان و شهدا در سنقروکلیایی، ظرفیت 
ها و فرصت های کم نظیری در این شهرســتان برای اجرای طرح های 

گردشگری آبی وجود دارد.
جبار گوهری در ســفر به شهرســتان ســنقر و دیدار با فرماندار این 
شهرستان اظهارکرد: شهرستان سنقر به لحاظ جاذبه های گردشگری از 
ظرفیت های بسیاری برخوردار است که باید با برنامه ریزی مناسب  معرفی 

و شرایط حضور سرمایه گذاران را فراهم کرد.
به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی اســتان، گوهری با 
بیان این که شهرســالن ســنقر در حوزه گردشگری آبی با وجود دو سد 
مهم از ظرفیت بســیار زیادی برخوردار است، تصریح کرد: در حوزه سد 
جامیشــان ســرمایه گذاران متعددی برای احداث تأسیسات گردشگری 

اعام آمادگی کرده اند.
سرپرست اداره  کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کرمانشاه 
افزود: ایجاد فضای رقابتی بین سرمایه گذاران در حوزه گردشگری فرصت 
اجرای پروژه های کارآمدتر را پیش روی ما می گذارد و قطعا از ایجاد این 
فضا حمایت می کنیم. وی درادامه با بیان اینکه برای تشویق سرمایه گذاران 
برای حضور در استان سعی می کنیم در حوزه ایجاد زیرساخت ها کمک 
کنیم، اظهار کرد: تسریع در فرایند سرمایه گذاری در حوزه گردشگری و 

صنایع دستی را به جد پیگیری می کنیم.
گوهری همچنین در خصوص مرمت حمام های تاریخی شهرســتان 
سنقروکلیایی و بازنگری در ضوابط بافت تاریخی این شهر، گفت: در حوزه 
مرمت آثار و بناهای تاریخی رویکرد ما باید با مردم و برای مردم باشــد. 
وی اظهار کرد: مرمت بناهای تاریخی باید به ســمتی برود که منجر به 
زنده سازی و بهره برداری از آن بنا شود تا مجددا شاهد تخریب آن نباشیم.

سرپرســت اداره  کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
کرمانشــاه همچنین در خصوص احداث بازارچه صنایع دســتی در شهر 
ســنقر، اظهار کرد: ضرورت مکان یابی مناسب که بتواند بازده اقتصادی 
ازم را برای صنعتگران داشــته باشد، ضروری است. در این راستا آماده 

همکاری با فرمانداری و شهرداری سنقر برای مشارکت در احداث بازارچه 
صنایع دستی هستیم.مرتضوی فرماندار سنقروکلیایی نیز در این نشست 
اظهار کرد: در دو دهه گذشــته دو ســد جامیشان و شهدا در شهرستان 
احداث شــده  که فرصــت کم نظیری را برای ســرمایه گذاری در حوزه 
تفریحات آبی در شهرســتان ایجاد کرده اســت. وی افزود: در سال های 
گذشــته در حوزه سد جامیشان پروژه هایی کلنگ زنی  شده که هنوز به 
ســرانجام  نرسیده است، امیدواریم با اعام آمادگی سرمایه گذاران جدید 
شــاهد اتفاقات مثبتی در به ســرانجام رسیدن طرح های گردشگری در 
حوزه این سد باشــیم.مرتضوی افزود: ارتقای زیرساخت های شهرستان 
در حوزه های مختلف راه و برق در حال انجام است و شرایط برای اجرای 
طرح های گردشگری فراهم است. وی ادامه داد: در حوزه صنایع دستی نیز 
برخی تولیدات هنرمندان شهرســتان در حوزه فرش و چاقوسازی بسیار 

شاخص است و نیاز به حمایت دارد.
سامان دهی ســراب سنقر و رفع موانع میراثی و کمک به توسعه آن، 
ســامان دهی محوطه بقعه مالک و توجه به بافت تاریخی شــهر سنقر از 

دیگر مواردی بود که توسط فرماندار سنقر مطرح شد.
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کرمانشاه 
در ادامه سفر خود به شهرستان سنقر ضمن بازدید از موزه مردم شناسی، 

از منطقه نمونه گردشگری سراب گزنهله هم بازدید کرد.

 
  

حجم باای تردد، مهمترين چالش پیشروی دستگاه قضا استان در حوزه مقابله با كرونا

 تدارک برپايى »بیمارستان های صحرايى« از هفته آينده

رئیس دانشگاه علوم پزشكی گیان:
ورود نیروهای جوان به گروه های آموزشى تسهیل شود

استاندار کرمانشاه در پی تشدید شرایط کرونایی و افزایش بستری های 
کرونا، در استان اعام وضعیت »اضطراری« کرد.

هوشنگ بازوند در جلسه ستاد مدیریت و مقابله با کرونای استان با اشاره 
به شرایط بسیار نامناسب کرونایی در استان، گفت: روز به روز آمارها در حال 

افزایش است و روزهای سخت و بحرانی را پشت سر می گذاریم.
وی افزود: با توجه به شــرایط فعلی استان اعام وضعیت »اضطراری« و 
هشدار می کنیم و همه باید برای مقابله جدی با این بیماری پای کار بیایند.

بازوند گفت: نمی توانیم تمام بار مبارزه را روی دوش کادر بهداشت و درمان 
بیندازیم، زیرا در اینصورت هرگز نمی توانیم از این بحران خارج شویم. این 
شــرایط می طلبد که همه پای کار آماده و بخشی از کار مبارزه و مقابله با 

این بیماری را انجام دهند.
استاندار کرمانشاه اظهار کرد: با توجه به اوضاع نامناسب کرونا در استان 
همه باید از هفته آینده تدارکات ازم برای برپایی بیمارستان های صحرایی 
را در دستور کار قرار دهند تا اگر در شرایط اضطرار نیاز بود بتوانیم به سرعت 

این بیمارستان ها را برپا کرده و مورد استفاده قرار دهیم.
وی افزود: از هفته آینده فرمانداران باید با هماهنگی روسای مراکز بهداشت 
و درمان شهرستان، نسبت به جانمایی بیمارستان های صحرایی اقدام کنند.

بازوند از تمام دســتگاه ها خواســت در این زمینه مشارکت کرده و در کنار 
دانشگاه علوم پزشکی باشند.استاندار کرمانشاه از شرکت توزیع برق هم خواست 
تا ضمن تامین برق مناسب بیمارستان ها و جلوگیری از قطع برق این مراکز 

تحت هر شرایط، زیرساخت های ازم برای تامین برق بیمارستانهای صحرایی 
را هم فراهم کند.بازوند با تاکید بر نظارت جدی تری همه دستگاه ها بر رعایت 
پروتکل های بهداشتی گفت: به دنبال این نیستیم که معیشت مردم دچار 
مشکل شده و یا شغلی از دست برود، اما اگر قرار باشد جان و سامت مردم 
به خطر بیفتد قطعا این کار را خواهیم کرد. البته در شــرایط فعلی اولویت 
پیشــگیری از رفتن به این سمت است.استاندار کرمانشاه با تاکید بر اینکه 
اجرای تمامی برنامه های مقابله با کرونا منوط به همکاری مردم است، گفت: 
اگر مردم همکاری نکنند وقوع بحران جدی است، بنابراین از مردم عاجزانه 
می خواهیم که بیماری کرونا را جدی بگیرند و پروتکل ها را با دقت بیشتری 

رعایت کرده و از ترددهای غیرضروری اجتناب کنند.

 نشست مدیر و اعضای گروه زنان دانشگاه علوم 
پزشکی گیان با دکتر ارسان سااری، رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی گیان در سالن اجاس حوزه ریاست 
دانشگاه برگزار شد.دکتر ارســان سااری، رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی گیان در این نشست، ضمن 
تبریک هفته ســامت و همچنین تقدیر از زحمات 
کادر درمان جهت ارائه خدمات آموزشی و درمانی ، 
اظهار کرد: مراکز آموزشی و درمانی دولتی، پناه گاه 
مردم بوده و باید ارائه خدمات جامع درمانی در این 

مراکز مورد توجه قرار بگیرد.وی بر لزوم ارائه خدمات 
مســتمر در مراکز دانشگاهی تأکید کرد و افزود: در 
مراکز آموزشی و درمانی باید پزشک و یا رزیدنت های 
ارشــد بر بالین بیمار حاضر شده و نسبت به ویزیت 

اقدام کنند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیان گفت: مراکز 
درمانی و بیمارستانهای تحت پوشش دانشگاه باید 
عاوه بر ارائه خدمت در ســاعات اداری، شیفت های 
عصر و شــب خود را نیز فعال کنند.دکتر ســااری 

همچنین بر لزوم میدان دادن به جوان ها در گروه های 
آموزشی تأکید کرد و گفت: زحمات رؤسا و اعضای 
گروه های آموزشــی نباید نادیده گرفته شــود، اما 
درعین حال باید با تسهیل گری، راه را برای جوان ترها 

و همچنین حضور فعاانه آن ها در گروه ها باز کرد.
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی گیان همچنین 
بر ضرورت توســعه بخش سونوگرافی، اپاراسکوپی 
و دیالیــز در مرکز آموزشــی و درمانی الزهرا )س( 

رشت تأکید کرد.

معاون مالی، پشتیبانی و عمرانی دادگستری کل استان یزد با اشاره به همه 
گیری باای ویروس کرونا گفت: حجم باای تردد در مجموعه دســتگاه قضا 
اســتان مهمترین چالش پیش روی دادگستری استان در حوزه مقابله با این 

ویروس است.
مجید دهقان در نشست با رئیس و معاونین دانشگاه علوم پزشکی شهید 
صدوقی )ره( با اشــاره به نوع خدمت و رسالت حاکمیتی دستگاه قضا گفت: 
متاسفانه حجم باای کار در دستگاه قضا و لزوم رسیدگی به شکایات مردمی در 
سریع ترین زمان ممکن مانع تعطیلی و دورکاری همکاران در این مجموعه است.

وی به حجم باای مراجعات مردمی در مجموعه دستگاه قضا استان اشاره 
کرد و گفت: علیرغم راه اندازی سامانه های متعدد الکترونیکی و برون سپاری 

بخشی از فعالیت ها هنوز از میزان تردد ها کاسته نشده است.
دهقان افزود: این حجم باای مراجعات، مخاطرات بسیاری را برای کارکنان به 
همراه داشته به گونه ای که علیرغم رعایت دستورالعمل های بهداشتی در قالب 
ارائه ماسک، نصب دستگاه ضدعفونی در محاکم، ضدعفونی مستمر ساختمان 
ها و .... تعداد باایی از کارکنان در یک سال گذشته به این ویروس منحوس 

مبتا و از این بین دو نفر دعوت حق را لبیک گفته اند.
وی با تقدیر از زحمات کادر بهداشت و درمان استان تصریح کرد: رشد آمار 
مبتایان به کرونا علیرغم اعمال محدودیت ها و هشدارها باری مضاعف را بر 

دوش کادر بهداشت و درمان واردکرده است.

معاون مالی، پشتیبانی و عمرانی دادگستری کل استان یزد افزود: نیروهایی 
که در مجموعه بهداشــت و درمان در حال فعالیت هستند به معنای واقعی 
کلمه فرشــتگانی هستند که ایثار و کمک به هم نوع را سرلوحه زندگی خود 

قرار داده اند.
وی با اشاره به همکاری خوب دانشگاه علوم پزشکی شهید صدوقی )ره( با 
مجموعه دادگستری استان گفت: این همکاری در حوزه های مختلف به ویژه 
در حوزه پیشگیری از کرونا و سفر رئیس قوه قضائیه به استان قابل تقدیر است.

دهقان اظهار داشت: در صورت امکان با توجه به مشغله باا ، سختی کار و 
فشار روحی وارد بر کارکنان دادگستری مقدمات استقرار یک پزشک عمومی و 
یک مشاور به صورت یک روز در هفته  جهت بررسی سامت عمومی کارکنان 

در دستور کار دانشگاه علوم پزشکی شهید صدوقی )ره( قرار گیرد.
شایان ذکر است در این نشست معاون مالی، پشتیبانی و عمرانی دادگستری 
کل اســتان یزد با اهدای لوح تقدیر به نمایندگی از رئیس کل دادگســتری 
 اســتان از رئیس و دو تن از معاونین دانشــگاه علوم پزشکی شهید صدوقی 

)ره( تقدیر کرد.



5

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1400/02/06

شماره : 1076

هیات وزیران آیین نامه اجرایی مربوط به 
انتشار اوراق مالی اسامی را به تصویب رساند.

هیات وزیران در جلســه روز چهارشنبه 
خــود و در اجرای احکام مندرج در بندهای 
تبصره )5( و بند )ل( تبصره )6( ماده واحده 
قانون بودجه ســال 1400 کل کشور، آیین 
نامــه اجرایی مربوط به انتشــار اوراق مالی 

اسامی را به تصویب رساند.
به نقل از  »پایگاه اطاع رسانی دفتر هیئت 
دولت« در این جلســه که به ریاست حجت 
ااسام والمســلمین دکتر روحانی رئیس 
جمهوری برگزار شد، به وزارت امور اقتصادی 
و دارایی اجازه داده شــد بــه نمایندگی از 
دولت، در چارچوب مصوبات کمیته مدیریت 
تبعات احتمالی انتشار اوراق مالی اسامی در 
بازارهای پول و سرمایه کشور، با اعام سازمان 
برنامه و بودجه کشور نسبت به انتشار اوراق 
مالی اســامی اقدام نماید. سازمان برنامه و 
بودجه کشور نیز سهم هریک از دستگاه های 
اجرایی و استان ها از منابع ناشی از اوراق مالی 
اسامی منتشره را با رعایت ترتیبات مقرر در 
بندهای مربوط تعیین و با ذکر مشــخصات 
اوراق تخصیص یافته )شامل نماد معاماتی 
و تاریخ سررسید( در موارد انتشار غیرنقدی 

به دســتگاه های اجرایــی دارای تخصیص 
اعام می کند.

همچنین انتشــار اســناد خزانه اسامی 
موضــوع این آیین نامه توســط وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و واگذاری آن، با سررسید 
تا پایان سال 1403 و حفظ قدرت خرید و با 

رعایت موارد مندرج در آیین نامه انجام می 
شود.آیین نامه اجرایی ساماندهی، ایجاد، ثبت 
و اعام فهرســت ملی تشکل های اقتصادی 

کشور تصویب شد
دولت در اجرای تکلیف مقرر در تبصره )2( 
جزء )4( ماده )4( قانون حداکثر استفاده از 

توان تولیدی و خدماتی کشــور و حمایت از 
کاای ایرانی، »آیین نامه اجرایی ساماندهی، 
ایجاد، ثبت و اعام فهرست ملی تشکل های 

اقتصادی کشور« را تصویب کرد.
آیین نامه مذکور به منظور بهره برداری 
هرچه بیشتر از ظرفیت تشکل های اقتصادی 

و ســاماندهی آنها و با اهــداف زیر، تهیه و 
تصویب شده است:

شناسایی تشکل های اقتصادی موازی بر 
اســاس شاخص های تعیین شده و اقدامات 
ازم برای ادغام، شــبکه ســازی، یکپارچه 
سازی و انســجام آنها پس از احراز شرایط 

توسط اتاق ها
اطاع رســانی دایــل رد یــا پذیــرش 
درخواست های واصله برای ثبت در فهرست 

ملی تشکل های اقتصادی
تشکیل کارگروه ساماندهی تشکل های 
اقتصادی کشور به منظور ساماندهی و زمینه 
ســازی برای ادغام، شبکه سازی، یکپارچه 
ســازی و انسجام تشــکل های اقتصادی با 

مسئولیت اتاق ها
شناســایی آن دســته از فعالیــت های 
اقتصادی که فاقد تشــکل فعال هســتند و 
ساماندهی، ایجاد و ثبت و در صورت ضرورت، 
زمینه سازی برای ادغام تشکل های اقتصادی 

فعال توسط اتاق ها
راه اندازی سامانه الکترونیکی تشکل های 
اقتصادی توســط اتاق ها با همکاری کلیه 
دســتگاه های ذیربط و به اشتراک گذاری 

اطاعات مرتبط با تشکل های اقتصادی

شیرین كردن یا شور كردن؛ كدام یک؟ 
آنچه درباره آب ســد میناب رخ داد و آن را برای بندرعباس بردند که هم 

بــه میناب لطمه وارد کرد و هم تکافوی نیاز بندرعباس را نداد.
سرانجام موضوع استفاده از آب دریا برای مصارف مختلف شکل اجرائی به 
خود گرفت. برخاف همه دنیا که شهرهای ساحلی دریا که نوعا فاقد آب شیرین 
هســتند )برخی مانند خرمشهر یا ریودوژانیرو دارای آب شیرین هستند( و از 
آب دریا اســتفاده می کنند، ما سال ها آب شیرین شهرهای دیگر را به ساحل 
می بردیــم مانند آنچه درباره آب ســد میناب رخ داد و آن را برای بندرعباس 
بردنــد که هم به میناب لطمه وارد کرد و هم تکافوی نیاز بندرعباس را نداد. 
البته به نظر می رســد طرح های آب رســانی به داخل ایران اندکی جاه طلبانه 
باشــد و عاوه بر آن پس از مدتی کفاف مصرف را ندهد. براســاس آنچه گفته 
شــده، حدود 130 هزار میلیــارد تومان هزینه ســرمایه گذاری خطوط لوله 
شیرین ســازی آب و آب رسانی است که رقم قابل توجهی است. در این رابطه 

نکات زیر قابل توجه است.
اول: آنکه حجم آبی که باید شیرین شود، بسیار زیاد است و نیاز به انرژی 
و تجهیزات بسیار زیادی دارد که البته سیستم به  کار برده شده برای نویسنده 
روشن نیست اما به هرحال حسب آمار جهانی یا مصرف انرژی فوق العاده دارد 
یا تغییر و جاگذاری برخی عناصر آب شــیرین کن هزینه زیادی )و فعا ارزی( 

می طلبد.
دوم: آب از ساحل دریا با ارتفاع صفر عاوه بر پیمودن صدها کیلومتر یا در 
حد هزار کیلومتر باید به ارتفاع تا هزارو 500 متر به شــهرهای مقصد رسانده 
شود و بدیهی است به دلیل پستی و بلندی های مختلف و طبعا پیروی فاصله 
لوله از ســطح زمین و نبود امکان احــداث تونل های پی درپی و طوانی برای 
نصب لوله، آب در دفعات مختلف باید به ارتفاع برده شود و حتی ممکن است 
در برخی نقاط به شیرهای فشارشکن نیاز شود. انتقال آب در لوله و طی پستی 

و بلندی آن نیاز به پمپ های قوی دارد و مصرف برق بســیاری را می طلبد.
ســوم: سرمایه گذاری این خطوط آب توسط چند شرکت بزرگ انجام شده 
است و طبعا شرکت های یادشده که عمدتا متعلق به سهامداران مختلف هستند، 
توقع دارند که این سرمایه گذاری در حد معقول برای شرکت سودرسانی داشته 
باشد و اگر چنین نباشد، طبعا ظلمی بر صاحبان سهام آن  می شود. از این  رو 
قیمت فروش آب باید حســب قیمت تمام شده و سود منطقی محاسبه شود و 
به نظر می رسد قیمت هر مترمکعب این آب قابل مقایسه با قیمت های رایج در 
کشور نباشد و این موجب دوگانگی در قیمت گذاری و بروز مشکات می شود.

چهارم: معموا وقتی جریان آب به یک منطقه می رسد، برخاف تعریف های 
ابتدایی درباره مصرف آن مانند آنکه باید به مصارف شــرب برســد، مشتریان 
جدیدی پیدا می کند و تصمیمات جدیدی از ســوی مقامات سیاســی اتخاذ 
می شــود و همین تصمیمات باعث ناکافی شــدن آب برای مصارف تعیین شده 

می شود.
پنجم: با توجه به نیاز آب در سراسر خط لوله، امکان نقب زدن و استفاده از 
آب سرراهی و بدون تعهد مالی بسیار است و چه بسا از چشم مسئوان پنهان 

بماند یا آن را پنهان نگاه دارند.
ششــم: چنین آب گران بهایی )البته آب اصالتا بسیار گران بهاست ولی نزد 
عامه بی ارزش اســت( را باید به قول معروف قطره چکانی مصرف کرد و برای 
مصرف آن حدود و ثغور ازم و تمهیدات ضروری   اندیشید در حالی که ما معموا 
آن را رهــا می کنیم زیرا اگر قادر به انجام چنین کاری بودیم، آب کشــور در 
ســال های گذشته و اکنون این چنین دچار تاراج نمی شد. وقتی ما نمی توانیم 
تعریفی برای مصرف آب و صرفه جویی در آن پیدا کنیم، آب شیرین شده دریا 
به زودی دچار مصرف بی رویه می شــود و هرچه تاش کنیم، کمبود بیشتری 

را متوجه می شویم.
هفتم: آنکه وجود آب ســبب تقاضای کاذب و جدیدی می شــود و این امر 
یــک چرخه معیوب ایجاد می کند؛ یعنــی آب زیاد، تقاضای زیاد، آب زیادتر، 

تقاضای زیادتر.
هشــتم: کار انجام شده بسیار خوب و قابل تقدیر است ولی سؤال اینجاست 
که آیا از آب های داخلی حســن استفاده را کرده ایم. آیا به صدها طرح تصفیه 
فاضاب شــهری که دولت با افتخار چندتایی از آنها را امســال با کم و زیاد 
افتتاح کرد، نباید اولویت داده شود. می دانیم که هزینه تصفیه فاضاب بسیار 
کمتر از سیســتم نمک زدایی و انتقال آب اســت. تا وقتی آب را به مثابه یک 
موجــود گران بها درک نکنیم، اقدامات ابتر می ماند. در همین تهران همواره با 
خواهش و التماس از مردم تقاضای کم مصرفی شــده و با شکست روبه رو شده 
اســت. امسال که ســد امیرکبیر و سد طالقان خالی مانده است، چه باید کرد 
درحالی که مردم عادت به مصرف بی رویه کرده اند و هنوز نیز تکمیل طرح های 
فاضاب شهری به کندی انجام می شود؛ هرچند نشتی آب از لوله ها در تهران 

به قول ســازمان آب 30 درصد است و البته بعید به نظر می آید.
نهم: می گوییم حق مردم دانســتن اســت ولی در عمل آن را مخفی نگاه 
می داریم. خوب اســت مسئوان به روشنی درخصوص مسائل یادشده گزارش 
درستی به زبان فارسی قابل فهم )چون فارسی برخی گزارشات آن قدر پیچیده 
اســت که کلیله ودمنه جلوی آن لنگ می اندازد( تهیه کنند و در اختیار مردم 
و به خصوص ســهامداران شرکت های سرمایه گذار بگذارند.  در آخر اینکه اگر 
الگوی مصرف و روش مصرف را در کشاورزی، صنعت و مصارف خانگی با تأکید 
بــر صرفه جویی حداکثر تعریف نکنیم، این طرح ها فقط یک مســکن زودگذر 
است. راستی چرا ما آب شیرین کارون را شور می کنیم و حاضر به تصحیح آن 
نیستیم؟ چرا اهواز در کنار کارون در فاضاب است و مردم آب شیرین ندارند؟

تصويب  آيین نامه اجرايى انتشار اوراق  مالى اسامى در بودجه ۱۴۰۰

 خبر

 
نرخ تورم فروردين به ۳۸.۹ درصد رسید 

 تجارت خارجى ۳۶.۵ میلیارد داری با همسايگان در سال ۹۹

نرخ تورم ســاانه فروردین ماه 1400 برای خانوارهای کشــور به 38,9 
درصد رســیده که نســبت به همین اطاع در ماه قبــل، 2.5 واحد درصد 

افزایش نشان می دهد.
بــه گزارش مرکز آمار ایران، منظور از نــرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر 
عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه مشابه سال قبل است. نرخ تورم نقطه ای 
در فروردین ماه 1400 به عدد 49,5 درصد رسیده است؛ یعنی خانوارهای 
کشور به طور میانگین 49.5 درصد بیشتر از فروردین 1399 برای خرید یک 

»مجموعه کااها و خدمات یکسان« هزینه کرده اند.
نرخ تورم نقطه ای فروردین ماه 1400 در مقایسه با ماه قبل 0,8  واحد 
درصد افزایش یافته است. نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی 
ها و دخانیات« با کاهش 3,5 واحد درصدی به 63.1 درصد و گروه »کااهای 
غیر خوراکی و خدمات« با افزایش 2.5 واحد درصدی به 43.0 درصد رسیده 
است.این در حالی است که نرخ تورم نقطه ای برای خانوارهای شهری 48,8 
درصد اســت که نســبت به ماه قبل 1,0 واحد درصد افزایش داشته است. 
هم چنین این نرخ برای خانوارهای روستایی 53,0 درصد بوده که نسبت به 

ماه قبل 0,3 واحد درصد کاهش داشته است.

 افزایش نرخ تورم ماهانه خانوارهای كشور
منظور از نرخ تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه 
قبل است. نرخ تورم ماهانه فروردین 1400 به 2,7 درصد رسیده که در مقایسه 
با همین اطاع در ماه قبل، 0.9 واحد درصد افزایش داشته است. تورم ماهانه 
برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« و »کااهای غیر 

خوراکی و خدمات« به ترتیب 2.9 درصد و 2.6 درصد بوده است.
این در حالی است که نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای شهری 2,6 درصد 
می باشد که نسبت به ماه قبل 0.8 واحد درصد افزایش داشته است. هم چنین 
این نرخ برای خانوارهای روستایی 3.0 درصد بوده که نسبت به ماه قبل 1.4 

واحد درصد افزایش داشته است.

 افزایش نرخ تورم ساانه خانوارهای كشور
منظور از نرخ تورم ساانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در 
یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. نرخ 
تورم ساانه فروردین ماه 1400 برای خانوارهای کشور به 38,9 درصد رسیده 

که نسبت به همین اطاع در ماه قبل، 2,5 واحد درصد افزایش نشان می دهد.
همچنین نرخ تورم ساانه برای خانوارهای شهری و روستایی به ترتیب 
38,6 درصد و 40.6 درصد است که برای خانوارهای شهری 2,4  واحد درصد 

افزایش و برای خانوارهای روستایی 2.9 واحد درصد افزایش داشته است.

 تغییرات قیمت ها در ماه جاری
در گروه عمده » خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« بیشترین افزایش 
قیمت نسبت به ماه قبل مربوط به گروه »سبزیجات« )کاهو، گوجه-فرنگی و 
کرفس(، گروه »گوشت قرمز و سفید و فرآورده های آنها« )گوشت گوسفند، 
گوشت گاو و گوساله و گوشت مرغ( و گروه » آشامیدنی ها « )آب معدنی، آب 
هویج و آب میوه( است. در گروه عمده »کااهای غیر خوراکی و خدمات«، گروه 
»کاا و خدمات متفرقه« )حق بیمه اتومبیل(، گروه »خدمات نگهدارئ و تعمیر 
واحد مسکونی« )گچکاری ساختمان، سفت کاری ساختمان( و گروه »هتل و 
رستوران« )کرایه اقامت در هتل، هزینه تاار پذیرایی( بیشترین افزایش قیمت 
را نسبت به ماه قبل داشته اند.همچنین در این ماه گروه »سبزیجات« )سبزی 
خورش،سبزی خوردن، اسفناج( نسبت به ماه قبل کاهش قیمت داشته است.

 درصد تغییرات شــاخص قیمت در دهک های هزینه ای كل 
كشور در ماه جاری

دامنه تغییرات نرخ تورم ســاانه در فروردین ماه 1400 برای دهک های 
مختلف هزینه ای از 37,5 درصد برای دهک اول تا 45.8 درصد برای دهک 

دهم است.

میزان تجارت خارجی کشورمان با کشورهای همسایه 
در  سال گذشته 82 میلیون و 535 هزار و 389 تن انواع 
کاا برابر با 36 میلیارد و 502 میلیون و 315 هزارو 869 
دار بوده  است.ســید روح اله لطیفی، ســخنگو ودبیر 
شورای اطاع رســانی گمرک جمهوری اسامی ایران 
اظهار داشت: کشورمان با 15 کشور امارات متحده عربی 
،افغانستان،ارمنســتان،آذربایجان  ،بحرین، عراق،کویت، 
قزاقســتان، عمان، پاکســتان، قطر، روســیه، ترکیه، 
ترکمنستان و عربستان دارای مرزهای آبی وخاکی است 
وتجارت خارجی کشورمان در رویه های واردات و صادرات  
با این کشــورها از هر حیث برای کشور وبخصوص تجار 
و تولید کنندگان دارای اهمیت اســت وعلی رغم برخی 
دشواری هایی که بر اثر شیوع ویروس کرونا و همچنین 

تحریم های ظالمانه در طی ســال های اخیر داشــته 
ایم، با تــاش وجدیت همکاران ما درگمرک جمهوری 
اســامی ایران و بنگاه های اقتصادی، تجار و بازرگانان  
 حجم تجارت خارجی کشــور با همسایگان قابل قبول

بوده است.
لطیفی افزود: در طی 12 ماه سال 99 حجم تجارت 
خارجی کشورمان با همســایگان از حیث وزنی بالغ بر 
82 میلیــون و 535 هزارو 389 تن انواع کاا برابر با 36 
میلیارد و 502 میلیون و 315 هزار و 869 دار بوده است 
.که از این میزان سهم صادرات محصوات کشورمان به 
کشــورهای همسایه 67 میلیون و 841 هزارو 213 تن 
برابر با 20 میلیارد و 357 میلیون و 455 هزارو 213 دار 
اســت که 60درصد وزن و 58درصد ارزش کل صادرات 

غیرنفتی  کشــورمان به جهان را شامل می شود.لطیفی 
خاطر نشان کرد: بیشترین حجم صادرات کشورمان به 
کشــورعراق بوده است با 25 میلیون و 670 هزارو 392 
تن وبه ارزش 7 میلیاردو 448 میلیون و 431 هزارو 673 
دار ، ضمن آنکه کمترین حجم صادرات را هم به بحرین 
داشته ایم که برابر با هشت میلیون و 473 هزارو 704 دار 
بوده است .سخنگوی گمرک در ادامه گفت : در سال 99 
نزدیک به 14میلیون و 700هزار تن کاا ارزش 16میلیارد 
و 145میلیون دار از کشورهای پانزده گانه همسایه وارد 
کشور شده است که 43.5درصد وزن و 36.5درصد کل 
واردات کشور از کشورهای جهان، از همسایگان ما بوده 
است، که بیشترین حجم واردات کشورمان از همسایگان 
نیز از امارات متحــده عربی با پنج میلیون و 136 هزار 

و 534 تــن کاا و به ارزش 9 میلیارد و 757 میلیون و 
787 هزارو 591 دار و کمترین میزان واردات را هم از 
کشور بحرین به ارزش 946 هزارو 808 دار بوده است 
.لطیفی افزود :پس از عراق، اصلی ترین مقاصد صادراتی 
محصوات و کااهای  ایرانی به ترتیب امارات با 15میلیون 
و 437هزار و 566تن به ارزش چهار میلیارد و 661میلیون 
و621هزار و 682دار،  ترکیه با دو میلیارد و536 میلیون 
و616 هزارو 688 دار وافغانســتان با دو میلیارد و308 
میلیون و401 هزارو 259 دار هستند. همچنین اصلی 
ترین مبادی واردات کشورمان از همسایگان نیز پس از 
امارات متحده عربی، کشورهای ترکیه با 4میلیارد و 400 
میلیون و 91 هزارو 82 دار و روسیه با یک میلیارد و 70 

میلیون و 256 هزارو 262 دار هستند.

 
 

سخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه 1400 گفت: 
جداول بودجه1400 طبق رویه هر ســال جمع بندی 
و اباغ شــده و البته برای پیگیــری انتقاد برخی از 

نمایندگان جلسه ای در اینباره برگزار می شود.
رحیــم زارع درباره اظهارات یکــی از نمایندگان 
مجلس در خصــوص جداول بودجــه توضیحاتی به 
خبرنگاران ارائه داد. وی با اشاره به هشت سال حضور 
خود در مجلس، گفت: در همه مجالس تصمیم گیری 
درباره جداول بودجه که حدود هزار صفحه اســت، با 
تفویض صحن به کمیســیون تلفیق واگذار می شد تا 
با مشورت روسای کمیسیون ها تصمیم گیری شود. از 
روزی که ایحه ارجاع می شــود تا روز اباغ، بارها و 
بارها به دلیل تصمیمات صحن و بررسی کارشناسان 
و نظرات شــورای نگهبان تغییر می کند.ســخنگوی 
کمیســیون تلفیــق تصریح کرد: مهم آن اســت که 
تغییرات جداول بودجه با احکام مصوب صحن تعارضی 

نداشته باشد و طبق درخواست کلیه نمایندگان مردم 
بــرای حوزه های انتخابیه آنها بوده اســت که جداول 

بودجه 1400 اینگونه است.
زارع با بیان اینکــه تاخیر در اباغ جداول هم در 

برخی ســال ها یک رویه بوده تا موارد مدنظر شورای 
نگهبان به ویژه برای پروژه های جدید مرتفع شــود، 
تاکید کرد: تصویب بودجه حق مجلس اســت و همه 
دقت نظــر برای برقراری عدالــت بودجه ای در کلیه 

مناطق به ویژه مناطق محروم بوده است.
وی با بیان اینکه آنچه در صحن رای گیری شــده 
ماده واحده ایحه بودجه و احکام و ضوابط مندرج در 
تبصره های ذیل و همچنین ارقام کلی منابع و مصارف 
و سرفصل های کلی ذیل آن است، تاکید کرد: جداول 
بودجــه 1400 نیز طبق رویه هر ســال جمع بندی و 

اباغ شده است.
ســخنگوی کمیسیون تلفیق گفت: رییس مجلس 
هم در جلســه علنی روز سه شنبه 31 فروردین گفت 
کــه برای پیگیری انتقاد برخــی نمایندگان با هیات 
رییسه کمیسیون تلفیق جلسه ای برگزار شود که این 

مهم انجام خواهد شد.

 تداوم روند تدریجی كاهشــی نرخ دار و آمادگی برای ورود به 
كانال 22 هزاری

 نــرخ دار در صرافی های بانکی امروز )پنجشــنبه( با 36 تومان کاهش در 
مقایسه با روز کاری گذشته به رقم 23 هزار و 333 تومان رسید و به این ترتیب 

آماده ورود به کانال 22 هزار تومانی می شود.
 قیمت فروش یورو امروز با کاهش 16 تومانی نســبت به قیمت  پایانی روز 

گذشته 27 هزار و 977 تومان شد.
امــروز قیمت خرید هر دار 22 هزار و 871 تومان و نرخ خرید هر یورو نیز 

27 هزار و 423 تومان بود.
عاوه بر این، نرخ خرید دار در بازار متشــکل ارزی 23 هزار و 129 تومان 

و نرخ فروش آن 23 هزار و 360 تومان اعام شد.  
همچنیــن نرخ یورو در این بازار 27 هزار و 658 تومان و نرخ فروش آن نیز 

27 هزار و 935 تومان اعام شد.
بر اساس این گزارش، در سامانه سنا در روز معاماتی گذشته )چهارشنبه( هر 
یورو به قیمت 27 هزار و 905 تومان و هر دار 23 هزار و 271 تومان به فروش 
رسید.همچنین روز کاری گذشته در سامانه نیما، حواله یورو به قیمت 27 هزار 
و 959 تومان فروخته و حواله دار به قیمت 23 هزار و 233 تومان معامله شد. 
با توجه به تحوات سیاســت خارجی و افزایش امیدواری به موفقیت مذاکرات 
وین، آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در سایر کشورها و کاهش سفته بازی 

در بازار ارز، قیمت انواع ارز در هفته های اخیر روند کاهشی داشته است.

جداول بودجه ۱۴۰۰ طبق رويه هر سال جمع بندی و اباغ شد

غیرمستقیم ها هر چه سريعتر كد سجام بگیرند
معاون امــور اقتصاد و دارایی اداره کل امور اقتصادی و داریی اســتان 
کرمانشــاه سجامی شدن را شرط شرکت در انتخابات سرمایه گذاری سهام 
عدالت دانست و گفت: حدود 680 هزار نفر سهامدار غیرمستقیم در استان 

کرمانشاه شرایط شرکت در انتخابات هیأت مدیره را دارند.
فریــد خلیلــی در جمع اصحاب رســانه در خصــوص انتخابات هیأت 
مدیره شــرکت ســرمایه گذاری اســتانی ســهام عدالت، اظهار داشــت: 
 انتخابات هیأت مدیره شــرکت ســرمایه گذاری ســهام عدالــت در نیمه 
دوم اردیبهشــت ماه تا نیمه اول خردادماه به صورت سراســری در کشور 

برگزار می شود.
وی ادامه داد: حدود 680 هزار نفر ســهامدار غیرمســتقیم در اســتان 
کرمانشاه شرایط شرکت در انتخابات هیأت مدیره را دارند، این سهامداران 
برای اینکه بتوانند در مدیریت سهام خود با انتخاب هیأت مدیره کاردان و 
توانمند ســهیم باشند ازم است حتما هر چه سریع تر با مراجعه به سامانه 

سجام، کد سجامی را بگیرند.

معــاون امور اقتصاد و دارایی اداره کل امور اقتصادی و دارایی اســتان 
کرمانشــاه در خصوص ســهام عدالت متوفیان، تصریح کرد: سهام عدالت 
متوفیان به وارث ســهامدار می رســد در بازده زمانی 10 ساله که پرونده 

سهام عدالت طول کشیده حدود 3 میلیون سهامدار در کشور متوفی داریم 
که بیش از 40 هزار نفر از این متوفیان مربوط به اســتان کرمانشــاه است. 
وی با تشریح مراحل انتقال سهام متوفی به وراث، ادامه داد: وراث ابتدا به 
ســامانه ســهام عدالت رجوع کنند و با درج کد ملی متوفی مطمئن شوند 

که متوفی سهامدار است.
خلیلی خاطرنشان کرد: در مرحله بعد با مراجعه به دفاتر قضایی گواهی 
حصد وراثت را اخد و بعد از دریافت مجددا به سامانه سپرده  گذاری مرکزی 

که مربوط به سازمان بورس است مراجعه کنند.
وی تصریح کرد: یک نفر از واراث به عنوان نماینده به دفاتر پیشــخوان 
مراجعه تا گواهی حصر وراثت، گواهی فوت، اصل شناســنامه و کارت ملی 
متوفی در قسمت خدمات انتقال سهام بارگذاری کنند و در آن جا یک فرم 
تقســیم ســهام در اختیار نماینده وراث قرار می گیرد و پس از تکمیل این 
فرم دفاتر پیشــخوان آن را به سازمان بورس و دفتر سپرده گذاری مرکزی 

منتقل و فرایند انتقال سهام به وراث قانونی انجام می شود.



6

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1400/02/06

شماره : 1076
 امسال بیش از ۱2۰۰ تن عسل در اشنویه برداشت می شود

مدیر جهاد کشاورزی اشنویه گفت: این شهرستان از تولیدکنندگان مهم عسل 
در آذربایجان غربی اســت وپیش بینی می شــود در صورت مساعد بودن شرایط 
آب وهوایی امسال حدود یک هزار و 220 تن عسل در این شهرستان تولید شود.

مرادرسول انصاری در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: این مقدار عسل از 76 
هزار کندوی مدرن و بومی مستقر در ییاق های اشنویه تولید می شود، وی ادامه 
داد: عاوه بر این مقدار عسل، 79 تن موم، 400 کیلوگرم بره موم و 56 کیلوگرم 
گرده از زنبورســتان های این شهرستان برداشت می شود. مدیر جهادکشاورزی 
اشنویه با اشاره به خارج سازی پرورش زنبور عسل از فرآیند تک محصولی اظهار 
داشت: زنبورداران این شهرستان عاوه بر عسل، فرآورده های جانبی آن از جمله 

ژل رویال، گرده و زهر زنبور عسل را نیز برداشت می کنند.
وی با بیان اینکه در این شهرستان 334 زنبوردار فعالیت می کنند، ادامه داد: 
امسال نیز 31 زنبوردار مهاجر از شهرستان های ارومیه، خوی، چایپاره، مراغه به 
مدت پنج ماه در مراتع ییاقی این شهرستان مستقر هستند و به طور مستقیم 
زمینه اشتغال برای 500 نفر ایجاد می شود. وی اضافه کرد: مهارت زنبورداران در 
پرورش و تغذیه مناسب زنبور، مساعد بودن شرایط آب و هوایی، وضعیت مطلوب 
مراتع و کوچ به موقع به مناطق جنوب کشور از جمله عوامل افزایش میزان تولید 
عسل در این شهرستان است.  اشنویه با داشتن 12 هزار هکتار باغ، مراتع ییاقی 
مناسب و آب وهوای مساعد یکی از شهرستان های مستعد برای پرورش عسل است.

این شهرســتان با بیش از 74 هزار نفر جمعیــت در جنوب آذربایجان غربی 
قرار دارد.

 دبیر سندیكای صنایع كنسرو ایران:
كاهش سهم كارفرما به ۱۰ درصد گره بزرگی از تولید باز می كند

میر رضوی، دبیر سندیکای صنایع کنسرو ایران اظهار داشت: در حال حاضر 
یکی از موانع تولید در خصوص بیمه تامین اجتماعی است که اگر سهم کارفرما 

به 10 درصد کاهش یابد، کمک بزرگی به تولید خواهد بود.
محمد میر رضوی، دبیر سندیکای صنایع کنسرو ایران به  گفت: در حال حاضر 
در بحث تولید محصوات کنسروی با موانع بسیاری مواجه هستیم از جمله بیمه 
سازمان تامین اجتماعی که در خواست ما این است که در این مورد سهم کارفرما 
به 10 درصد کاهش یابد. در واقع اگر سهم کارفرما 10 درصد شود و بقیه را دولت 

بپردازد کمک بزرگی به تولید خواهد بود.
میر رضوی افزود: مساله بعدی نرخ بهره های بانکی است که غالبا باا است و 
از توان تولیدکننده خارج است. لذا کاهش نرخ بهره های بانکی یک مانع زدایی 
بزرگ خواهد بود.شــناور بودن نرخ ارز ارزش محصوات صادراتی را با مشــکل 
مواجه می کنداین مقام مســئول خاطر نشان کرد: یکی دیگر از موانع بزرگ در 
مسیر تولید چند نرخی بودن نرخ ارز است که بسیار مشکل ساز شده است. در 
حالی که باید یکسان باشد تا هم تولید کننده و هم وارد کننده با فکر آزاد بتواند 
تولیدشــان را انجام دهند و مطمئن باشند نرخ ها شناور نیست.وی ادامه داد: از 
سوی دیگر یکی از مشکات ما برای ارزش گذاری، تفاوت نرخ ارز است که شناور 
اســت و مشخص نیست.میر رضوی گفت: به عبارت دیگر امروز ارزش داری بر 
روی محصول صادراتی می گذارند  اما ممکن اســت دو ماه دیگر تغییر کند که 
یا به ضرر تولید کننده است یا به نفعش می شود. لذا ثابت نبودن نرخ ارز برای 

صادرات مشکل ساز شده است.

 خرید 3۰۰ هزار تن گندم با قیمت تضمینی تا 4 اردیبهشت ماه
 مدیرکل هماهنگی خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران گفت: خرید 
تضمینی گندم از 11 فروردین ماه در کشــور آغاز شــد و تا امروز 300 هزار تن 
محصول به این شرکت تحویل داده شده است.  »مرتضی سعادتی کیا« با اشاره به 
روند پرشتاب تحویل گندم در مراکز هفت استان درگیر عملیات خرید تضمینی، 
اظهار داشت: ارزش گندم های خریداری شده بیش از یک هزار میلیارد تومان است 
که اسناد گندم های خریداری شده در کمترین زمان ممکن پس از ثبت در سامانه، 
برای پرداخت به بانک عامل ارسال می شود.سعادتی کیا خاطرنشان کرد: این مقدار 
گندم در قالب 38 هزار و 812 محموله از 15 هزار و 75 گندم کار تحویل گرفته 
شده است که در این میان استان خوزستان با خرید 212 هزار تن پیش تاز تحویل 

گندم از کشاورزان است و کرمان با حدود 29 هزار تن در رتبه دوم قرار دارد.
به گفته وی، اســتان ایام به تازگی وارد عملیات خرید شده و استان کرمان 

آغازگر خرید گندم در کشور است.
 خرید تضمینی گندم در سال جدید با قیمت چهار هزار تومان در کشور آغاز 
شد که برای حمایت از کشاورزان و تضمین تداوم خودکفایی در تولید این محصول 

استراتژیک به پنج هزار تومان افزایش یافت.

 رشدكم سابقه 22 درصدی مصرف برق فروردین امسال
مدیرعامل شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران گفت: رشد22 

درصدی مصرف برق در فروردین امسال کم سابقه است.
محمد حسن متولی زاده  در نخستین اقدام فراگیر سال 1400 با محوریت 
عبور موفق از پیک بار افزود: چندســال اخیر هیچ زمانی رشد مصرف برق به 
میزان 22 درصد را نداشته ایم و این امر در فروردین امسال یک رکورد است.

وی ادامه داد: گرمای زودرس امســال که به طور متوسط 5 درجه گرمای 
بیشتری به همراه داشت سبب این میزان رشد در فروردین شده است.

مدیرعامل توانیر گفت: گرمای زودرس از طرف دیگر روشــن شدن پیش 
از موعد چاه های کشــاورزی را به همراه داشــته که این خود سبب رشد بار 
فروردین شــده اســت. متولی زاده ادامه داد: کاهش 40 درصدی حجم آب 
درمخازن سدهایی برق آبی تابستان خیلی حساسی را برای صنعت برق رقم 

زده است که شرایط تامین برق را با مشکل همراه خواهد کرد.
وی با اشاره به گسترش بیماری کرونا در کشوربر ضرورت مدیریت مصرف 
برق تاکید کرد و خاطرنشان ساخت: صنعت برق امسال در گام نخست مدیریت 
مصرف را از خود شــروع کرده و مکلف شــده 50 درصد کاهش مصرف در 

ساختمان های اداری اعمال کند. 

 مصرف برق  وزارت نیرو نصف می شود
معاون وزیــر نیرو در امور برق و انرژی دســتورالعمل اقدامات اضطراری 

مدیریت مصرف برق ساختمان های اداری وزارت نیرو را اباغ کرد.
 دســتورالعمل مدیریت مصرف برق ساختمان های اداری وزارت نیرو پیرو 
مصوبه هیئت وزیران از سوی همایون حایری معاون وزیر نیرو در امور برق و 
انرژی به شرکت های تابعه )دولتی( و وابسته )غیردولتی( این وزارتخانه اباغ 
شــد. این دســتورالعمل پیرو مصوبه هیئت وزیران و با توجه به محدودیت 
جدی ذخایر آبی نیروگاه های برق آبی، کاهش تولید این نیروگاه ها نســبت به 
سال گذشــته و ضرورت مدیریت مصرف برق در ماه های گرم پیش رو برای 
اقدامات اضطراری مدیریت مصرف در ساختمان های اداری و ساختمان های 
حوزه تحت پوشــش از 15 اردیبهشــت تا 15 شهریور سال 1400 تدوین و 
اباغ شــده اســت.طبق اعام وزارت نیرو، این مصوبه، »نباید میزان قدرت و 
انرژی مصرفی ســاختمان ها در این مــدت از 50 درصد میزان مصرف دوره 
مشابه سال قبل بیشتر باشد«، »در استان های خوزستان، بوشهر، هرمزگان و 
سیستان و بلوچستان و مناطق گرمسیر، استفاده از کولرهای گازی و همچنین 
دســتگاه های سرمایشی متمرکز صرفاً با تنظیم دمای تجهیزات سرمایشی بر 
روی حداقل 26 درجه و در محدوده ساعت کاری مجاز است و پس از اتمام 
ســاعت کاری بایستی نســبت به خاموش کردن تمامی وسایل سرمایشی و 

برقی غیرضروری اقدام شود.

خشکسالى، مزارع ديم گرمى و بیله سوار را تهديد مى كند
رییــس ســازمان جهــاد کشــاورزی 
اســتان اردبیل اعام کرد: خشکســالی و 
شــرایط اقلیمی حاکم بر شــمال اســتان 
اردبیــل در منطقه مغان، مزارع غات دیم 
شهرستان های بیله سوار و به ویژه گرمی را 

تهدید می کند.
خلیل نیکشــاد در بازدید از مزارع دیم 
و آبی شــمال اســتان اردبیــل در منطقه 
مغان افزود: در ســال زراعی جاری شاهد 
بارندگی کمتری در منطقه هستیم و عاوه 
بر این، دمای هوا و وزش باد گرم موســوم 
به گرمیــج، مزارع منطقه را با تنش جدی 
کاهش رطوبت و خطر خشــکیدگی مواجه 

کرده است.
بر اساس اعام سازمان جهاد کشاورزی 
استان اردبیل، در سال زراعی جاری در 2 
شهرســتان گرمی و بیله سوار حدود 120 
هزار هکتار به صورت دیم به کشت غات از 
جمله گندم و جو و نیز حبوبات از نوع عدس 
اختصاص یافته است که اکنون خشکسالی 
بخش اعظمی از این مزارع را تهدید می کند.

امور آب اســتان اردبیل چند روز اعام 
کرد که بارندگی در استان اردبیل در سال 

آبی جاری 50 درصد کاهش یافته است.
اداره کل هواشناسی استان نیز اعام کرد 
که در فروردین ماه امســال عاوه بر وزش 
شدید و مستمر باد گرم موسوم به گرمیج، 
متوسط دمای اســتان سه درجه بیشتر از 

میانگین هر سال بوده است.
امســال کاهش بارندگی و دمای باای 
هوا و نیز وزش مســتمر باد گرم، شــرایط 
خشکســالی را بر مــزارع دیم به خصوص 

در شمال استان اردبیل حاکم کرده است.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان 
اردبیل در ادامه بیان کرد: در ســال زراعی 
جاری، 399 هزار هکتــار از اراضی دیم و 
آبی این اســتان به زیر کشت گندم و جو 
رفتــه و در حال حاضر وضعیت مزارع آبی 
مطلوب است اما شرایط مزارع دیم استان 

رضایت بخش نیست.
وی اظهار کــرد: اگر در چند روز آینده 
بارندگی کافی اتفاق نیفتد خســارت ناشی 
از تنش آبی و خشکســالی در منطقه زیاد 

خواهد بود.
نیکشــاد خواســتار مراقبــت جدی از 

مزارع گندم و جو در مرحله رشــد و اقدام 
هوشــمندانه برای تغذیــه گیاهی این 2 
محصول شــد و با اشــاره به لزوم فعالیت 
مســتمر شــبکه های مراقبت مزارع گفت: 
فعالیت جدی شــبکه های مراقبت و پیش 
آگاهــی، پایــش و ردیابی منظــم عوامل 
خسارت زا و مدیریت به موقع این عوامل در 
صورت مشاهده عائم آلودگی، رصد بیماری 

و مدیریت و کنترل آنها ضروری است.
وی در ادامه در جریان بازدید از مزارع 
کلزای منطقه مغان با اشاره به اهمیت کشت 
دانه های روغنی برای کشــور افزود: امسال 
پنج هزار و 700 هکتار از مزارع اســتان به 

زیر کشت محصول کلزا رفته و سطح سبز و 
عاری بودن مزارع این محصول از علف های 

هرز در وضعیت مطلوب قرار دارد.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان 
اردبیل در خصوص وضعیت مزارع ســیر و 
چغندر قند پائیزه در منطقه مغان نیز بیان 
کرد: در ســال جاری یکهزار و 500 هکتار 
از اراضی استان اردبیل زیر کشت محصول 
سیر رفته و خوشــبختانه امسال هم بازار 
بسیار خوبی برای این محصول پیش بینی 
می شود. وی با اشاره به کشت چغندر قند 
پاییزه در 2 هــزار و 170 هکتار از اراضی 
زراعی شمال استان اردبیل در منطقه مغان 

گفت: کشت چغندر قند بهاره نیز در منطقه 
مغان و در دشــت اردبیل و مشکین شــهر 
آغاز شــده و پیش بینی می شود که سطح 
زیر کشــت این محصول به 2 هزار و 500 

هکتار برسد.
به گزارش ایرنا، استان اردبیل 18 هزار 
کیلومتر مربع وسعت دارد که معادل 1.09 

درصد از مساحت کل کشور ایران است.
43.6 درصد از مساحت این استان شامل 
817 هزار هکتار اراضی کشــاورزی، 50.4 
درصد معادل 949 هزار هکتار مرتع، 3.5 
درصد برابر 63 هزار هکتار جنگل و مابقی 

نیز مربوط به سایر کاربری هاست.
اراضی زراعی اســتان به مساحت 778 
هزار هکتار اســت که 515 هزار هکتار آن 
به صورت دیــم و 225 هزار هکتار آن نیز 
به صورت آیی کشــت می شــود و در 39 
هــزار هکتار از اراضی این اســتان نیز باغ 
احداث شده است.امســال گندم در 299 
هزار هکتــار از اراضی دیم و آبی اســتان 
اردبیل کشــت شــده اســت و پیش بینی 
می شود که در صورت مساعد بودن شرایط 
بارندگی، 580 تا 600 هزار تن گندم در این 
استان تولید شود. محصول گندم با حدود 
 299 هزار هکتار، بیشــترین سهم اراضی 
کشت محصول کشاورزی در استان اردبیل 
را دارد. اردبیل در تولید بســیاری از ارقام 
از جمله رتبــه اول تولید عدس، رتبه اول 
تولید کلزا، رتبه دوم تولید ســیب زمینی، 
رتبه سوم تولید عســل، رتبه پنجم تولید 
چغندر قند، رتبه هفتــم تولید حبوبات و 

رتبه هفتم تولید گندم و جو را دارد.

آبزيان هم ازسفره مردم پركشید
محصوات پروتئینی طی ســالهای اخیر با افزایش جهشی مواجه بوده 
اندودر حال حاضر کمترین سهم را در سبد غذایی خانوار دارند، با ادامه این 

روند در کوتاه مدت، به طور کلی از سفره خانوار حذف می شوند.
 حســن روحانی، رئیس جمهور پنج شنبه گذشته دوم اردیبهشت ماه 
یکی از راه حل های کنترل گرانی مرغ را هدایت مردم به ســمت مصرف 
آبزیان برشمرد و گفت: »اگر ما بتوانیم به قیمت مناسب و به اندازه مناسب 
آبزیان را در اختیار مردم قرار دهیم، مســلماً اگــر عادت مردم از مصرف 
گوشت قرمز یا گوشــت مرغ حرکت کند به سمت آبزیان، خوب این یک 
تحول بزرگی است.«. اما نکته این است که بازار با این اگر و مگرها تنظیم 

و سر به راه نمی شود.
اما نگاهی به قیمت انواع آبزیان نشان می دهد قیمت این اقام نیز مانند 
گوشــت قرمز و مرغ طی سال گذشته با صعود نجومی همراه بوده و انواع 
آبزیان از سبد مصرف بسیاری از مردم حذف شده است؛ حتی انواع ماهی های 
پرورشی بخصوص قزل آا که به وفور در کشورمان تولید می شود و تا همین 
ایام اخیر، با قیمت های مناسب سر سفره بسیاری از مردم حتی دهک های 
پایین درآمدی قرار داشت، طی سال گذشته با افزایش شدید قیمت مواجه 

شده و تقاضای مردم برای آن به شدت کاهش یافته است.
نکتــه قابل تأمین اینکه رئیس جمهور اطاع ندارد صعود قیمت ارز به 
بــاای 30 هزار تومان قیمت همه اقام مصرفی خانوارها را با رشــد لجام 
گســیخته مواجه کرده و این رشد لجام گسیخته در کنار بی تدبیری های 
تأمل برانگیز متولیان، معیشت مردم را به شدت تحت فشار قرار داده است.

متأسفانه محصوات پروتئینی طی سالیان اخیر با افزایش جهشی مواجه 
بوده اند و در حال حاضر کمترین سهم را در سبد غذایی خانوار دارند و به نظر 
می رسد با ادامه این روند، این اقام به طور کلی از سفره خانوار حذف خواهند 

شد چرا که بسیاری از خانوار دیگر توان خرید این محصوات را ندارند.

 مرغ و صف های طوانی!
تنها امید مردم به مرغ و تخم مرغ است که قیمت این دو قلم کاا نیز 
در طول سال با نوسانات شدیدی همراه است و عماً دسترسی خیلی ها را 
به آنها محدود می کند. اتفاقی که طی ماه های اخیر در زمینه مرغ شــاهد 
آن بودیم و سوءمدیریت ها و بی تدبیری ها، مردم را در شرایط دشوار بیماری 
کرونا به صف های طوانی مرغ کشاند و در نهایت نیز دولت مجبور به ایجاد 
قرارگاه ساماندهی بازار مرغ برای کنترل وضعیت بازار شد ضمن اینکه قرارگاه 
مذکور نیز قیمت مصوب مرغ را از 20 هزار و 400 تومان به 24 هزار و 900 
تومان افزایش داد تا تولیدکنندگان انگیزه بیشتری برای تولید و عرضه مرغ 

به بازار داشته باشند.در حال حاضر قیمت این کاا در بازار تا حدود زیادی به 
تثبیت رسیده و به نرخ مصوب نزدیک شده اما همچنان مشکاتی در حوزه 
تأمین نهاده های دامی و قیمت جوجه یک روزه وجود دارد که نگرانی هایی را 

درباره افزایش مجدد قیمت در ماه های آینده ایجاد کرده است.
قیمت مرغ زمانی که دولت حســن روحانی در ســال 92 روی کار آمد 
حدود 6,400 تومان در هر کیلوگرم بود و اکنون قیمت مرغ غیردولتی در 
مغازه ها باای 35 هزار تومان است؛ 6 برابر شدن قیمت این ماده پروتئینی 
در دوره مدیریت دولت یازدهم و دوازدهم موجب شــده مرغ طی دو سال 
گذشته از سبد مصرف نه فقط دهک های پایین درآمدی بلکه حتی دهک های 
متوسط نیز حذف شده یا مصرف آن به شدت کاهش یابد؛ حذف یا کاهش 
مصرف مرغ در ســبد مصرف بسیاری از خانوارها طی دو سال گذشته در 
حالی است که از سال 97 با افزایش شدید قیمت گوشت قرمز و حذف آن 

از سبد مصرف خانوارها، مرغ جایگزین آن شده بود.

 گوشت قرمز، محصولی كه عماً از سبد خانوار حذف شده است
در این میان، بازار پرتاطم گوشت قرمز و افزایش سرسام آور قیمت این 
محصول باعث شــده که گوشت عماً از سبد مصرف دهک پایین و حتی 
متوسط جامعه حذف شود. بر اساس گزارش های میدانی خبرنگار مهر، قیمت 
هر کیلوگرم گوشت گوسفندی هم اکنون 162 هزار تومان و گوشت گوساله 

)مغز ران( 131 هزار تومان است.
اخیراً نیز علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه گوشــت گوســفندی قیمت 
هر کیلوگرم شقه بدون دنبه را برای مصرف کننده 140 هزار تومان اعام 
کرد و گفت: بازار گوشت گوسفندی به دلیل عدم توان خرید مردم، دچار 

رکود شده است.

وی تصریح کرد: بازار گوشت گوسفندی کم رونق و درگیر رکود است چرا 
که مردم توان خرید ندارند و کاهش تقاضا منجر به ثبات قیمت ها شده است.

ملکی قیمت هر کیلوگرم شــقه بدون دنبه گوسفندی خرید مغازه دار 
را 127 تا 130 هزار تومان عنوان و اضافه کرد: قیمت هر کیلوگرم شــقه 
بدون دنبه با اعمال 10 درصد سود برای مصرف کننده نهایی حدود 140 

هزار تومان است.

 قیمت های عجیب و غریب آبزیان در بازار!
محصوات شــیاتی و آبزی نیز طی سالیان اخیر با افزایش قیمت های 
چشمگیری مواجه بوده اند به طوری که حتی تن ماهی که قابل دسترس ترین 
کاا در این زمینه بود، سال گذشته افزایش قیمت سرسام آوری را تجربه کرد 

و هم اکنون حداقل قیمت آن حدود 26 هزار تومان است.
همچنیــن قیمت هر کیلوگرم میگــو از حدود 90 هزار تومان تا حدود 
200 هزار تومان متغیر است، قیمت ماهی کیلکا نیز حدود 25 هزار تومان 
در هر کیلوگرم، ماهی قزل آا از 50 تا 90 هزار تومان، ماهی حلوا ســیاه 
حدود 200 هزار تومان، ماهی ســفید از حدود 110 تا 170 هزار تومان و 

ماهی شیر نیز از 110 تا 200 هزار تومان است.
با چنین نرخ هایی، جایگزین شدن آبزیان به جای مرغ و گوشت در سفره 
مردم، با توجه به دست فرمانی که دولت دوازدهم دارد، امری غیرممکن است 
و به نظر می رسد برای دولت راحت تر آن است که بازار مرغ را از نابسامانی 

موجود برهاند و آن را به سبد مصرف آحاد مردم بازگرداند.

 تخم مرغ، كاایی در نوسان
در این میان، تخم مرغ نســبت به ســایر محصوات پروتئینی قیمت 
مناسب تری دارد و هم اکنون قیمت هر شانه دو کیلویی آن 31 هزار تومان 
اســت، البته هم اکنون شرایط بازار این محصول مناسب نیست و به دلیل 
تولید زیاد و عدم تقاضا برای آن، قیمت رو به کاهش است. در مقاطعی از 
سال که تقاضا برای تخم مرغ افزایش می یابد شاهد افزایش شدید قیمت 
این کاا نیز هستیم به طوری که سال گذشته نیز بارها و بارها در این زمینه 
شــاهد چالش بودیم.بنابراین کاماً واضح است که اگر دولتمردان چاره ای 
برای کنترل بازار محصوات پروتئینی از کنترل قیمت تمام شــده تولید، 
حذف واســطه ها و داان و... نکنند در آینده ای نه چندان دور محصوات 
پروتئینی به طور کامل از سفره خانوار حذف می شود و به تبع آن سامت 
جامعه نیز دچار مشــکل می شــود که این هزینه های هنگفتی را بر دوش 

دولت ها قرار خواهد داد.

استانهای مرزی مراقب قاچاق گندم از كشور باشند!
وزیر جهادکشــاورزی بر لزوم مواظبت اســتان های 
مرزی برای جلوگیری از خروج گندم به صورت قاچاق از 
کشور تاکید کرد. به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، کاظم 
خاوازی در جلسه ستاد عالی زراعت که با حضور مدیران 
ارشد ستادی و استانی وزارت جهاد کشاورزی به صورت 
ویدئوکنفرانس برگزار شــد، تصریح کرد: مبنای قیمت 
خرید تضمینی هر کیلوگرم گندم از کشــاورزان، 5 هزار 
تومان است و همه رؤسای جهاد کشاورزی استان ها، بنیاد 
ملی گندمکاران و سایر مراجع ذیربط باید تاش کنند تا 
گندم مازاد بر نیاز کشاورزان به طور کامل خریداری شود.

وی، نقش بنیاد ملی گندمکاران، مراکز دهستان ها و 
شهرستان ها و همچنین سازمان مرکزی تعاون روستایی را 
در تشویق کشاورزان به تسریع در فروش گندم به دولت، 
ثبت در سامانه ها و نظارت بر روند خرید تضمینی گندم مهم 
توصیف و تاکید کرد: باید در قالب یک سامانه و همچنین 
شماره تلفن ملی، امکان طرح مشکات احتمالی گندمکاران 

برای فروش محصول خود به دولت فراهم شود.
خاوازی، پایش لحظه ای روند خرید تضمینی گندم را 
ضروری دانست و افزود: همه همکاران در سطح دهستان ها 
بایــد ایــن روند را رصد کنند و این اطاعات در ســطح 

استانی و ملی پایش شود تا بتوانیم مشکات کشاورزان را 
برطرف نمائیم.وی یادآور شد: سال گذشته به خاطر تغییر 
الک گندم، برخی از کشاورزان محصول خود را به مراکز 
فروش تحویل ندادند و بافاصله توســط واسطه ها گندم 
آنان خریداری شــد.وزیر جهاد کشــاورزی تصریح کرد: 
کلیه خریدهای گندم که توســط اتحادیه ها، تعاونی ها، 
کارخانجات ماکارونی، کارخانجات انجمن های خوراک دام 
و طیور و ... انجام می شود باید در سامانه خرید تضمینی 
گندم ثبت شود و رؤسای سازمان جهاد کشاورزی استان ها 
ازم است این موضوع را پایش کنند.وی همچنین بر لزوم 

مواظبت استان های مرزی برای جلوگیری از خروج گندم 
به صورت قاچاق از کشور تاکید کرد.خاوازی خاطرنشان 
کرد: در قالب طرح یاوران تولید که با استقبال سازمان های 
جهاد کشاورزی استان ها نیز روبرو شد، ازم است محققان 
و مروجان به طور مســتمر وضعیت مزارع گندم را رصد 
کنند تا کاهش تولید اتفاق نیفتد.وزیر جهاد کشــاورزی 
اظهار کرد: همان طور که برای تحویل سریع گندم توسط 
کشاورزان مشوق تعیین شد، درصدد هستیم تا برای دست 
اندرکارانی که در خرید گندم سرآمد هستند نیز مشوق هایی 

در نظر گرفته شود.

آب های ژرف راه نجات سیستان و بلوچستان است
نماینده مردم حوزه انتخابیه زابل در مجلس شورای اسامی و بنیانگذار 
آب های ژرف ایران گفت: یکی از راه های رســیدن به آب پایدار و نجات 

سیستان و بلوچستان از کم آبی ایجاد آب های ژرف در منطقه است.
حبیــب اه دهمــرده روز سه شــنبه در گفت وگو با خبرنــگار ایرنا 
اظهارداشــت: در ســال 94  موضوع آب ژرف برای نخستین بار در ایران 
ایجاد شد و ردیف ملی تحت عنوان مطالعه آب ژرف و همچنین در بودجه 
مجلس برای آن اختصاص یافت و در همان سال ها یک نشست و تفاهم نامه 
با دکتر ستاری معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری امضا شد که یکی 
از بندهای این تفاهم نامه مطالعه آب ژرف و تبخیر و رسوب گذاری بود.

وی با اشاره به اینکه طی2 سال مطالعه آب ژرف منطقه سیستان انجام 
و به کمک متخصصان داخلی و خارجی سرانجام به جمع بندی رسیدیم 
که در این منطقه چنین آبی وجود دارد افزود: سپس حفر نخستین چاه 
شروع شد البته با سنگ اندازی و مخالفت های بعضی از عناصر روبه رو بود 
که اگر این اتفاق نمی افتاد وضع ما خیلی بهتر از اان بود با این وجود این 
نخستین چاه ژرف با عمق سه هزار متر در منطقه سیستان ایجاد شد. 

نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند نیمروز و هامون در مجلس با تاکید 
بــر اینکه چاه دوم اخیراً در حال انجام وجواب دادن اســت تصریح کرد: 

خوشبختانه در بودجه امسال 400 میلیارد تومان برای این آب در منطقه 
سیستان در نظر گرفته شده است.

وی ادامه داد: با توجه به ساخت بند کمال خان منابع آب ی مطمئن 
باید برای این منطقه تامین شود که وابسته به مناطق دیگر نباشد البته 

موضوع انتقال آب از دریای عمان نیز در دستور کار قرار دارد. 
وی خاطرنشــان کرد: دیروز/دوشــنبه/ در بازدیدی که به اتفاق دکتر 

ستاری داشتیم به این جمع بندی رسیدیم که در فاز نخست با مطالعاتی 
که وجود دارد حدود 10 تا 15 چاه ژرف ایجاد شود زیرا هر چاهی تنها 

2 هفته تا 20 روز طول می کشد تا به مرحله بهره برداری برسد. 
بنیانگذار آب های ژرف ایران با بیان اینکه آب های ژرف بســیار خوبی 
برای کشاورزی و آشامیدنی در این منطقه وجود دارد و نظر من این است 
که همگان کمک کنند تا حداقل 100 حلقه چاه در منطقه سیستان ایجاد 
شود ادامه داد: البته در بلوچستان نیز مطالعاتی در این پهنه ها انجام شده 

و جواب هم می دهد زیرا حجم آب بسیار باا است.
وی عنــوان کرد: نکته مهم دیگری که باید به آن تاکید کرد اینکه با 
آزمایش های انجام شــده در آزمایشــگاه های ایران و خارج از کشور در 
این آب هیچ مشکلی از نظر جنس رادیواکتیو وجود ندارد زیرا آب جاری 
و حجم آن بســیار زیاد بوده و هر میزان که برداشت کنیم دچار کمبود 

نخواهیم شد که این از لطف پروردگار است. 
دکتر دهمرده با بیان اینکه به امید روزی که حتی به کشور افغانستان 
نیز آب بدهیم افزود: اگر مخالفت ها نبود سه سال قبل چنین حجم آبی 
را داشتیم و فرصت از دستمان نمی رفت و فرصت سوزی یکسری عناصر 

که انتظار آن را نداشتیم سرعت کار را به تاخیر انداخت. 
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طلسم الدحیل در جده مى شکند؟
تیم فوتبال استقال ایران بامداد یکشنبه 

به مصاف تیم الدحیل قطر خواهد رفت.
 چهارمین هفته از مرحله گروهی رقابت 
های لیگ قهرمانان آســیا از شــب گذشته 
آغاز شــده و حاا امشب و از ساعت 00:45 
چهارمین نماینده فوتبال ایران در دیداری 
حســاس و تعیین کننده، باید برای دومین 
بار طی ســه روز به مصاف تیم الدحیل قطر 
برود. الدحیلی که توانست بازی چهارشنبه را 
مقابل استقال با برتری 4-3 به اتمام برساند 
و صدر جدول را از تیم آبی پوش ایران پس 
بگیرد تا شــاگردان فرهاد مجیدی در دیدار 
امشب به چیزی جز انتقام فکر نکنند.استقال 
و الدحیل در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 
تاکنون سه بار در مقابل یکدیگر قرار گرفته 
اند. پیش از بازی های این فصل، در ســال 
2019 آبی ها با هدایت وینفرد شــفر پا به 
لیگ قهرمانان آسیا گذاشتند و در اولین دیدار 
خود در خاک قطر با نتیجه 3-0 مغلوب تیم 
قدرتمند الدحیل شدند. در بازی برگشت آن 
فصل و در شرایطی که استقال دیگر شانس 
زیادی برای صعود به مرحله بعد نداشت، آبی 
ها با هدایت سرمربی فعلی خود یعنی فرهاد 
مجیدی، در استادیوم آزادی مقابل الدحیل به 
نتیجه تساوی 1-1 دست یافتند تا حذفشان 
در مرحله گروهی قطعی بشــود. ســومین 

تقابــل قرمزهای قطــری و آبی های تهران 
هم به دیدار چهارشــنبه شب بر می گردد 
که طی آن و در دیداری نزدیک،اســتقال 
تن به شکســت 4-3 داد تا همچنان آبی ها 
در حســرت شکست دادن الدحیل باشند و 
در دیدار امشب به دنبال رقم زدن این اتفاق 

باشند.عملکرد خط حمله استقال در رقابت 
های این فصل لیگ قهرمانان آســیا پررنگ 
ترین نقطه قوت تیم فرهاد مجیدی بوده. آبی 
ها در این مسابقات 5 گل به ااهلی، 3 گل به 
الشرطه و 3 گل هم به الدحیل زده اند و با 11 
گل زده، بهترین خط حمله این دوره از رقابت 

ها را تاکنون به نام خود ثبت کرده اند و با اتکا 
به بازیکنانی نظیر شیخ دیاباته، مهدی قایدی، 
ارسان مطهری و فرشید اسماعیلی همچنان 
هم می توانند از سد دفاعی هر حریفی عبور 
کنند. نقطه مقابل خط حمله اما قلب دفاع 
استقال اســت که در بازی های دور رفت 

شکننده نشان داده. دریافت 2 گل از ااهلی 
و 4 گل از الدحیل نشان می دهد که آبی ها 
احتیاج به ترمیمی جدی در این نقطه دارند 
و هواداران استقال امیدوار هستند در بازی 
امشب مقابل الدحیل، این تیم فرصت کافی 
را بــر خاف بازی رفت به مهاجمان زهردار 
حریف نظیر اولنگا و ادمیلسون ندهد.آبی ها 
شروع مقتدرانه ای در رقابت های این فصل 
لیگ قهرمانان آســیا داشــتند و از دو بازی 
نخســت خود توانســتند امتیازات کامل را 
کسب کنند. همین 6 امتیازی که استقال 
تا اینجای رقابت ها کســب کرده، شــرایط 
مناســبی را علی رغم باخت چندشب پیش 
مقابل الدحیل برای آبی ها در جدول رقم زده. 
استقال در حال حاضر با 6 امتیاز و درحالی 
که در گروه خود دوم است، اما جزو برترین 
تیم های دوم محســوب می شود و تا اینجا 
جواز صعود به دور بعدی بازی ها را کســب 
کرده. با این حال اما سه بازی تعیین کننده 
در دور برگشت برای استقالی ها بسیار مهم 
است و آن ها اگر می خواهند صعود خود به 
دور بعــد را حال به عنــوان تیم اول یا تیم 
دوم قطعی کنند، باید در دور برگشت که از 
امشب برایشان آغاز خواهد شد هم همانند 
دور رفت خوب عمل کنند و امتیازات ازم 

را جمع کنند.

 »نوراللهی« در مسیر الوكره
 رسانه قطری مدعی شد که »احمد نوراللهی« در مسیر پیوستن به الوکره 

قرار دارد.
 نوراللهی طی سال های اخیر یکی از ارکان اصلی موفقیت ها و قهرمانی های 

متوالی پرسپولیس بوده است.
این هافبک طی دو سال  اخیر مورد توجه باشگاه های عربی قرار گرفته است 

و بنظر می رســد در پایان فصل از پرسپولیس جدا خواهد شد.
در این راستا، نشریه استادالدوحه قطر مدعی شد که نوراللهی مذاکراتی را 
با مدیران الوکره انجام داده و در مسیر پیوستن به این باشگاه قطری قرار دارد.

هنوز واکنشی از سوی این بازیکن و باشگاه پرسپولیس در خصوص جدایی 
وی اعام نشده است.

»محمدحســین کنعانی زادگان« مدافع پرسپولیس هم دیگر بازیکنی است 
که اخباری در خصوص حضورش در لیگ ســتارگان قطر شنیده می شود.  

 واكنش باشگاه پرسپولیس به جریمه 2۰ هزار داری
 باشگاه پرسپولیس به انتشار برخی اخبار مبنی بر جریمه 20 هزار داری 
کنفدراسیون فوتبال آسیا به دلیل انجام ندادن مصاحبه توسط »شهریار مغانلو« 

در دیدار شــب گذشته برابر گوا هند واکنش نشان داد.
 تیم فوتبال پرســپولیس شب گذشته در هفته چهارم لیگ قهرمانان آسیا 

به مصاف گوا هند رفت که موفق شــد با چهار گل حریفش را شکست دهد.
در این دیدار شهریار مغانلو مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس با به ثمر رساندن 
یک گل و ثبت یک پاس گل به عنوان برترین بازیکن زمین انتخاب شــد اما 
با این وجود امید عالیشــاه پس از پایان بازی به نمایندگی از پرســپولیس به 

مصاحبه با رسانه کنفدراسیون فوتبال آسیا پرداخت.
در همین راســتا عنوان شــد که ممکن است باشــگاه با جریمه 20 هزار 
داری مواجه شود چرا که بهترین بازیکن زمین از انجام مصاحبه کنار زمین 

خودداری کرده است.
علیرضا اشرف مدیر رسانه ای پرسپولیس در این باره توضیح داد: از ابتدای 
مســابقات در این فصل بهترین بازیکن زمین پس از هر مسابقه انتخاب شده 
اما الزامی وجود نداشــته که او  در نشســت خبری شــرکت کند. حتی خود 
من از مســووان این موضوع را پرسیدم که گفتند هیچ الزامی وجود ندارد.  

وی افزود: در مورد مصاحبه امید عالیشــاه هم باید بگویم که مصاحبه این 
بازیکن در کنار زمین صورت گرفته و در نشســت خبری نبوده است. شهریار 
مغانلو زودتر تعویض شــده بود و به همین خاطر دوربین کنفدراسیون فوتبال 

آسیا عالیشاه را انتخاب کرد.
پرســپولیس شب گذشته موفق شد در دور برگشت لیگ قهرمانان آسیا با 

4 گل گوا هند را شکست دهد.

 كتک خورد اما تیمش را نفروخت
2 مــرد کــودک آزار بــه بهانــه کری خوانــی ایــن روزهــای فوتبــال 
 ایــران کــه با شــروع مســابقات لیــگ قهرمانان آســیا تب وتــاب زیادی

 پیــدا کــرده، اقــدام بــه خلــق صحنه هــای زشــت و زننــده ای کردند؛ 
صحنه هایــی کــه مهدی قائــدی و دیگر بازیکنان اســتقال نیز با انتشــار 
 آن در صفحــه شخصی اشــان در اینســتاگرام، بــه شــدت از آن انتقــاد 
کردند و هشتگ #من-تیمم-را-نمی فروشم را حسابی در شبکه های اجتماعی 

داغ کرد.

 استراماچونی و 3 بازیكن لیگ برتر ایران در قطر
آندره اســتراماچونی سرمربی سابق استقال با مدیران الغرافه برای هدایت 

این تیم به توافق رسیده است.
 رســانه های قطری از توافق آندره اســتراماچونی با تیم الغرافه قطر خبر 
می دهند. عاوه بر اســتراماچونی که توافق نهایی او با الغرافه حاصل شــده، 
سه بازیکن سرشــناس و ستاره تیم های لیگ برتر ایران نیز که در پست های 
دفاع، هافبک و مهاجم بازی می کنند هم با باشگاه های قطری به توافق نهایی 
دســت یافتند و بعید نیســت ســال آینده با پیراهن دیگری غیر از تیم های 

داخلی به میدان بروند.
یک مدافع و یک هافبک شاغل در لیگ برتر به ترتیب با باشگاه های ااهلی 
و الریان قطر به توافق نهایی دست یافتند و یک مهاجم خارجی که در تیم های 
ایرانی بازی می کند نیز مذاکرات مثبتی با ااهلی داشته و احتمال انتقال این 
سه نفر به لیگ ستارگان بسیار بااتر است. البته این احتمال وجود دارد که تا 
پایان فصل جاری به این تعداد اضافه شــود، اما انتقال سه بازیکن حال حاضر 
لیگ برتر ایران به لیگ ســتارگان قطر تا این لحظه تقریبا قطعی شده است.

 كنایه به تاج به خاطر پاداش جنجالی فوتسال بانوان
فدراســیون قبلی درآمد عمده خود را به مارک ویلموتس بلژیکی داد.

 سه سال قبل بعد از قهرمانی تیم ملی فوتسال بانوان ایران در آسیا اعام 
شــد به آنها 22 میلیون پاداش پرداخت می شــود. بعد از ســه سال با کسر 
مالیات 19 میلیون و 800 هزارتومان به ملی پوشــان پاداش داده شد که این 

مسئله با نارضایتی بازیکنان همراه بود.
امــروز شــهناز یاری ســرمربی تیم ملــی فوتســال بانــوان در این باره 
گفــت: »متاســفانه به عنــوان مختلف تیم ملــی را در اولویت قــرار نداند 
تــا پــاداش را پرداخت کننــد. به بازیکنان قــول هایی داده شــد. فکر می 
کنــم خســتگی در تن بچه ها مانــد. البته گایه از کادر جدید فدراســیون 
نیســت، بلکــه از مدیران قبلی اســت. آقــای عزیزی خــادم رئیس جدید 
 فدراســیون و خانــم موســوی نایــب رئیس شــان در کمتــر از 50 روزی

 که در فوتبال بوده اند ســریعا پاداش ها را پرداخت کردند. این کار ارزشمند 
بود.«

او در پاســخ به این ســوال که آیا پول ها را به ویلموتس دادند و به شــما 
چیزی نرســید، با کنایه گفت: »نظری در ایــن باره ندارم. مردم همه چیز را 
در این باره می دانند. شــاید حرفم تکرار شود. اگر بچه ها گایه ای دارند به 
خاطر چیزهایی بوده که دیده اند. امیدوارم در فدراســیون جدید دیگر شاهد 

این تبعیض ها نباشیم.«

 شادی گل جنجالی مهاجم النصر مقابل فواد
شــادی گل »عبدالرزاق حمداه« مهاجم تیم النصر عربستان بعد از گلزنی 

به فواد ایران جنجال زیادی به پا کرده است.
 تیــم فوتبال فواد ایــران در چهارمین دیدار خود در مرحله گروهی لیگ 

قهرمانان آســیا برابر النصر عربستان با دو گل شکست خورد.
گل دوم النصر توســط عبدالرزاق حمداه مهاجم مراکشــی به ثمر رساند. 
حمداه بعد از گلزنی به ســمت یکی از دوربین های کنار زمین رفت و با قرار 
دادن دست هایش روی گوش و دهان خود، منتقدانش را به سکوت دعوت کرد.

این ســبک از شــادی گل جنجال زیادی بین هواداران النصر و رسانه های 
عربستانی به پا کرده است.

سایت »کوره نیوز« عربستان برای این شادی گل تیتر زده است: »حمداه 
منتقــدان خود را با یک گل تاریخی خاموش می کند«.

حمداه با گلی که در دیدار با فواد به ثمر رساند، تعداد گل های خود را در 
لیگ قهرمانان آسیا در مجموع به عدد 21 افزایش داد تا رکورد بیشترین گلزنی 
در لیگ قهرمانان را در میان بازیکنان مراکشــی از آن خود کند. این مهاجم 
پیش از این با تیم های قطری و چینی هم در لیگ قهرمانان حضور یافته بود.

دارنده 2 مدال طای زیر 23 سال جهان و 2 طای بزرگساان آسیا تاکید 
کرد: اگر اتفاق خاصی نیفتد، تیم ملی کشتی آزاد در المپیک توکیو می تواند 

نتایج بهتری نسبت به دوره های قبل بگیرد و موفق تر عمل کند.
کامران قاسمپور، درباره عملکردش در رقابت های قهرمانی آسیا و کسب 
مــدال طای این رقابتها، اظهار کرد: خدا را شــکر عملکــرد خوبی در این 
مسابقات داشتم و موفق شدم در نهایت به مدال طا برسم. با وجودیکه برای 
اولین بار بود در یک رویداد رســمی در وزن 92 کیلوگرم کشتی می گرفتم، 

از عملکردی که داشتم راضی ام.
دارنده 2 مدال طای زیر 23 ســال قهرمانی جهــان، افزود: حریفانم بد 
نبودند اما با اختاف موفق به شکستشان شدم. کشتی گیرانی که در رقابت 
های گزینشی المپیک کشتی گرفته بودند در آسیایی هم حاضر شدند و در 
مجموع بد نبودند. خدا را شکر با تمریناتی که پشت سر گذاشته بودم، شرایط 

خوبی داشتم و به نتیجه ای که می خواستم رسیدم.
وی درباره تمجید صادق گودرزی نایب قهرمان المپیک از او بخاطر سبک 
مبارزاتش، گفت: آقا صادق به بنده لطف دارد و از او تشکر می کنم. من از دوران 
نوجوانی با این سبک کشتی گرفتم و اینطور یاد گرفتم که زیرگیری کنم و 

عقب نکشم. همیشه سعی کردم کشتی خودم را بگیرم و هجومی کار کنم.
قاسمپور در پاسخ به این سوال که آیا قصدی برای حضور در وزن المپیکی 
97 کیلوگرم دارد یا خیر، خاطرنشان کرد: فعا وزنم برای 97 کیلوگرم پایین 
است و اگر حرفه ای بخواهیم نگاه کنیم، کار سختی است. به این موضوع فکر 
نکردم و فعا چنین قصدی ندارم.آزادکار وزن 92 کیلوگرم ایران، با اشاره به 
قهرمانی تیم ملی در مسابقات قهرمانی آسیا، گفت: یکی دو کشتی گیر دیگر 

ما نیز می توانستند مدال طا بگیرند اما یکی دو اشتباه باعث شد به حقشان 
نرسند. مدال های طایمان می توانست بیشتر شود. در مجموع عملکرد تیم 
ملی خوب بود و توانســتیم بار دیگر عنوان قهرمانی آســیا را بدست بیاویم. 
آزادکاران هم در تورنمنت بلغارستان و هم گزینشی المپیک و قهرمانی آسیا 
نمایش خیلی خوبی داشتند و امیدوارم تیم ملی در رویدادهای پیش رو نیز 

موفق باشد.
وی در پاســخ به این سوال که بســیاری او را شایسته حضور در المپیک 
می دانند اما هم وزن شدن با حسن یزدانی مانع این اتفاق شده است، گفت: 
به هر حال کشتی همین است و ممکن است یکسری اتفاقات بیفتد. باید با 
شــرایط کنار بیاییم و اینطور نباشد که بخواهیم جا بزنیم.قاسمپور در پایان 
درباره پیش بینی خود از نتایج تیم ملی در المپیک توکیو، خاطرنشان کرد: 
امیدوارم تیم ملی به بهترین نتیجه برســد. با این نگاهی که کادر فنی دارد، 
فکر می کنم تیم ملی در المپیک توکیو عملکرد بسیار خوبی داشته باشد. به 
نظــر من اگر اتفاق خاضی نیفتد، تیم ملی در این دوره می تواند متفاوت از 
دوره های پیش در المپیک نتیجه بگیرد و نتایج بهتری را رقم بزند. از مردم 

می خواهم برای موفقیت تیم ملی در المپیک توکیو دعا کنند.

كشتى آزاد در توكیو مى تواند بهتر از قبل نتیجه بگیرد

 
 تحول در وزنه برداری زنان ايران قابل تحسین است 

 دبیرکل فدراسیون جهانی وزنه برداری گفت: وقتی 
از پیشــرفت وزنه برداری ایران صحبت می شود، به این 
نکته تاکید می کنم که این دختران با چهار سال تجربه 
با قهرمانان بزرگی از ژاپن، چین و دیگر کشــورها رقابت 

کرده و این موضوع قابل تحسین است.
»محمد جلود« با بیان اینکــه تحول در وزنه برداری 
ایران قابل انکار نیست اظهار کرد: چه کسی باور می کند 
که دختران وزنه بردار ایران با 2 سال تجربه با بزرگانی از 
ژاپن،  چین، ازبکستان و کشورهای دیگر رقابت کنند. این 
یک تحول در ورزش و سرعت این تحول زیاد است. این 
کار جای تحسین دارد و می تواند به موفقیت های بزرگی 
ختم شــود. وزنه برداری ایران در آغاز راه است و می تواند 

به اهداف بزرگی در بخش زنان برسد.
تغییر و تحول در فدراسیون بین المللی وزنه برداری یکی 
دیگر از مباحث مورد نظر دبیر کل iwf  بود. او در این زمینه 
گفت: قبل از اینکه مدیران ارشد فدراسیون جهانی انتخاب 
شوند باید اساسنامه این فدراسیون در کنگره تصویب شود. 

ما برای تدوین اساســنامه از تمام کشــورهای عضو نظر 
خواستیم و پیشنهادات را نیز می پذیریم. بعد از دریافت 

پیشــنهادات، پیش نویس تدوین و در اختیار کشورهای 
عضو قرار می گیرد. بعد از بررسی نهایی در کنگره عمومی 

در اساسنامه تصویب و در اختیار مردم قرار می گیرد.
او ادامــه داد: در ماه اکتبر ســاز و کارهای مربوط به 
انتخابات برگزار خواهد شد و تا در نهایت بتوانیم رییس 

این فدراسیون را انتخاب کنیم.
جلود با اشاره به تهدید کمتیه بین المللی المپیک نیز 
ابــراز کرد: بله IOC انتظاراتــی از ما دارد که باید برآورده 
کنیم. المپیک توکیو برای رشته وزنه برداری خیلی مهم و 
نسبت به ادوار گذشته حساسیت بیشتری روی آن است 
و امیدوارم تست مثبت دوپینگ در توکیو نباشد که نظر 
کمیته بین المللی المپیک را بر گرداند. دوپینگ به خط 

قرمز ما و کمیته بین المللی المپیک تبدیل شده است.
دبیرکل فدراسیون بین المللی وزنه برداری در پایان با 
اشــاره به شانس آسیایی ها برای تصاحب کرسی  ریاست 
فدراسیون بین المللی تصریح کرد: چرا که نه ما هم تاش 
می کنیم. همانگونه که ورزشــکاران در روی تخته برای 
رسیدن به مدال  تاش می کنند ما نیز برای رسیدن به 

صندلی ریاست و کرسی های دیگر تاش خواهیم کرد.

 
برگزاری شهرآورد ۹۵، در زمان مقرر 

سازمان لیگ فوتبال ایران، تصمیمی مبنی بر تغییر 
زمان دیدار برگشت تیم های فوتبال پرسپولیس و استقال 
ندارد و بر اساس برنامه اعام شده قرار است این مسابقه 
22 اردیبهشت ماه سال جاری در چارچوب رقابت های 

هفته 23 لیگ برتر فوتبال ایران برگزار شود.
 نیم فصل اول بیستمین دوره لیگ برتر فوتبال ایران، 
استقالی ها برگزاری شهرآورد 94 با پرسپولیس را منوط 
به برابر شــدن تعداد دیدارهای دو تیم کردند و سازمان 
لیگ را از این بابت تحت فشــار قرار دادند؛ اتفاقی مشابه 
این بار پیش از شهرآورد 95 برای پرسپولیسی ها رخ داده و 
تهدید کرده اند در صورت برابر نشدن دیدار دو تیم، مقابل 

آبی پوشان به میدان نمی روند.
در نیم فصل اول بیستمین دوره لیگ برتر فوتبال ایران 
به دلیل درخواست مسئوان باشگاه پرسپولیس که عازم 
مسابقات آسیایی بودند، این دیدار با تعویق روبرو و موجب 
شد تعداد دیدار تیم های فوتبال استقال و پرسپولیس 
در شــرایط نابرابری قرار گیرد؛ مسئله ای که با واکنش 
باشگاه استقال همراه و اعام شد تا زمانی که دیدارهای 
پرسپولیس برابر نساجی، ذوب آهن و سپاهان برگزار نشود 
و تعداد دیدارهای دو تیم در شرایط برابر قرار نگیرد، مقابل 
پرسپولیس به میدان نخواهند رفت.حال چالشی مشابه در 
نیم فصل دوم لیگ برتر گریبان سازمان لیگ را گرفته و 

به دلیل تعویق دیدار تیم های فوتبال صنعت نفت آبادان 
و استقال تهران، دو تیم پرسپولیس و استقال در شرایط 
نابرابر از نظر تعداد بازی قبل از شــهرآورد پایتخت قرار 
گرفته اند و پرسپولیس اعام کرده اگر عدالت و مساوات 
در مورد تعداد برابر بازی برقرار نشــود، پرسپولیس وارد 
شهرآورد 95 نخواهد شد.بر اساس پیگیری خبرنگار ایسنا، 
طبق قانون، سازمان لیگ فوتبال ایران مکلف به برگزاری 
رقابت ها در شرایط برابر از نظر تعداد در دو هفته پایانی 
است و اجباری در رابطه با سایر رقابت های برگزار شده 
در طول فصل ندارد و با توجه برنامه لیگ قهرمانان آسیا و 
اردوی پیش روی تیم ملی فوتبال ایران به منظور برگزاری 

رقابت های مقدماتی جام جهانی، شــرایط برای تغییر و 
جابجایی مسابقات نیست و در نهایت قرار است ابتدا دیدار 
تیم های فوتبال پرسپولیس و استقال برگزار و در مورد 
زمان برگزاری دیدار تیم های فوتبال صنعت نفت آبادان و 
استقال تهران به عنوان دیدار معوقه از سری رقابت های 
هفته بیستم لیگ برتر، بعدا تصمیم گیری شود و امکان 
برگزاری این مسابقه در هفته های بعدتر وجود دارد.باید 
خاطرنشان کرد که دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و 
استقال تهران قرار است 22 اردیبهشت ماه سال جاری 
ساعت 21:30 در ورزشگاه آزادی در چارچوب رقابت های 

هفته 23 لیگ برتر فوتبال ایران برگزار شود.

قرار اســت طی هفته جاری نشستی پنج جانبه با حضور نماینده کمیته 
بین المللی المپیک برگزار شــود تا در مورد تماشــاگران داخلی بازی های 
المپیک و تعداد آنها بحث و بررســی شــود. در فاصله سه ماه باقی مانده تا 
المپیک توکیو برخی پرسش ها پیرامون این بازی ها همچنان بدون پاسخ 
هستند و همین مسئله ابهامات آنها را بیشتر کرده است؛ از جمله مواردی 
که در مورد تماشاگران مطرح است و چگونگی پذیرفتن آنها برای تماشای 
بــازی ها.البته دو ماه پیش برگزارکننــدگان تصمیم گیرندگان بازی های 
المپیک توکیو در نشســت آناین خود، کنار گذاشتن تماشاگران خارجی 
از این بازی ها را مصوب کردند اما چالش آنها در مورد تماشــاگران داخلی 
همچنان ادامه دارد تا آنجا قرار اســت طی روزهای آینده بحث و بررســی 
 Kyodo های تکمیلی در این زمینه را ادامه دهند. بر اســاس اعام ســایت
news و طبق آنچه خانم »ســیکو هاشــیموتو« فاش کرده، قرار است طی 

هفته جاری نشستی با محوریت این موضوع برگزار شود.
وی که ریاست کمیته برگزاری المپیک توکیو را بر عهده دارد اعام کرده 
که نشست مورد نظر با حضور خودِ وی همراه با نمایندگان کمیته بین المللی 

المپیک )IOC(، و سه برگزارکننده دیگر یعنی نمایندگان کمیته بین المللی 
پارالمپیک،  دولت های کانشهرهای مرکزی و توکیو برگزار خواهد شد.

 در این نشســت پنــج جانبه که به صــورت آناین برگزار می شــود 
»تماشاگران داخلی و اینکه چه تعداد از آنها به مکان بازی ها اجازه ورود پیدا 

کنند« یکی از مهمترین موضوعاتی خواهد بود که به بحث گذاشته می شود.
خانم »هاشــیموتو« در مورد مســئله تماشــاگران گفته است که قصد 
دارد تــا پایــان ماه جاری طرح کلی موضوع را ترســیم کند. در عین حال 
وی این مســئله را هم مورد توجه قرار داده است که احتمال دارد در مورد 
تماشاگران تصمیم نهایی تا اواخر ماه ژوئن اتخاذ نشود چرا که این مسئله 
نیــاز به نظارت دقیق بر وضعیت کرونــا و عفونت ها در ژاپن دارد. اهمیت 
موضوع تماشــاگران داخلی المپیک و تصمیم گیری در مورد آنها به خاطر 

شرایط کرونایی ژاپن است. 
در همین راستا و به منظور کمک به جلوگیری از شیوع ویروس، ممکن 
است کمیته برگزاری بازی های المپیک تعداد رویدادهای آزمایشی را هم 

کاهش دهد. 
حتی در مورد مســابقات آزمایشی دوومیدانی تصمیم به برگزاری بدون 
تماشاگر گرفته شده است. این رقابت قرار است 9 می در استادیوم ملی توکیو 
برگزار شود. پیش از این قرار بود این رویداد 20 هزار تماشاگر داشته باشد 
اما طبق تصمیم گیری جدید مسابقت پشت درهای بسته برگزار می شود. 

ترديد ژاپنى ها در مورد حضور تماشاگران داخلى
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پیامبر اكرم )ص( :

طوبی للِزّاهِدینَ فِي الدُنیا ، الرّاغِبینَ 
فِي اآخِرَةِ ، الذَینَ اتخََذوا أرضَ الّ 
بسِاطا ، وترُابهَا فِراشا ، وماءَها طیبا 

، وَاتخََذُوا الكِتابَ شِعارا ، وَالدُعاءَ لِّ 
دِثارا .

خوشا به حال آنان كه از دنیا دل 
بركَنْده اند و به آخرت، دل بسته اند ؛ 
همانان كه زمین خدا را فرشِ خود، 

خاكش را بستر، آبش را خوراكِ گوارا 
و قرآن را جامه زیرین، دعا به ]درگاه [
خدا را جامه رویین خویش ساخته اند.

اأمالي للطوسي : ص 532 ح ۱۱62

 دار                          233,3۰۰ 
یورو                          279,78۰ 
 پوند انگلی                334,۱7۰

 درهم امارات                65,9۰۰   
 لیر تركیه                     28,9۰۰
 سكه امامی           ۱۰۰,76۰,۰۰۰
 بهار آزادی             ۱۰۰,۰۰9,۰۰۰
 نیم سكه               57,5۰۰,۰۰۰

 ربع سكه               37,5۰۰,۰۰۰ 
 سكه گرمی             2۰,5۰۰,۰۰۰
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تفاوت تاكتیک لمپارد و توخل را ببینید!

فناوری
 ركورد جهانی گینس در پرواز همزمان پهپادها شكسته شد

یک شرکت خودروساز آسیایی در یک حرکت تبلیغاتی موفق شد رکورد پرواز 
همزمان پهپادها را در جهان بشــکند که در عین حال نشان دهنده پیشرفت 

این فناوری است.
 به نقل از انگجت، نمایش های پهپادها به سرعت و به شکل روزافزونی در حال 
تبدیل شدن به یک ابزار تبلیغاتی برای افراد و شرکت هایی هستند که می خواهند 
توجهات را به سوی خود جلب کنند و شرکت »جنسیس« زیرمجموعه شرکت 

خودروسازی »هیوندای« این را خیلی خوب می داند.
»جنسیس« با شکستن رکورد جهانی گینس برای پرواز بیشترین وسایل نقلیه 
هوایی بدون سرنشــین موجود در هوا، ورود خود به بازار کشور چین را جشن 
گرفت. در این نمایش از 3 هزار و 281 پهپاد برای نمایش لوگوی »جنسیس« 

در آسمان شانگهای استفاده شد.
این حرکت یک پیشرفت قابل توجه نسبت به رکورد قبلی است که دست 
یک شرکت فناور چینی بود. این شرکت موفق شده بود 3 هزار و 51 پهپاد را 
در ماه ســپتامبر سال 2020 به طور همزمان به پرواز درآورد که به نوبه خود، 
رکورد ثبت شــده توسط روس ها با پرواز همزمان 2200 پهپاد را که چند روز 

قبل از آن ثبت شده بود، شکست.
شــرکت آمریکایی »اینتل« نیز که در نمایش های پهپادی مشــهور است، 
آخریــن بار ادعا کرد که 2 هزار و 66 پهپاد را در ژوئیه 2018 بر فراز کالیفرنیا 

به پرواز درآورده است.
نمایش هایی از این دست معمواً به یک نرم افزار رقص آرایی و تصویرسازی 
تکیه می کنند که به پهپادها می گوید چگونه بدون برخورد با یکدیگر، اشکال 

خاصی را تشکیل دهند.
این رکوردشکنی به عنوان یک حرکت تبلیغاتی اتفاق افتاده است و تعجب 
آور نخواهد بود اگر یک شــرکت دیگر در آینده ای نه چندان دور روی دســت 
»جنسیس« بلند شود. این نشان می دهد که طی چند سال گذشته نمایش های 
پهپادی پیشرفت کرده اند و به راحتی می توانند رقابت بین شرکت های مصمم 

به استفاده از آنها را گرم کنند.

 روش جدید دانشگاه »ام آی تی« برای تصویربرداری واضح از 
ذرات ویروس

پژوهشگران »دانشگاه ام آی تی«، یک روش جدید تصویربرداری را ارائه داده اند 
که می تواند ذرات ویروس را با وضوح باا نشان دهد.

 به نقل از نانومگزین، مهندســان دانشــگاه »ام آی تی«)MIT( با استفاده از 
میکروســکوپ های نوری معمولی، روشــی را برای تصویربرداری از نمونه های 
بیولوژیکــی در مقیاس 10 نانومتر ابداع کرده اند که به آنها امکان می دهد تا از 

ویروس ها و مولکول های زیستی تصویربرداری کنند.
 )expansion microscopy(»این روش جدید، بر »میکروسکوپ انبســاطی
مبتنی است که جاسازی نمونه های بیولوژیکی در هیدروژل و سپس گسترش 
آنها پیش از تصویربرداری با میکروسکوپ را شامل می شود. پژوهشگران برای 
آخرین نسخه این روش، نوع جدیدی از هیدروژل را ابداع کردند که پیکربندی 
یکنواخت تری را حفظ می کند و امکان دقت بیشــتری را در تصویربرداری از 

ساختارهای کوچک فراهم می آورد.
»ادوارد بویدن«)Edward Boyden(، استاد دانشگاه ام آی تی و از پژوهشگران 
ایــن پروژه گفت: این درجه از دقت می تواند دریچه ای برای بررســی تعامات 

اساسی مولکولی باشد که زندگی را ممکن می کنند.
وی افــزود: اگــر بتوانید مولکول ها را به صورت انفرادی ببینید و نوع آنها را 

تشخیص دهید، پس در واقع در حال نگاه کردن به ساختار زندگی هستید. 
از زمان انجام شــدن نخســتین آزمایش بویدن در سال 2015، بسیاری از 
آزمایشگاه های سراسر جهان، استفاده از میکروسکوپ انبساطی را آغاز کرده اند. 
پژوهشــگران با استفاده از این روش، نمونه های خود را پیش از تصویربرداری، 

تقریبا چهار برابر بزرگ می کنند.
 این کار به آنها امکان می دهد تا تصاویری با وضوح باا را بدون نیاز به تجهیزات 
پرهزینه تولید کنند. آزمایشگاه بویدن، روش هایی را نیز برای برچسب گذاری 
پروتئین ها، آران ای و سایر مولکول های موجود در نمونه ابداع کرده است تا بتوان 

از آنها پس از انبساط، تصویربرداری کرد.
بویدن ادامه داد: صدها گروه در حال استفاده از میکروسکوپ انبساطی هستند. 
تقاضا برای یک روش ساده و کم هزینه تصویربرداری نانو، به وضوح وجود دارد. 
سوال این است که چقدر می توانیم در این زمینه خوب باشیم و آیا می توانیم به 
دقت بررسی انفرادی مولکول برسیم. دلیل وجود چنین پرسش هایی این است که 
می خواهیم به وضوحی دست پیدا کنیم که به ساختارهای اساسی زندگی برسد.

روش های دیگر مانند میکروسکوپ الکترونی و فراتفکیک پذیری، وضوح باایی 
را ارائه می دهند اما تجهیزات مورد نیاز، هزینه زیادی دارند و به صورت گسترده 
در دسترس نیستند. میکروسکوپ انبساطی، امکان تصویربرداری وضوح باا را 

با میکروسکوپ نوری معمولی امکان پذیر می کند.
آزمایشگاه بویدن در مقاله ای که در سال 2017 منتشر کرد، وضوح حدود 20 
نانومتر را با استفاده از فرآیندی نشان داد که در آن نمونه ها پیش از تصویربرداری، 
دو برابر گســترش می یابند. این روش، بر یک پلیمر جاذب مبتنی است که از 
سدیم پلی اکریات ساخته می شود. این ژل ها در معرض آب متورم می شوند اما 
یکی از محدودیت های آنها این است که از نظر ساختار یا چگالی، کاما یکنواخت 
نیستند. این بی نظمی، تغییرات کوچکی را در شکل نمونه هنگام انبساط آن به 

وجود می آورد که دقت قابل دستیابی را محدود می کند.
tetra-(»پژوهشگران برای غلبه بر این مشکل، ژل جدیدی موسوم به »تتراژل

gel( ابداع کردند که ساختار قابل پیش بینی تری را شکل می دهد. آنها با ترکیب 

مولکول هــای چهار وجهی »پلی اتیلن گلیکول«)PEG( و ســدیم پلی اکریات 
توانســتند ساختاری مشبک ایجاد کنند که نســبت به هیدروژل های سدیم 

پلی اکریات که پیشتر استفاده می کردند، یکنواخت تر است.
پژوهشگران، دقت این روش را با به کار بردن آن در ذرات »ویروس  هرپس 
سیمپلکس HSV(»1-1( نشان دادند که شکل کروی متمایزی دارد. پژوهشگران 
پس از انبساط ذرات ویروس، شکل های به دست آمده را با شکل های به دست 
آمده از میکروسکوپ الکترونی مقایسه کردند و دریافتند که میزان تغییر شکل این 
ذرات، کمتر از آن چیزی است که در نسخه های پیشین میکروسکوپ انبساطی 
وجود دارد و امکان دستیابی به دقت حدود 10 نانومتر را برای آنها فراهم می کند.

»رویشوان گائو«)Ruixuan Gao(، از پژوهشگران این پروژه گفت: ما می توانیم 
نحوه آرایش این پروتئین ها را هنگام انبســاط آنها مورد بررســی قرار دهیم و 
میزان نزدیک بودن آنها را به شکل کروی ارزیابی کنیم. ما آنها را به این صورت 

اعتبارسنجی کردیم و به تعیین این موضوع پرداختیم که با چه اطمینانی می توانیم 
ساختار نانوشکل ها و آرایش مکانی این مولکول ها را حفظ کنیم.

 نور خورشــید ویروس كرونا را 8 برابر سریع تر از آنچه تصور 
می شد خنثی می كند

یک تحقیق جدید نشان می دهد که نور خورشید قادر است ویروس کووید-19 
را هشت برابر سریع تر از آنچه تاکنون تصور می شد، خنثی کند.

به نقل از آی ای، محققان دانشگاه »سانتا باربارا«، دانشگاه ایالتی »اورگان«، 
دانشــگاه »منچستر« و موسســه فناوری فدرال زوریخ سوئیس)ETH( پس از 
اینکه دریافتند جدیدترین مطالعه در مورد توانایی نور خورشید در خنثی سازی 
ویروس کرونا با نام علمی »SARS-CoV-2« دقیق نیست، خواستار بررسی دقیق 

این موضوع شدند.
این تیم داده های یک مطالعه انجام شده در ژوئیه سال 2020 را که حاکی 
از توانایی غیرفعال کردن سریع ویروس کرونا توسط نور خورشید بود، در یک 
آزمایشــگاه آزمایش کردند. آنها متوجه شدند که ویروس کرونا در آزمایشات، 

هشت برابر سریع تر از آخرین مدل نظری پیش بینی شده غیرفعال می شود.
»پائولو لوزاتو-فیگز« استاد مهندسی مکانیک و نویسنده اصلی این مطالعه 
از دانشــگاه »سانتا باربارا« گفت: این تئوری فرض می کند که غیرفعال سازی 
ویروس کرونا توسط آسیب رسانی نور خورشید به RNA ویروس محقق می شود.

با این حال، تیم تحقیق احساس کرد که غیرفعال سازی RNA توسط اشعه 
ماوراء بنفش از نوع »UV-B« ممکن است تمام ماجرا نباشد. دانشمندان حدس 
زدند که مکانیسم دیگری غیر از غیرفعال سازی RNA توسط اشعه UV-B مانند 

اشعه UV-A که جزو کم انرژی تر نور خورشید است نیز دخیل باشد.
پرتوهای مختلفی در نور خورشید وجود دارد. اشعه هایی که بیشترین آسیب 
را برای پوست ما دارند، اشعه ماوراء بنفش )UV( نامیده می شوند. دو نوع اساسی 
 »UVA« و »UVB« از اشعه ماوراء بنفش وجود دارد که به سطح زمین می رسند و
نام دارند. اشعه UVB مسئول ایجاد آفتاب سوختگی است. اشعه UVB همچنین 

بیشترین نقش را در ایجاد سرطان های پوست دارد.
 UVA نیز در تشکیل سرطان پوست نقش دارد. عاوه بر این، اشعه UVA اشعه
عمیق تر درون پوست نفوذ می کند و در پیری زودرس پوست از جمله تشکیل 
  UVA چین و چروک نقش بیشــتری دارد. در نور خورشــید تقریباً 500 برابر

بیشتری نسبت به UVB وجود دارد.
»فیگــز« توضیح داد: مردم تصور می کنند کــه UVA تأثیر زیادی ندارد، اما 
ممکن است با برخی از مولکول های موجود در محیط برهم کنش داشته باشد. 
این مولکول ها به نوبه خود می توانند با ویروس کرونا در تعامل باشــند و باعث 

تسریع غیرفعال شدن آن شوند.
وی افزود: بنابراین دانشمندان هنوز نمی دانند دقیقا چه خبر است. تجزیه و 
تحلیل ما نشان می دهد که به آزمایش های بیشتری برای آزمایش جداگانه اثرات 

طول موج های مشخص نور و توانایی تعامل آنها با ویروس نیاز است.
اگر مشخص شود که UVA قادر به غیرفعال سازی ویروس کرونا است، این 
موضوع می تواند بســیار مثمر ثمر باشد، زیرا اکنون انواع مختلفی از امپ های 
ال ای دی ارزان قیمت وجود دارند که حتی از نور طبیعی خورشــید نیز قوی تر 
هستند و می توانند برای خنثی سازی محیط از ویروس کرونا استفاده شوند. اشعه 
UVA همچنین می تواند به طور بالقوه برای تقویت اثر سیستم های فیلتراسیون 

هوا با خطر نسبتاً کم برای سامتی انسان مورد استفاده قرار گیرد.

 سحابی »پرده« از نگاه تلسكوپ فضایی »هابل«
 Wide Field Camera(« 3 تلسکوپ فضایی »هابل« با کمک »دوربین میدان باز

3( خود موفق به ثبت تصویر بی نظیری از یک سحابی شده است.
به نقل از تک اکسپلوریست، تلسکوپ فضایی هابل ناسا/ آژانس فضایی اروپا 
با اســتفاده از »دوربین میدان باز 3 » خود تصویری شــگفت انگیز از سحابی 
پرده)Veil Nebula( که در فاصله حدود 2100 سال نوری از زمین و در صورت 
فلکی ماکیان قرار دارد، ثبت کرد. اگرچه گفتنی است در برخی موارد این سحابی، 
حلقه ماکیان نیز نامیده می شود. سحابی پرده یک بازمانده ابرنواختر است که 
بقایای در حال گسترش آن در اثر انفجار ستاره ای ایجاد شده  و نور آنها نیز پنج 

هزار تا 10 هزار سال پیش به سیاره زمین رسیده اند.
حلقه ماکیان) Cygnus Loop( یک بازمانده ابرنواختر بزرگ در صورت فلکی 
ماکیان است. برخی از قوس های این حلقه با نام سحابی پرده شناخته می شوند.

در این تصویر از تکنیک های پردازشی جدید استفاده شده است و این کار 
جزئیات رشته های ظریف و گاز یونیده سحابی به زیبایی قابل مشاهده است.

سحابی پرده همچنین در فهرست اجرام »کالدول هابل«)مجموعه ای از اجرام 
نجومی که توسط هابل به تصویر کشیده شده( قرار دارد و ستاره شناسان آماتور 

نیز می توانند آن را در آسمان شب مشاهده کنند.

 اندازه گیری نبض با تلفن هوشمند
گروهی از دانشــمندان »دانشگاه واشنگتن« روش جدیدی را برای ردیابی 
سامت افراد با استفاده از دوربین های گوشی هوشمند یا رایانه افراد ابداع کرده اند.

 به نقل از تک اکسپلوریست، یک شخص می تواند از نبض و سیگنال تنفس 
خود تنها با گرفتن یک فیلم لحظه ای از صورت خود آگاه شود.

این سیســتم با استفاده از فناوری یادگیری ماشین تغییرات نامحسوس در 
نحوه انعکاس نور صورت شخص را ضبط می کند چرا که این موضوع با تغییر 
جریان خون در بدن فرد مرتبط است. سپس می تواند نبض و نرخ تنفس فرد 

را اندازه گیری کند.
»شین لو«)Xin Liu( نویسنده اصلی این مطالعه گفت: یادگیری ماشین در 
طبقه بندی تصاویر بسیار خوب عمل می کند. اگر یک سری عکس از گربه ها به 
آن نشان دهید و سپس به او بگویید گربه ها را در تصاویر دیگر پیدا کند، می تواند 
این کار را انجام دهد. اما برای اینکه یادگیری ماشین در سنجش سامت از راه 
دور نیز مفید باشد ما به سیستمی نیاز داریم که بتواند موارد خاصی در ویدیو 
که می تواند اطاعات فیزیولوژیکی مانند نبض را نشان دهد، شناسایی و آن را 
اندازه گیری کند. از آنجا که بدن هر شــخص با دیگری فرق دارد بنابراین این 
سیستم باید بتواند به سرعت با امضای فیزیولوژیکی منحصر به فرد هر فرد سازگار 
شود و این را از سایر تغییرات مانند شکل ظاهری و محیطی که دارد جدا کند.

در مرحله اولیه، دانشمندان این سیستم را با یک مجموعه داده آموزش دادند 
که شامل هر دو فیلم از چهره افراد و اطاعات »حقیقت زمینه ای« بود. نبض و نرخ 
تنفس هر فرد با ابزارهای استاندارد در این زمینه اندازه گیری می شود. با استفاده 

از داده های مکانی و زمانی از فیلم ها ، سیستم عائم حیاتی را تعیین می کند.

نســخه ی 6 چرخ خودروی آف رود و شاسی بلند جیپ گادیاتور مجهز به 
پیشــرانه ی خورجینی هشت سیلندر شورولت LS3 با قدرت 500 اسب  بخار 

در یک آگهی فروش مشاهده شد.
جیپ گادیاتور خودرویی اســت که در ســال های 1962 تا 1970 توسط 
شــرکت خودروسازی جیپ تولید شد و در ســال 2020 نسخه ی آف رود آن 
براســاس جیپ رانگلر به تولید رسید. به گزارش Carscoops، نسخه ای کاما 
اصاح شده از جیپ گادیاتور اخیرا برای فروش در بازار خودروهای دست دوم 
فلوریدا ظاهر شد و اگرچه به نظر می رسد آگهی فروش آن حذف شده است؛ 

اما هنوز جای بحث دارد. 
نسخه ی یادشــده گادیاتور »6x6G So Flo Jeeps SF« لقب گرفته است 

و به نظر می رســد مانند سایر مدل هایی نیست که قبا با آن رو به رو شده ایم. 
از جملــه نکات در خور توجه در این خودرو می توان به افزایش طول اشــاره 
کرد و اکنون دارای سه محور و 6 چرخ است که همه ی آن ها محرک هستند. 
رینگ ها ساخت یک شرکت خدمات پس از فروش هستند که در استیک های 

مخصوص رانندگی در گل وای قرار گرفته اند.
مجموعه دیگری از تغییرات در این جیپ گادیاتور وجود دارد که به آن ها 
اشــاره می کنیم. به عنوان مثال، کل قســمت بیرونی خودرو با اپوکسی مقاوم 
در برابر خراش مخلوط با فیبر کوار )Kevlar( با ضخامت یک شــانزدهم اینچ 
پوشانده شده، پروفیل جلوی آن از جلوپنجره و چراغ های جلوی یدکی ساخته 

شده است و شیشه جلو خودرو ضخامت زیادی دارد.
تغییرات در بخش عقب ادامه می یابد و شــامل کفی کشــیده با ریل های 
جدید و فضای کافی برای حمل رینگ و اســتیک یدکی می شود. درحالی که 
فضای داخل کابین خودرو از چرم قرمز و سیاه پوشیده شده و ارتفاع سواری 

پنج اینچ افزایش یافته است.
افرادی که این خودروی عجیب را ساخته اند، به تغییرات برای زیبایی جیپ 
گادیاتور اکتفا نکرده اند. آن ها همچنین پیشرانه ی V8  شورولت LS3 را در زیر 

کاپوت جاسازی کرده اند که 500 اسب  بخار قدرت تولید می کند.
خودروی یادشده با قیمت درخواستی 175 هزار دار برای فروش از طریق 
جیمز ادیشــن آگهی شده بود اما در زمان نوشتن این متن، از فهرست فروش 
حذف شــد؛ به این دلیل که جیپ گادیاتور 6 چرخ فروخته شد یا فروشنده 

تصمیم گرفت فروش آن را در جای دیگری امتحان کند.

جیپ گادياتور شش  چرخ مجهز به پیشرانه شورولت رؤيت شد

هدست واقعیت تركیبى فوق پیشرفته ی اپل ۳۰۰۰ دار قیمت خواهد داشت

اولین خودروی مســابقه ی پرنده ی الکتریکی جهان رونمایی شد.   به نقل 
از دیلی میل، این خودروی پرنده با حداکثر ســرعت 75 مایل برســاعت)120 
کیلومتر برساعت( و شتاب دهنده های اکتاکوپتر)octocopter( با هشت چرخانه، 

در اواخر سال جاری در مسابقاتی جدید شرکت خواهد کرد.
شــرکت Alauda Aeronautics که ســازنده ی این ماشین است می گوید: 
این وســیله که نامش ایراسپیدر)Airspeeder(است در این مرحله توسط یک 
نفر با کنترل از راه دور هدایت می شود و می تواند به صورت عمودی از زمین 
بلند شــود و به همین صورت نیز فرود بیاید. اولین ورود این وسیله به دنیای 
مســابقات با کنترل از راه دور برای انجام مجموعه ای از مسابقات تحت عنوان 
»بستر آزمایشی فناوری« خواهد بود و سپس مسابقات سال 2022 با سرنشین 

انجام خواهد شد.
این ماشــین پرنده برای مدت سه سال در حال توسعه بوده است و بخشی 
از برنامه ی ایجاد ورزشی است که بتواند انقابی در زمینه ی حمل و نقل هوای 
پاک ایجاد کند. شرکت سازنده ی آن که در استرالیا مستقر است قصد دارد تا 

پیش از آغاز مسابقات 10 خودروی برقی پرنده کاما مشابه بسازد.
در توســعه و ساخت این وسیله افرادی برجسته در صنعت هوافضا، خودرو 
و ورزش های موتوری شرکت داشــتند از جمله مک ارن)Mclaren(، شرکت 
 Jaguar Land(جگوار لندرور ،)Boeing(بوئینگ ،)Babcock(هواپیمایی بابکاک

.)Brabham(و برابهام )Rolls-Royce(رولزرویس،)Rover

 MK3 این گروه می گویند: اطاعات بیشــتر در مورد مســابقات ایراسپیدر
از جمله خلبان ها، مکان و مســیر به زودی در ماه های آینده اعام می شــود. 
آزمایشــات نهایی با کنترل از راه دور پشت درهای بسته در استرالیا پیش از 
شروع مســابقات بین المللی در اواخر ســال جاری انجام خواهد شد. شرکت 
ایراســپیدر می گوید: این لحظات مهم از اولین نمایش یک ماشــین پرنده ی 

برقی در تاریخ برای همیشه باقی خواهد ماند.
ایراسپیدر جهشی بزرگ به سمت جلو در زمینه ی ماشین های پرنده است، 
زیرا فناوری های آن هرگز در نوع دیگری از ماشــین ها دیده نشده است. این 
فناوری ها شــامل سیستم های جلوگیری از تصادف لیدار)LiDAR( و رادار است 
که دیدی مجازی ایجاد می کنند. همچنین بدنه ی آن از فیبرکربنی اســت که 
برای مقاومت بیشتر، محکم بودن و در عین  حال سبکی طراحی شده است.

درمقایســه با MK2 که اوایل ســال جاری رونمایی شــد این نسخه جدید 
افزایش 95 درصد نیرو با تنها 50 درصد وزن بیشــتر را دارد. همچنین دارای 
95 کیلووات پیشرانه و وزن 100 کیلوگرمی بدون احتساب خلبان است که به 
آن اجازه می دهد با سرعت 75 مایل بر ساعت)120 کیلومتر( حرکت کند. بر 
طبق گفته های شرکت سازنده ساختار اکتاکوپتر این ماشین به آن قابلیت های 

مثبتی از جمله پایداری بهتر و مانور بهتر می دهد. در هنگام مسابقات خلبان 
می تواند گردشی تیز مانند ماشین های مسابقه داشته باشد و همچنین توانایی 
حرکت به صورت عمودی را نیز دارد. این ســاختار همچنین این اطمینان را 
می دهد که اگر یکی از باتری ها و یا چرخانه ها دچار مشــکل شوند این وسیله 
می توانــد در امنیت کامل فرود بیاید. این مســابقات بــه گروه اطاعات مهم 
بیشــتری درمورد دینامیک، عملکرد و ایمنی وسیله خواهد داد. و به ساخت 
نوع چهارم این ماشین که در سال 2022 آماده کار خواهد بود کمک می کند.

مســابقات نقش مهمی در ســرعت بخشــیدن بــه ایجــاد فناوری های 
eVTOL)برخاستن و نشستن عمودی وسایل نقلیه برقی( دارند و نوید انقابی 

در زمینه ی حمل و نقل شــهری، لجستیک و حتی جابجایی موارد پزشکی را 
می دهد. هر دوی وسایل MK3 و MK4 به وسیله ی نوآوری ها به ایجاد محیطی 

امن کمک خواهند کرد. 

این نوآوری ها باعث پیشــرفت در زمینــه ی کاهش آلودگی صوتی و تولید 
باتری هایی می شود که به توسعه هرچه بیشتر صنایع جدید کمک می کند. این 
شرکت قصد دارد تا فراتر از استرالیا تا انگلیس گسترش یابد تا ورزشی جهانی تر 
ایجاد کنند. مت پیرسون)Matt Pearson(بناینگذار ایراسپیدر می گوید: بریتانیا 
به عنوان مرکز مســابقات ماشینی و هوافضا شناخته می شود و ما برای ایجاد 
مســابقاتی که باعث انقابی در زمینه ی جابه جایی شود باید این مهارت ها را 
تحت نظر داشــته باشیم. در حالی که مســابقات هوایی موضوع جذابی است 

هدف ما افزایش سرعت توسعه در زمینه ی جابه جایی است.
این ورزش جدید همان نقشــی را ایفا می کند که مسابقات »فرمول یک« 
حدود یک قــرن پیش در آماده کردن مردم برای نوع جدیدی از حمل ونقل 

ایفا کرده است.

فرمول ۱ در آسمان!

گفته می شود هدست واقعیت ترکیبی اپل احتماا دارای مجموعه ای از حسگرها و 
دوربین های ردیابی حرکت دست و چشم، سربند قابل تعویض و نمایشگر 8K است.

چند ســالی است که گفته می شود اپل در حال کار روی نوعی عینک واقعیت 
افزوده و یک هدست واقعیت مجازی یا واقعیت ترکیبی است و طبق گمانه زنی های 
اخیر، از مدل AR آن با نام احتمالی اپل گلس )Apple Glass( یاد می شود. گزارش های 
مختلف و پرونده های ثبت اختراع متعدد به نوعی این موضوع را اثبات می کنند و نشان 
می دهند که غول دنیای فناوری ایده های بسیاری برای هرچه کاربردی تر کردن این 
محصوات دارد. بنا بر گزارش اپل اینسایدر و با استناد به اطاعات به دست آمده از 
منابع آگاه به سیاست های اپل، گفته می شود نخستین محصول قابل نصب روی سَر 
)HMD( کوپرتینویی ها می تواند یک هدست واقعیت ترکیبی )MR( بسیار پیشرفته 
باشد. به ادعای گزارش، دستگاه مذکور می تواند در بطن خود بیش از دوازده دوربین 

برای ردیابی حرکت دست و نشان دادن فیدهای ویدیویی جهان اطراف به کاربران 
داشته باشد. فناوری پیشرفته ردیابی چشم و نمایشگر با وضوح فوق العاده ی 8K همراه  
با سایر ویژگی ها، این هدست را به گزینه ای باارده و گران قیمت تبدیل خواهد کرد. 
در این میان، تصاویر مفهومی از نمونه ی اولیه ی محصول در مراحل انتهایی توسعه 
رسانه ای شده است که براساس آن، این هدست از زبان طراحی منحنی شکل بهره 
می گیرد و با استفاده از مواد مشبک و سربندهای قابل تعویض روی صورت کاربر 
متصل می شود. در این گزارش آمده است که هدست اپل برای غوطه وری بیشتر 

کاربر، تلفیقی از فناوری واقعیت افزوده و واقعیت مجازی ارائه می دهد. 
اعتقاد بر این است که کانون توجه اپل می تواند بر ارائه ی بازی  یا احتماا بهره وری 
 ،N301 و برنامه های آموزشــی معطوف شود. گفته می شود این دستگاه با نام رمز
کاربر را در محیطی کاما مجازی، مانند هدست آکیولس کوئست غرق می کند و 
از قرار معلوم، مانع دید محیطی کاربر می شود؛ اما منظره ای از جهان اطراف او ارائه 
می دهد تا یک اثر واقعیت ترکیبی ایجاد کند. گفته می شد این محصول در آخرین 
مرحله از توسعه ی نمونه ی اولیه قرار دارد و قلب تپنده ی این هدست را پردازنده ای 
به مراتب قوی تر از تراشه ی M1 استفاده شده در کامپیوترهای مک تأمین خواهد 
کرد؛ از این رو انتظار می رود سطح پردازشی بسیار پیشرفته ای در بازی  و سایر محتوا 
ارائه بدهد. عاوه بر ردیابی دست و چشم، اپل در حال توسعه ی مکانیزم های کنترل 
برای دریافت فرامین کاربران است. برای مثال، دستگاهی همچون حلقه روی انگشت 
کاربر می تواند به او امکان کنترل نرم افزار بدهد. هنوز مشخص نیست که لوازم جانبی 
همراه آن عرضه خواهد شد یا جداگانه فروخته می شود؛ اما به نظر می رسد برخی 
از نمونه های اولیه دارای صفحه حساس به لمس برای تشخیص ژست های حرکتی 

یا دکمه ی Digital Crown برای ثبت فرامین هستند. 


